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Калі заўтра падчас магчымай сустрэчы ў сталіцы Беларусі Парашэнкі, 
Пуціна, Меркель і Аланда будзе спынена вайна ва Украіне,  

то Мінск для гісторыі можа стаць “другой Ялтай”,  
дзе 70 год таму быў вырашаны лёс пасляваеннай Еўропы.

Пусть 
прилетают…

11 февраля еще не насту-
пило, а уже стало предметом 
для обсуждения всех, кому 
есть и нечего сказать. Еще 
бы! В Минск прилетают кан-
цлер Германии, президенты 
Франции, России и Украины! 
Мировая политика будет 
делаться здесь, у нас на гла-
зах!

Будет-то она делаться, 
конечно, будет, только вот гла-
за нужно сначала раскрыть.

Наши белорусские наблю-
датели, привыкшие рассуж-
дать по принципу «А кто от 
этого выиграет больше?», уже 
говорят: ничего не будет, а 
выиграет только Лукашенко.

Выиграет что-то и он, раз-
умеется. Почему бы ему не 
выиграть? Только не понятно, 
почему именно это кое-кем 
воспринимается сегодня как 
самое важное и самое глав-
ное. Результат осенних прези-
дентских выборов в Беларуси 
известен последнему офисно-
му хомяку – к сожалению, но 
известен. А вот чем закончит-
ся война в Донбассе, к сожа-
лению, не известно. И когда 
закончится – тоже.

Это, на мой взгляд, и есть 

самое главное. Потому что, читая 
в «Фейсбуке» высказывания моих 
донецких друзей, я понимаю, как 
близко от их домов кладутся сна-
ряды. Старому донецкому про-
фессору сегодня не до политиче-
ских дивидендов, которые может 
получить Лукашенко. Ему бы – 
чтоб война поскорее закончилась.

Как мне кажется, теми же 
соображениями руководствуют-
ся сегодня Франсуа Олланд и 
Ангела Меркель. Для них визит 
в Минск – это не «визит к кому», 
а «визит куда». В Минск – зна-
чит, в Минск, ничего не подела-
ешь. Придется лететь. Они даже 
не спрашивают, где это (Меркель 
уж наверняка выучила, где это). 
Но сказали бы, что нужно лететь 
к черту на кулички, полетели бы 
и туда. Главное: чтобы в Европе 
больше не стреляли. Это сегод-
ня  главный вопрос не европей-
ской даже, а мировой политики. 
В конце концов, прошлогодний 
юбилей Первой мировой войны 
напомнил всем, на каком имен-
но континенте она началась. Чай 
не в Америке и не в Азии. У нас. 
Мировые войны вообще начина-
ются как домашнее дело евро-
пейцев, а потом уже огонь охва-
тывает весь наш земной шарик.

Александр 
ФЕДУТА

(Киев)
Донбасский пожар – как 

раз из разряда таких кон-
фликтов. Это не история о 
русофобии, успешно навя-
зываемая телезрителям. Нет 
в Киеве русофобии. В кафе 
и магазинах вас обслужат 
на том языке, на котором вы 
говорите. В книжных магази-
нах и на знаменитом книжном 
рынке «Петровка» последние 
книжные новинки из России 
– а некоторые появляют-
ся раньше, чем, скажем, в 
Петербурге. На театре име-
ни Леси Украинки – огромная 
афиша, зазывающая посмо-
треть «Варшавскую мелодию» 
по пьесе Леонида Зорина.

Нет русофобии. Кремлефо-
бия есть. Путинофобия – как 
ей не быть, враг-то поневоле 
персонифицируется. Но русо-
фобии на бытовом уровне – в 
Киеве по крайней мере – точно 
нет.

Нет русофобии – есть 
война. И визит канцле-
ра Германии и президента 
Франции в Минск – это не 
ради легитимации Александра 
Лукашенко в глазах его изби-
рателей и уж тем более – в 
глазах европейского обыва-

Закрыли рты
Светлана КАЛИНКИНА

Все независимые СМИ 
России уже который день 
пишут про дело «шпионки» 
из города Вязьмы Светланы 
Давыдовой. И, признаюсь, в 
этой истории есть обстоятель-
ства, которые меня очень уди-
вили. 

Неожиданным стало даже 
не то, что жизнь оказалась 
изощреннее любой фантазии.

…Следователь по фами-
лии Свинолуп бросил в изо-
лятор мать семерых детей, 
младшему из которых два 
месяца, за телефонный зво-
нок в украинское посольство… 
Ну какой сценарист смог бы 
такое придумать?

И даже не то, что все это 
дело – некий концентриро-
ванный символ службистской 
тупости. 

Из многодетной матери 
сделали шпионку за то, что 
чуть ли не год назад она позво-
нила в посольство и сообщи-
ла, будто военных из Вязьмы 
перебрасывают в Украину. 
Хотя, по официальной версии, 
российских военных в Украине 
не было и нет. Получается, 
солгала Давыдова, дезинфор-
мировала чужое государство. 
В чем преступление? А вот 
сами ФСБшники, возбудив 
дело, раскрыли-таки государ-
ственную тайну.

Когда Светлану Давыдову 
под давлением общественно-
сти все-таки отпустили домой, 
к детям, это тоже не стало 
некой сенсацией. Ну слишком 
уж комичная шпионка из этой 
кормящей матери получилась!

А вот что удивило на 
самом деле – так это реакция 
на произошедшее российско-
го адвокатского сообщества.

В России ведь, как, быва-
ет, и у нас: схватили человека, 
повезли на допрос, привели 

дежурного адвоката – и фор-
мальности соблюдены. А уж как 
ведет себя этот защитник, защи-
щает он арестованного, ничего 
не делает или даже помогает 
следствию «топить клиента» – 
это уже «несущественные» дета-
ли, о которых даже говорить не 
принято. 

У нас не принято. А вот 
реакция российских адвокатов 
на дело Давыдовой заставляет 
по-хорошему завидовать.

На назначенного след-
ствием адвоката Давыдовой в 
Адвокатской палате Москвы воз-
будили дисциплинарное произ-
водство по факту ненадлежаще-
го оказания юридической 
помощи. Теперь ему предсто-
ит ответить квалификацион-
ной комиссии и совету палаты 
на ряд вопросов. Почему не 
ходатайствовал об отложении 
рассмотрения судом вопроса 
об аресте для получения доку-
ментов о наличии у подзащит-
ной семи малолетних детей? 
Почему не обжаловал арест и 
пропустил срок подачи жало-
бы? Почему комментировал в 
прессе уголовное дело с пози-
ции следствия, утверждая об 
обоснованности задержания и 
обвинения Давыдовой? Почему 
только через 10 дней после аре-
ста собирался встретиться с 
подзащитной?.. И так далее и 
тому подобное. Коллеги реши-
ли задать адвокату несчастной 
женщины много крайне непри-
ятных вопросов и даже наме-
рены лишить его адвокатской 
лицензии, потому что свою под-
защитную он должным образом 
не защищал.

Вы можете представить, что-
бы такое случилось у нас? Чтобы 
белорусский адвокат, послуш-
ный следствию и суду, в про-
фессиональном сообществе был 
подвергнут обструкции? Есть ли 

у нас вообще это самое адвокат-
ское сообщество?

Вспомните, как после послед-
них президентских выборов 
в СИЗО КГБ оказались сразу 
пять кандидатов в президенты. 
Адвокаты даже не могли сразу 
встретиться с арестованными, их 
просто не пускали к подзащит-
ным, что является вопиющим 
нарушением закона. И как на это 
отреагировали коллеги? Да никак!

Вспомните дело ксенд-
за Владислава Лазаря. Долгое 
время родственники даже не 
знали о его аресте, искали по 
моргам, больницам, обратились 
в милицию. Адвокат – защитник, 
задача которого стоять на стра-
же интересов защищаемого им 
человека, – даже не соизволил 
сообщить родным, что их сын и 
брат находится в СИЗО. Что ему 
можно и нужно передать воду, 
одежду, еду, трусы, носки, зуб-
ную щетку… 

И что на это сказали колле-
ги? Ничего не сказали.

Прямо сейчас, на наших 
глазах, разворачивается вопи-
ющая история с попыткой жите-
ля Минского района Михаила 
Гладкого взыскать с государ-
ства компенсацию за то, что его, 
невиновного, осудили на восемь 
лет лишения свободы якобы за 
убийство брата. Человек отсидел 
весь срок – от звонка до звонка. 
И потом выяснилось, что убий-
ца не он, потому что задержали 
настоящего, который даже отпе-
чатки пальцев оставил на месте 
преступления. На примере это-
го дела можно много говорить 
про наших следователей, про 
наши суды, но я все-таки – об 
адвокатах. Потому что именно 
они должны ЗАЩИЩАТЬ челове-
ка. Причем, согласно Правилам  
профессиональной этики, 
используя «все законные сред-
ства, способы и методы оказа-

актуалии

теля. Это – чтобы остановить 
войну. Принципиальная раз-
ница.

Если война остановится 
благодаря этому визиту хотя 
бы на сутки раньше – значит, 
несколько жизней человеческих 
будет сохранено. Несколько 
домов останутся неразбом-
бленными. Несколько людей 
сохранят веру в возможность 
мирного разрешения любого 
конфликта.

Павших не вернешь. Нужно 
думать о живых. Меркель, Ол- 
ланд, Порошенко думают сей-
час о них. Не только о политике 
– о людях. О чем думает Путин, 
гадать не берусь и не буду.

Мне кажется, из этого – из 
презумпции высшей ценности 
мира, высшей ценности чело-
веческой жизни – должны мы 
сейчас исходить. Мы должны 
прийти в сознание, а не думать 
о том, что любой ценой должна 
сдохнуть политическая корова 
Александра Лукашенко. Она, 
корова эта, если и сдохнет, то, 
похоже, без помощи Меркель 
и Олланда. Или – несмотря на 
эту помощь.

Поэтому – пусть прилета-
ют. Лишь бы не было войны.

ния юридической помощи».
Подчеркиваю: не только 

написание жалоб, ходатайств 
и так далее и тому подобное, 
а ВСЕ законные методы. 

Общественность видела 
заявление адвокатов Михаила 
Гладкого о том, что за убий-
ство осужден невиновный 
человек? Нет, не видела.

Мы видим такие заявле-
ния сейчас? Нет, не видим. 
Хотя почти каждый, кто выхо-
дит из тюрьмы или колонии, 
свидетельствует, что многие 
оказались в местах лише-
ния свободы ни за что или 
на такие астрономические 
сроки, которые никак не соот-
носятся с совершенным дея-
нием. 

Вы вообще давно читали 
развернутый комментарий 
адвоката по какому-нибудь 
делу? Пусть не политическо-
му, пусть экономическому  
или обыкновенному уголовно-
му, имеющему общественный 
резонанс.

Да не читали! Два слова – 
вот максимум, который мож-
но вытянуть из адвоката. Они 
не хотят ничего говорить, они 
просят на них не ссылаться, 
они боятся. 

По сути, адвокатуры как 
равноправной ветви право-
охранительной системы в 
Беларуси нет. Взяв на себя 
миссию защищать людей, 
они не сумели защитить даже 
самих себя, свою профессию. 
Потому что самый эффектив-
ный способ борьбы с неспра-
ведливыми приговорами, 
борьбы за настоящее право-
судие – это публичность. Вот 
только у нас этого давно нет. 
Почти все наши адвокаты 
плотно закрыли рты. Они все 
видят, все знают, все понима-
ют, но молчат.

Ці працягнецца 
дэвальвацыя?

фінансы

Апошнія два дні на біржавых 
таргах беларускі рубель 
умацоўваецца. Зрэшты, гэта 
не азначае, што нацыянальная 
валюта дасягнула ўжо дна і не 
працягне падзенне…

Днямі  прадстаўнік і 
Нацыянальнага банка на сустрэчы 
з беларускімі эканамістамі 
заявілі: “Мы не збіраемся нейкі 
курс трымаць, але рэзкія ваганні 
не дазволім”.

Як зараз можна ацаніць 
становішча на валютным рынку 
Беларусі?

– Сёння не вельмі 
зразумелая сітуацыя на рынку 
наяўнай валюты, – адзначае 
аналітык афіцыйнага партнё-
ра Альпары ў Мінску Вадзім 
Іосуб. – Здаецца, яшчэ нядаўна 
стала паступаць інфармацыя, 
што валюту без праблем 
можна купіць у абменніках, а на 
практыцы атрымліваецца “каму 
як пашэнціць”. Адны спакойна 
купляюць долары ці еўра, іншыя 
сутыкаюцца з праблемамі… Але 
агульнай аб’ектыўнай карціны 
няма, таму меркаваць аб 
раўнаважнасці курсаў складана.

– Ці працягнецца ў краіне 

зніжэнне курса рубля?
– Трэба адзначыць, што 

апошнія тры тыдні беларускі 
рубель стабільна трымае курс. 
Калі паглядзець на графік кошту 
валютнага кошыка, то свайго 
цяперашняга ўзроўню рубель 
дасягнуў роўна ў сярэдзіне 
студзеня, павялічыўшыся з 
пачатку года на 17 працэнтаў. І 
зараз казаць пра дэвальвацыю 
вялікага сэнсу няма, бо яна, 
па сутнасці, была завершана ў 
сярэдзіне студзеня.

– Рубель ужо дасягнуў 
свайго дна?

– Шмат у чым гэта будзе 
залежаць ад таго, якую палітыку 
курсаўтварэння выбера 
Нацбанк. Мяркуючы па тым, што 
адбываецца апошнія тры тыдні, 
можна асцярожна сказаць, што 
Нацбанк на валютным рынку 
выбраў палітыку фіксацыі рубля да 
валютнага кошыка. У такім выпадку 
дэвальвацыі (як і ўмацавання 
рубля) не будзе, а долар, еўра і 
расійскі рубель будуць вагацца 
выключна ў адпаведнасці з тым, 
што будзе адбывацца з гэтымі 
валютамі на знешніх рынках.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

эканоміка

Грошай няма і не будзе!
Наваполацкі “Нафтан” – адно 

з самых паспяховых беларускіх 
прадпрыемстваў. Аднак і на ім 
працаўнікі не могуць разлічваць 
на павышэнне заробкаў як 
мінімум у бліжэйшыя паўгода.

Пра гэта паведаміў генды-
рэктар “Нафтана” Уладзімір 
Траццякоў, адказваючы на 
пытанні работнікаў завода. 
Супрацоўнікі НПЗ канстатавалі, 
што пры павелічэнні тарыф-
най стаўкі 1-га разраду іх даход 
павялічыцца прыкладна на 10%, 
а ў доларавым эквіваленце 
за апошнія пару месяцаў ён 
паменшыўся прыблізна на 30%. 
Калі можна разлічваць, што 
заробкі ў доларавым эквіваленце 
вернуцца хаця б на ранейшы 
ўзровень? Такое простае пытан-

не людзі задалі дырэктару. І вось 
што пачулі ў адказ. «Мы з вамі 
жывём і працуем у Рэспубліцы 
Беларусь, дзе дакладна вызна-
чаны крытэрыі памеру нашай 
заработнай платы. Ніколі яна не 
будзе разлічвацца ў доларавым 
эквіваленце, – адказаў Уладзімір 
Траццякоў. – …Сёння важ-
на захаваць хаця б тыя пазіцыі, 
якія ёсць. Калі нехта разлічвае 
на большае, то хачу адразу ска-
заць: у бліжэйшай, як мінімум 
паўгадавой, перспектыве такіх 
магчымасцяў не праглядаецца. А 
што будзе далей, цяжка прагна-
заваць”.

Нагадваем, што гэта заявіў 
дырэктар аднаго з самых паспя-
ховых прадпрыемстваў. Чаго ўжо 
іншым чакаць?..

тарыфы

Недаплачваем?
Разліковы тарыф з улікам усіх відаў дзейнасці, неабходных для 

перавозкі аднаго пасажыра ў сталічнай падземцы, складае 6551 
рубель, паведамляе прэс-служба Мінскага метрапалітэна. Акупнасць 
пасажыраперавозак метро складае сёння 61%.

Нагадаем, цяпер тарыф на праезд у метро, як і ў наземным 
грамадскім транспарце, складае 4500 рублёў.

у нумар!

Адвакаты Надзеі Саўчанка 
звярнуліся ў Еўрапейскі суд  

па правах чалавека
Адвакаты просяць Еўрапейскі суд па правах чалавека тэрмінова 

прыняць «папярэднія меры» для разгляду справы ўкраінскай лётчыцы 
Надзеі Саўчанка. У заяве адзначаецца, што ёсць пагрозы яе здароўю 
і жыццю.

Нагадаем: Надзея Саўчанка знаходзцца ў СІЗА на тэрыторыі 
Расіі. Яна трымае галадоўку больш за 50 сутак. Шэраг еўрадэпутатаў 
далучыліся да галадоўкі на знак салідарнасці з выкрадзенай расійскімі 
спецслужбамі ўкраінскай лётчыцай.

Любоў ЛУНЁВА.

надвор'е

Маразы адступаюць…
Яшчэ сёння днём мінус 1–6°С,  

а ад серады ў Беларусі зноў пацяплее.

«Краіна будзе знаходзіцца 
ў вобласці павышанага 
атмасфернага ціску, і да нас 
будуць паступаць цяплейшыя, 
але вільготныя паветраныя 
масы з Заходняй Еўропы», – 
адзначыў начальнік службы 
гідраметэаралагічных прагнозаў 
Рэспубліканскага цэнтра па 
гідраметэаралогіі, кантролю 
радыеактыўнага забруджвання 
і маніторынгу навакольнага 
асяроддзя Дзмітрый Рабаў.

У сераду і чацвер месцамі 
пройдуць невялікія ападкі (мокры 
снег, дождж), чакаецца туман, 
галалёд, на дарогах галалёдзіца. 
Маразы аслабнуць, тэмпера-
тура паветра ноччу складзе 0 – 
мінус 7°С, у сераду па паўднёвым 
усходзе да мінус 10°С, днём мінус 
3 – плюс 3С .

З пятніцы і да канца тыд-
ня захаваецца ўплыў вобласці 
павышанага ціску і цёплага 
паветра.

карціна дня

Танчыць па-беларуску

У Мінску адбыўся конкурс 
выканаўцаў беларускіх народных 
танцаў «Мяцелiца-2015».

Турнір праходзіў у трох 
узроставых групах: юнацкай 
(ад 15 гадоў), дарослай (ад 21 
года) і старэйшай (ад 51 года). 

Выконваліся 20 самых вядомых 
беларускіх танцаў.

Мэта конкурсу – захоўванне, 
падтрымка, папулярызацыя бела-
рускай народнай танцавальнай 
культуры сярод моладзі і дарос-
лых.

ініцыятыва

Не больш за год
У Беларусі максімальны 

перыяд знаходжання грамадзян 
на ўліку ў якасці беспрацоўных 
плануецца скараціць з 36 да 12 
каляндарных месяцаў. Гэта нава-
цыя нацэлена на прафілактыку 
сацыяльнага ўтрыманства, 
паведаміў начальнік упраўлення 
палітыкі занятасці Міністэрства 
працы і сацыяльнай абароны 
Алег Такун.

Паводле яго слоў, дапаўненні 

і змяненні прадугледжваецца 
ўнесці ў закон «Аб занятасці 
насельніцтва Рэспублікі 
Беларусь».

Як вядома, цяпер у Беларусі 
распрацоўваецца дэкрэт, які 
прадугледжвае ўвядзенне так 
званага падатку на дармаедства. 
Мяркуецца, што выплачваць яго 
будуць грамадзяне, якія жывуць 
у краіне і не працуюць больш за 
паўгода. 

«Народная Воля» 
в Twitter www.twitter.com/narodnaya_volya

в Facebook www.facebook.com/nv.online.info
в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo
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Сажыч, які высвятляў, ці 
не час ужо Радзе БНР пры-
знаць новую ўладу. На сесіях 
і пасяджэннях прэзідыума 
Рады абмяркоўвалася гэта 
пытанне. Але большасць рад-
ных выказвала засцярогі: 
маўляў, у Беларусі яшчэ 
застаюцца ва ўладзе старыя 
камуністычныя лідары. Да таго 
ж увесь час абмяркоўвалася 
пытанне двухмоўя (хоць бела-
руская мова ўжо з’яўлялася 
адзінай дзяржаўнай), гуча-
ла інтэграцыйная рыторыка. 
Радныя не бачылі рэальных 
доказаў таго, што Беларусь 
застанецца незалежнай. Таму 
Рада заняла пазіцыю чакання. 
А ў другой палове 1990-х гэтае 
пытанне стала неактуальным. 
Рада працягнула выконваць 
сваю ролю: прадстаўляць 
беларускую незалежную 
дзяржаўнасць на Захадзе.

– У 2013 годзе выйшла 
кніга “Рада БНР (1947–1970): 
Падзеі, дакументы, асобы”, 
якую вы напісалі сумесна з 
Лявонам Юрэвічам. Нядаўна 
з’явіўся працяг: “Рада БНР 
(1970–1982): Падзеі і даку-
менты”. Ведаю, што асобныя 
сябры Рады пакрыўдзіліся на 
вас. Ганна Сурмач, архівіст (і 
сябра Прэзідыума Рады) дык 
увогуле напісала пра “неда-
статковую аб’ектыўнасць”, 
бо вы не кантактавалі з 
“галоўнай гераіняй – Радай 
БНР”.

– Так, афіцыйных кантактаў 
з Радай наконт першай кнігі 
я і мой сааўтар Лявон Юрэвіч 
не мелі. Бо мы не хацелі, каб 
наша кніга ўспрымалася як 
палітычная замова, напісаная 
ад імя самой Рады. Наш 
інтарэс быў выключна наву-
ковы. Зводнага архіва, дзе 
захоўваліся б усе дакументы 
БНР, сёння не існуе. Яны расця-
рушаны ў розных архіўных збо-
рах і краінах (Англія, Канада, 
ЗША), значная частка з іх ніколі 
не публікавалася. Матэрыялы 
для кніг даводзілася набіраць 
з машынапісных або нават 
рукапісных тэкстаў (часта яны 
існавалі толькі ў адной копіі). 
Таму наша галоўная мэта – 
даць будучым даследчыкам 
дакументы, па якіх можна 
прасачыць дзейнасць Рады. 
Дарэчы, у іх маюцца таксама 
і важныя звесткі, якія свед-
чаць пра кантакты Рады БНР 
з беларускім падполлем пасля 
1945 года.

– Ці будзе працяг вашай 
працы?

– Перыяд кіравання Івонкі 
Сурвіллы – ужо сучаснасць, а 
таму гэта справа палітолагаў, 
а не гісторыкаў. А вось часы 
Язэпа Сажыча (1982–1997) 
– ужо завершаны гістарычны 
перыяд. Па ім пераважна 
сабраны дакументы, якія скла-
дуць яшчэ адзін, ужо трэці, том.

Гутарыў  
Дзяніс МАРЦІНОВІЧ.
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уголовное дело ТАЙНЫ

Дзе архіў БНР?
Навошта на Захадзе вось ужо амаль стагоддзе існуе беларускі ўрад у выгнанні?  

Няўжо экс-першая лэдзі БНР знішчыла архіў гэтай арганізацыі?  
Што перашкодзіла Радзе БНР самараспусціцца?  

На гэтыя пытанні адказвае Наталля ГАРДЗІЕНКА, адна з самых аўтарытэтных даследчыкаў 
беларускай эміграцыі. Сярод іншага яна з’яўляецца сааўтарам кніг “Рада БНР (1947–1970)”  

і “Рада БНР (1970–1982)”.

– Спадарыня Наталля, 
адразу задам пытанне “ў 
лоб”: каму пасля Другой сус-
ветнай вайны спатрэбілася 
Рада, калі з часу абвяшчэн-
ня БНР прайшло ўжо амаль 
30 гадоў.

– Рада была патрэб-
на беларусам. У 1945 годзе 
нашы суайчыннікі апынуліся 
на Захадзе сярод вялікай 
колькасці іншых народаў, 
чые краіны трапілі пад ула-
ду Саветаў. Але Літва або 
Польшча былі прызнаны 
яшчэ да вайны. А беларусаў 
на Захадзе ніхто не ведаў. 
Тая ж расійская эміграцыя 
настойвала на адраджэнні 
адзінай і непадзельнай Расіі. 
Таму Рада мусіла даказаць 
заходнім саюзнікам, што бела-
русы маюць права на неза-
лежную дзяржаву. Паколькі 
Рада існавала ў даваенны 
час, можна было казаць пра 
пераемнасць і працяг трады-
цый, закладзеных яшчэ ў 1918  
годзе.

Апроч таго, значная част-
ка эмігрантаў шчыра верыла, 
што хутка пачнецца новая вай-
на. Маўляў, заходнія саюзнікі 
перамогуць Савецкі Саюз, а 
Рада БНР як законны ўрад вер-
нецца ў Беларусь. Шмат хто не 
прымаў замежнае грамадзян-
ства і не браў доўгатэрміновыя 
крэдыты. Толькі ў 1960-я 
прыйшло разуменне, што 
эміграцыя – усур’ёз і надоўга.

– Ці змагла пасляваен-
ная Рада рэалізаваць свае 
мэты?

– Мікола Абрамчык, першы 
пасляваенны прэзідэнт БНР, 
вельмі актыўна кантактаваў з 
прадстаўнікамі заходніх ура-
давых колаў: сустракаўся з 
прадстаўнікамі амерыкан-
скага дзярждэпартамента і 
прэзідэнцкай адміністрацыі, 
выступаў у брытанскай пала-
це лордаў па беларускім 
пытанні. Не будзем забы-
вацца, што гэта была частка 
халоднай вайны, супрацьста-
янне заходняга і ўсходняга 
блокаў. Але калі ў 1959 годзе 
амерыканскі кангрэс прымаў 
закон аб паднявольных наро-
дах, беларусы былі ўнесены 
ў адпаведны спіс. Беларускі 
аддзел дзейнічаў у мюнхенс- 
кім Інстытуце вывучэння СССР. 
У выніку беларусаў успрынялі 
як самастойны народ, які 
патрабуе сваёй незалежнай 
дзяржавы. Зрэшты, нават калі 
б Рада дамаглася толькі ства-
рэння беларускай рэдакцыі 
“Радыё Вызвалення” (сён-
ня Радыё Свабода), гэта ўжо 
апраўдвала б яе існаванне.

– Мікола Абрамчык, пер-
шы прэзідэнт адноўленай 
Рады, узначальваў яе ажно 
23 гады. Івонка Сурвілла, 
цяперашні прэзідэнт, 
знаходзіцца на пасадзе ўжо 
18 гадоў. Чаму так доўга? 

– Перыяд кіравання 

Абрамчыка ў прынцыпе 
быў спецыфічны. У статуце 
адноўленай Рады БНР сцвяр-
джалася, што праз тэстамент, 
які Абрамчык атрымаў ад Васіля 
Захаркі (узначальваў Раду ў 
1928–1943 гадах), забяспечва-
ецца пераемнасць ад даваеннай 
да пасляваеннай Рады, а так-
сама правамоцнасць старшыні. 
Статут прадугледжваў зме-
ну старшыні толькі павод-
ле палітычнага тэстаменту. 
Мікола Абрамчык працяглы 
час з’яўляўся кіраўніком Лігі 
вызвалення народаў СССР. 
Туды ўваходзілі прадстаўнікі 
іншых народаў, паняволеных 
Саюзам, і ягоны мандат, яго-
нае прадстаўніцтва ад імя 
беларусаў там не аспрэчвала-
ся. Толькі ў 1970-м, калі новым 
старшынёй стаў Вінцэнт Жук-
Грышкевіч, быў вызначаны кан-
крэтны тэрмін паўнамоцтваў (6 
гадоў), і сталі адбывацца пера-
выбары. Але абмежаванняў па 
колькасці тэрмінаў дагэтуль 
не існуе. Так, Язэп Сажыч, 
наступнік Жук-Грышкевіча, 
меў магчымасць абірацца 
на пасаду тройчы (як і 
сённяшняя старшыня 
Івонка Сурвілла). 

– Кім фінансавалася 
Рада БНР?

– Асноўнай крыніцай 
ф і н а н с а в а н н я  б ы л і 
ўнутраныя падаткі. Існавала 
паняцце “радны БНР” – сябра 
Рады, які афіцыйна прынёс пры-
сягу. Гэтыя людзі былі павінны 
плаціць штомесяц па 2–3 дола-
ры. Безумоўна, грошы невялікія. 
Ды і склад Рады змяняўся. Яе 
колькасць складала ад 72 чала-
век (пры аднаўленні ў 1947 
годзе) да крыху болей як 100 
чалавек (на пачатку 1970-х гг.), 
а далей паступова змяншала-
ся. Акрамя таго, існавала такая 
з’ява, як “Дар сакавіка”. Падчас 
святкавання 25 сакавіка ў роз- 
ных суполках збіраліся 
ахвяраванні. Часам Рада 
атрымлівала грошы ад розных 
грамадскіх арганізацый. Сябры 
Рады з’яўляліся пераважна 
сярэднім класам. Але казаць пра 
раскошу не выпадае. Напрыклад, 
для Міколы Абрамчыка 
прэзідэнцтва з’яўлялася 
асноўнай працай. Атрымліваць 
заробак за яе ён не мог. Таму 
сям’я жыла вельмі сціпла. Калі 
Абрамчык памёр, засталася 
вялікая колькасць людзей, у якіх 
ён пазычыў грошы і не паспеў 
вярнуць. Дарэчы, гэтая сітуацыя 
магла паўплываць на таямнічае 
знікненне архіва Рады.

– Гаворка пра архіў дава-
еннай Рады, які пэўны час 
захоўвала Ларыса Геніюш? 

– Так. У 1943 годзе Васіль 
Захарка перадаў яго Міколе 
Абрамчыку. Пры жыцці апошня-
га дакументы захоўваліся ў яго 
дома, а ў час ад’езду – у ячэйцы 
аднаго з парыжскіх банкаў. Яго 
прасілі зрабіць хаця б копіі, але 
Абрамчык не залагодзіў спра-

вы пры жыцці. Але пасля яго 
смерці Ніна Абрамчык, яго ўдава, 
адмовілася перадаваць дакумен-
ты. Іх лёс дагэтуль невядомы. 

Першая версія, што архівам 
зацікавіліся савецкія спецслуж-
бы. Але тады гэтыя дакумен-
ты павінны былі б ужо дзесьці 
ўсплыць. Хутчэй за ўсё, Ніна 
Абрамчык лічыла, што яе муж не 
быў як след ацэнены пры жыцці. 
Ды і сітуацыя, калі сям’я доўга 
жыла ў нястачы, адбівалася на яе 
ўспрыманні. Магчыма, пасварыў-
шыся з усімі, яна вырашыла сама 
знішчыць гэтыя дакументы.

– Вы называеце ў якасці 
адной з версій савецкі след. 
Спецслужбы цікавіліся дзей-
насцю Рады? 

– Гэтаму ёсць самыя розныя 
доказы. Унутраныя падзеі з жыц-
ця грамадскіх арганізацый часта 
асвятляліся на старонках “Голаса 
Радзімы” або нават у цэнтральнай 
беларускай прэсе. Перыядычна 
з’яўляліся артыкулы пра дзеячаў 
беларускай эміграцыі, брашуры 
з выкрывальніцкімі артыкуламі. 
Пісьменнік Макар Паслядовіч 
нават напісаў дакументальную 
аповесць “Па воўчых сцежках”, 
дзе вывеў Янку Філістовіча і 
яго паплечнікаў. Іншы прыклад: 
у савецкія часы фондам кры-
тыка Антона Адамовіча, што 
захоўваўся ў Нацыянальным 
архіве, карысталіся выключна 

ОФИЦИАЛЬНО

Налог с денег, которые 
одолжили у родителей, 

взимать не будут

C 1 января в Беларуси нача-
ли действовать изменения в 
Налоговый кодекс. Новую редак-
цию получила и статья 178, пре-
дусматривающая в отдельных 
случаях обложение 13%-ным 
подоходным налогом займов и 
кредитов, полученных гражда-
нами от иных физических лиц, 
– то есть денег, взятых в долг. 
В интернете появилась информа-
ция, что теперь белорусы будут 
платить налоги даже с денег, 
которые они взяли взаймы у 
близких родственников и сосе-
дей. В Министерстве по налогам 
и сборам эту информацию опро-
вергли. И дали пояснения, как 
будет происходить налогообло-
жение взятых в долг денег.

Прежде всего, оно будет 
произведено только в том слу-
чае, если эти деньги будут ука-
заны в декларации о доходах и 
имуществе. Например, человека 
попросят объяснить, откуда взя-
ты средства на дорогую покупку.

Не будут облагаться нало-
гом займы, полученные от бело-
русских организаций и кредиты 
белорусских банков и небан-
ковских кредитно-финансовых 
учреждений.

При полном возврате взятых 
в долг денег уплаченный подо-
ходный налог подлежит зачету 
или возврату лицу, уплатившему 

налог, – на основании докумен-
тов, подтверждающих полное 
погашение. Если только средства 
для погашения не были снова 
взяты в долг.

Налоговым органом не 
исчисляется налог с доходов 
в виде займов, кредитов, если 
такие займы, кредиты:

1.получены от лиц, состоящих 
в отношениях близкого родства: 
супруги, родители (усыновители), 
дети (в том числе усыновленные, 
удочеренные), родные братья и 
сестры, дед, бабка, внуки, пра-
дед, прабабка, правнуки;

2.получены от лиц, состоящих 
в отношениях свойства: близкие 
родственники другого супруга, в 
том числе умершего;

3.полностью погашены (воз-
вращены) и в налоговый орган 
представлены документы, под-
тверждающие факт полного пога-
шения (возврата) займов, креди-
тов. При частичном погашении 
(возврате) займа, кредита налог 
исчисляется с непогашенной 
(невозвращенной) суммы такого 
займа, кредита.

Налоговое ведомство напо-
минает, что декларация о дохо-
дах и имуществе представля-
ется только теми физическими 
лицами, которым направлено 
письменное требование налого-
вого органа о ее представлении.

СІТУАЦЫЯ

Ці не запішуць Леаніда 
Аўтухова ў дармаеды?

Леанід Аўтухоў, актывіст 
Партыі БНФ, атрымаў ліст з 
Гарадоцкага цэнтра занятасці. Яму 
паведамілі, што здымаюць яго з 
уліку і больш не будуць займацца 
ягоным працаўладкаваннем.

Спадар Аўтухоў шакіраваны: 
два тыдні таму ён наведаў цэнтр 
занятасці, яму прапанавалі 
некалькі вакансій, якія з розных 
прычын не падышлі, і ўжо быў 
прызначаны дзень наступнага 
візіту. А тут такі паварот…

– Я атрымаў загад прыйсці 
12 лютага, гэта мой абавязак 
– з’яўляцца ў цэнтры занятасці 
штомесяц, каб скарыстацца 
наяўнасцю новых вакансій, калі 
яны ёсць. Мінулым разам я хадзіў 
14 студзеня. Мне прапанавалі 
працу кіроўцы ў Віцебску з акла-
дам 2 мільёны, я адмовіўся адра-
зу. І яшчэ было дзве вакансіі ў 
мясцовым леспрамгасе – элек-
трыка і механіка. І адно, і другое 
– не мая прафесія. Гадоў 25 таму 
я працаваў пэўны час электры-
кам, але цяпер іншае абсталя-
ванне, я нават не вазьмуся. Да 
таго ж у мяне ёсць новая, запа-
трабаваная спецыяльнасць – 

кіроўцы катэгорыі „Е“, для машын 
з прычэпамі.

Як высветлілася з ліста, які 
атрымаў Леанід Аўтухоў, з уліку 
ў цэнтры занятасці яго знялі 
яшчэ 14 студзеня, адразу пасля 
апошняга візіту ва ўстанову. 
Апазіцыянер не выключае, што 
наступным крокам можа стаць 
спагнанне грошай за курсы 
кіроўцаў, якія ён наведваў па 
накіраванні цэнтра занятасці. 
Цікава, што і пасля гэтага работы 
для Аўтухова не знайшлося. 
Пасля ўдзелу ў выбарах у Палату 
прадстаўнікоў у 2008 годзе яго 
скарацілі з мясцовай структуры 
ЖКГ. І з тае пары ён ніяк не можа 
працаўладкавацца. Спачатку 
ў цэнтры занятасці яму давалі 
накіраванні, але адмаўлялі ўжо 
на прадпрыемствах, як толькі 
даведваліся, што прыйшоў 
апазіцыйны актывіст. Потым 
пачаліся такія прапановы, што 
прыняць іх проста немагчыма 
з-за мізэрных заробкаў. Аднак 
Леанід Аўтухоў не хоча зда-
вацца: ён збіраецца давесці да 
кіраўніцтва цэнтра занятасці, што 
з уліку яго знялі беспадстаўна.

СЛЫШАЛИ?

Чиновникам 
«нарезали» 

участки  
за границей
Правительство Беларуси 

своим постановлением закрепи-
ло высших должностных лиц за 
странами и регионами мира «с 
целью наращивания объемов и 
диверсификации экспорта това-
ров и услуг».

Премьер-министр Андрей 
Кобяков будет осуществлять 
общую координацию по про-
движению экспорта в России 
и СНГ. Председатель Совета 
Республики Национального 
собрания Михаил Мясникович 
(с его согласия) будет отвечать 
за экспорт в Индию, Бангладеш, 
Туркменистан (в части реали-
зации проекта по строитель-
ству Гарлыкского горнообога-
тительного комбината и других 
сопутствующих проектов) и в 
Новосибирскую область России. 
Председатель правления 
Национального банка Беларуси 
Павел Каллаур (с его согла-
сия) закреплен за Эфиопией 
и Кенией, заместитель главы 
Администрации президента 
Николай Снопков – за Китаем, 
министр иностранных дел 
Владимир Макей – за Германией, 
ОАЭ, Турцией, Ираком, Сирией, 
США, Канадой, Мексикой, 
заместитель премьер-мини-
стра Владимир Семашко – за 
Украиной, латиноамерикански-
ми странами, Монголией, КНДР.

Министр сельского хозяй-
ства и продовольствия 
Константин Заяц закреплен 
за Грузией, Кыргызстаном, 
Таджикистаном, министр тор-
говли Валентин Чеканов – за 
Египтом, Алжиром, Оманом, 
Катаром, Сербией, Македонией 
и Черногорией.

На дзікоў 
абвясцілі  

аблаву

Міністэрства лясной гаспа-
даркі Беларусі заклікала акты-
візаваць у лютым–сакавіку 
адстрэл дзікоў, каб не дапусціць 
распаўсюджвання вірусу афры-
канскай чумы свіней.

На аблвыканкамы ўскладзе-
на каардынацыя работы па кан-
фіскацыі, пахаванні і ўтылізацыі 
дзікоў.

Мінлясгас просіць егерскую 
службу ўзмацніць штодзённае 
абследаванне паляўнічых угоддзяў 
у радыусе 20 км ад свінагадоўчых 
комплексаў, інфармаваць насель-
ніцтва пра выплаты за здабы-
чу дзіка, а таксама арганізаваць 
брыгады з мясцовых паляўнічых. 
Міністэрства таксама нагада-
ла: «Прадукцыя, атрыманая ад  
здабычы дзіка, не павінна выка-
рыстоўвацца для ўласных патрэб, 
яна падлягае ўтылізацыі».

Колькі будзе расследавацца  
«справа Захаранкі»?
Тэрмін папярэдняга расследавання па факце знікнення 

 Юрыя Захаранкі працягнулі да 24 сакавіка гэтага года.

ГУЧНАЯ СПРАВА

У мінулым годзе сям’я бяс-
следна зніклага ў маі 1999 года 
экс-міністра ўнутраных спраў 
Беларусі Юрыя Захаранкі 
накіравала ў Следчы камітэт 
Беларусі хадайніцтва, у якім 
прасіла спыніць расследаван-
не па справе аб яго знікненні 
і выдаць усе дакументы для 
азнаямлення.

У хадайніцтве Ульяна 
Захаранка – маці зніклага 
апазіцыйнага палітыка – і яе 
прадстаўнік Алег Волчак 
прасілі паведаміць, на якіх 
падставах дагэтуль не пры-
нята працэсуальнае рашэнне 
аб спыненні вытворчасці па 
крымінальнай справе па факце 

знікнення Юрыя Захаранкі.
У сваім адказе Следчы 

камітэт паведаміў, што “для 
спынення вытворчасці па 
крымінальнай справе ў сувязі з 
заканчэннем тэрмінаў даўніны 
патрабуецца згода падазрона-
га альбо абвінавачанага, якое 
неабходна атрымаць для пры-
няцця рашэння аб спыненні 
крымінальнай справы. Такім 
чынам, да ўстанаўлення асо-
бы, якая здзейсніла злачын-
ства, крымінальная справа за 
тэрмінам даўніны спынена быць 
не можа”.

Дадаецца таксама, што 
“сваё права азнаёміцца з 
крымінальнай справай вы можа-
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це рэалізаваць з моманту 
атрымання паведамлення аб 
заканчэнні папярэдняга рас-
следавання”, якое працягнута 
да 24 сакавіка 2015 года.

“Нас непакоіла і непакоіць, 
што справа будзе вечна рас-
следавацца, каб сваякі і гра-
мадскасць не маглі атры-
маць інфармацыю пра вынікі 
15-гадовага расследавання, – 
кажа Алег Волчак. – Яго зноў 
працягнулі, кажуць, што яшчэ 
не знайшлі таго, хто здзейсніў 
злачынства… Ужо і не веда-
ем, які дзяржаўны орган можа 
абараніць правы грамадзян”.

Аляксандр  
НІКАНОРАЎ.

ў закрытым рэжыме. Усё гэта 
сведчыла, што матэрыялы ішлі ад 
спецслужб.

– Эміграцыя ўрэшце выс-
ветліла, хто перадаваў у СССР 
інфармацыю?

– Перыядычна з’яўляліся роз-
ныя выкрывальніцкія матэрыялы. 
Эмігранты называлі адзін адна-
го агентам то камуністычнай, то 
польскай разведак. Абрамчыка 
– дык нават агентам Ватыкана. 
Але такія матэрыялы былі хут-
чэй прапагандысцкімі. Рэальных 
доказаў таго, што нехта быў 
агентам, не было. Але паўсюль 
дзейнічалі прадстаўнікі савецкіх 
амбасад, якія наведвалі мера-
прыемствы эміграцыі. Эмігранты 
іх добра ведалі.

– Хадзіла легенда, што на 
пачатку 1990-х урад Кебіча 
прапанаваў Радзе самараспус-
ціцца.

– Гэта зусім не легенда. 
Калі распаўся Савецкі Саюз, 
узнікла пытанне, як Рада мусіць 
да гэтага ставіцца, бо фактыч-
на была створана незалежная 
беларуская дзяржава. Патрэбы 
ў эміграцыйным урадзе нібыта 
больш не існавала. Можна было 
пайсці шляхам Украіны: Рада 
Украінскай Народнай Рэспублікі 
прызнала прэзідэнцтва Леаніда 
Краўчука і спыніла сваё існаванне. 

На пачатку 1990-х у Беларусь 
прыязджаў прэзідэнт Язэп Праезд  

у электрычках 
падаражэе  

на 70% 
Падчас пасяджэння калегіі 

Міністэрства транспарту і каму-
нікацый намеснік міністра эка-
номікі Дзмітрый Крутой заявіў, 
што цэны на чыгуначныя квіткі 
рэгіянальных і міжрэгіянальных 
маршрутаў вырастуць на праця-
гу паўгода. Першае павышэнне 
на 30–35 працэнтаў чакаецца ў 
красавіку, наступнае – на столькі 
ж у ліпені.

Таксама запланавана павы-
шэнне кошту праезду ў мінскім 
гарадскім транспарце – на 
11–12%, у абласцях – на 14–16%, 
для аўтамабільнага прыгараднага 
транспарту – на 10–15%.

РэбУС

Шасцігодкам  
у садках  

няма месца?
Старшыня камітэта па 

адукацыі Мінгарвыканкама 
Міхаіл Мірончык на пасяджэнні 
калегіі, дзе былі падведзены 
вынікі фінансава-гаспадарчай 
дзейнасці адукацыйнай сферы 
сталіцы за 2014 год, выказаўся за 
тое, што для дзяцей ва ўзросце 6 
гадоў наведванне садкоў павінна 
быць платным.

– У Мінску, на жаль, 
па-ранейшаму актуальная пра-
блема, звязаная з шасцігодкамі, 
якім месца ў школе, а не ў 
дзіцячым садку, – сказаў Міхаіл 
Мірончык. – Спадзяёмся, што 
гэтае пытанне будзе ўрэгулявана 
прапанаваным для разгляду 
заканадаўчым праектам, які 
зробіць эканамічна нявыгадным 
для бацькоў утрыманне дзяцей 
ва ўзросце 6 гадоў у дашкольных 
установах – такая паслуга стане 

платнай.
Чыноўнікі не ўтойваюць, што 

гэта мера выклікана тым, што ў 
сталічных садках не хапае месцаў.

– Сітуацыя застаецца скла-
данай, – заўважыў старшыня 
камітэта па адукацыі. – Часткова 
патрэба ў месцах задаваль-
няецца праз перавышэнне 
нарматыўнай напаўняльнасці 
груп. На пачатак 2014/2015 
навучальнага года ў сярэднім 
па горадзе яна склала 122%: у 
Фрунзенскім раёне – 152%, у 
Маскоўскім – 130%, у асобных 
мікрараёнах напаўняльнасць 
дзіцячых садкоў дасягае 185%.

Між іншым, яшчэ адна 
ініцыятыва, за якую выступаюць 
чыноўнікі, – адлічваць дзяцей, 
якія доўгі час не наведваюць 
дзіцячыя садкі па няўважлівай 
прычыне.

Аэрапорт  
Мінск-1 будзе  

закрыты 
летам

«Аэрапорт будзе закрыты 
ў гэтым годзе да 1 ліпеня, але 
авіярамонтны завод яшчэ буд-
зе працаваць, і частка пала-
сы будзе задзейнічана для 
пасадкі самалётаў, якія будуць 
прыходзіць на рамонт», – заявіў 
старшыня Мінгарвыканкама 
Андрэй Шорац.

На дадзены момант аэрапорт 
Мінск-1 выкарыстоўваецца для 
абслугоўвання бізнес-авіяцыі, 
ёсць паласа для авіярамонтнага 
завода.

СТАЛІЦА

ЛІЧбА ДНЯ

1 мільярд 
долараў

Настолькі скараціліся золатавалютныя  
рэзервы Беларусі за два месяцы 

Золатавалютныя рэзервы Беларусі сталі менш за ўзровень 5 
млрд долараў ЗША. У студзені 2015 года яны знізіліся на 334,4 млн 
долараў і на 1 лютага склалі 4 млрд 724,7 млн долараў, сведчаць 
звесткі Нацбанка.

Эксперты звяртаюць увагу, што ў чацвёртым квартале 2014 
года золатавалютныя рэзервы Беларусі істотна скараціліся і ў 
сённяшняй сітуацыі планы па іх павелічэнні поўнасцю апраўданы.

На думку беларускіх эканамістаў, крыніцай павелічэння золата-
валютных рэзерваў краіны могуць стаць расійскія крэдыты.

Нагадаем, Аляксандр Лукашэнка падчас прэс-канферэнцыі 
29 студзеня не выключыў, што 

Беларусь у 2015 годзе можа 
звярнуцца да Расіі па 

чарговы крэдыт. “Нам 
не хацелася б больш 
браць крэдытаў. 
Але я маю жорсткія 
д а м о ў л е н а с ц і 

з прэзідэнтам і 
прэм’ер-міністрам: 

калі нам будзе цяж-
ка, вельмі будзе 
цяжка – Расія плячо 

падставіць. Я працытаваў 
Пуціна”, – сказаў Лукашэнка.

12 августа 2000 года око-
ло 13 часов на берегу канала 
недалеко от деревни  Красный 
Сад Березинского района 
был обнаружен труп Игоря 
Курнушко. Согласно заклю-
чению судебно-медицинской 
экспертизы, смерть наступила 
от множественных огнестрель-
ных дробовых ранений лица, 
шеи, груди и правой руки.

Уголовное дело поначалу 
не возбуждали: следователь 
прокуратуры Березинского 
района С.В.Белозерова по 
результатам проверки при-
шла к выводу, что гибель Игоря 
Курнушко наступила в резуль-
тате несчастного случая на 
охоте. Мама погибшего, не 
согласившись с выводами сле-
дователя, писала жалобы, по 
ним назначали новые провер-
ки, однако дело так и не воз-
буждали. 

Но вот началась кампа-
ния по выборам президен-
та Республики Беларусь в 
2006 году. Нина Тимофеевна 
Курнушко обратилась в пред-
выборный штаб Александра 
Лукашенко, и у прокуратуры 
сразу же нашлись законные 
основания возбудить уголов-
ное дело по факту гибели ее 
сына.

Дело было возбуждено 
в марте  2006 года замести-
телем Генерального проку-
рора Республики Беларусь 
В.А.Прусом по ст.101 УК 
Беларуси в редакции 1961 
г. (умышленное убийство). 
Прокурор в своем постановле-
нии достаточно убедительно и 
аргументированно указал, что 
собранными проверкой дока-
зательствами подтверждается 
наличие преступного посяга-
тельства в отношении Игоря 
Курнушко и что несчастный 
случай на охоте мог быть инс-
ценирован.

Подозреваемым оказался 
знакомый погибшего – Иван 
Проценко, вместе с которым 
они в тот день и охотились. 
Дело было взято под контроль 
прокуратурой Минской обла-
сти, и казалось, что следствие 
распутает тайну гибели Игоря. 
Но, изучив материалы дела, 
можно прийти к выводу, что 
его… еще больше запутали.

Такой факт. Проводили экс-
перимент в июне, а трагедия 
случилась в августе. Молодая 
и тонкая июньская трава и 
жесткая, высокая августовская 
– это, согласитесь, не одно и 
то же. Более того, мама Игоря 
на месте гибели сына поста-
вила металлический столбик с 
табличкой, а на месте экспе-
римента его не оказалось. То 
есть проводили его не там, где 
было обнаружено тело. Даже 
подозреваемый Проценко ука-
зывал, что на месте трагедии 
был более крутой спуск, более 
густая растительность. Однако 
следователи на все эти нюан-
сы, видимо, решили не обра-
щать внимания.

В 2007 году прокуратура 
прекратила расследование 
уголовного дела за отсутстви-
ем общественно опасного дея-
ния. Ведь проверялась только 
версия Проценко о том, что 
выстрел произошел в резуль-
тате «перетаскивания ружья 
потерпевшего И.С.Курнушко 

Нина Тимофеевна Курнушко живет в Минске. Она попросила рассказать в газете  о 
трагедии, которая произошла в ее семье, когда во время охоты в деревне Красный 
Сад Березинского района погиб сын.

Поскольку это не первый случай убийства на охоте (недавно погиб судья Верховного 
суда), мы предложили юристу Олегу Волчеку всесторонне изучить данное уголовное 
дело и провести правовую экспертизу.

Роковые выстрелы
по поверхности земли и заце-
пления переднего спускового 
крючка за стебли растительно-
сти, что привело к срабатыванию 
ударно-спускового механизма, 
выстрелу и гибели потерпевше-
го». В постановлении было указа-
но, что в тех условиях местности 
и растительного покрова это не 
реально (?!).

Родственники снова писали 
жалобы, по их жалобам дело воз-
обновлялось, потом прекраща-
лось, и все по одним и тем же 
основаниям.

Некачественное 
следствие

Изучение материалов уголов-
ного дела показало, что решение 
об отказе в возбуждении уго-
ловного дела, а после – неодно-
кратное прекращение уголовно-
го дела, на мой взгляд, прини-
малось необоснованно, так как 
даже имеющиеся доказательства 
могут свидетельствовать о нали-
чии преступного посягательства 
на жизнь Игоря Курнушко. Это 
подтверждается рядом фактов, 
противоречащих обычному ходу 
событий.

Напомню, что смерть Игоря 
Курнушко наступила в результате 
множественных огнестрель-
ных дробовых ранений. То 
есть выстрелов было несколь-
ко. В патронниках двуствольно-
го ружья Курнушко находилась 
лишь одна гильза с надписью 
RECORD и аналогичный снаря-
женный патрон. Пустые гильзы 
от ружья погибшего и от ружья 
Проценко обнаружены не были; 
ружье погибшего на предмет 
копоти не осмотрено; подбитая 
утка, в которой, очевидно, нахо-
дилась дробь, изъята не была; 
ружье Проценко не осмотрели и 
экспертному анализу не подверг-
ли… Даже одежду погибшего из 
морга не изымали (кстати, впо-
следствии ее просто утеряли в 
ПРОКУРАТУРЕ)… А ведь все эти 
доказательства при надлежащем 
изъятии, закреплении в соответ-
ствии с УПК и добросовестном 
отношении прокурора к выполне-
нию своих прямых обязанностей, 
вытекающих из его процессуаль-
ной функции, могли пролить свет 
на «закрытое» дело и восстано-
вить справедливость. По крайней 
мере у родителей погибшего не 
оставалось бы вопросов и сомне-
ний – и это тоже много!

Однако приходится конста-
тировать: в ходе первоначаль-
ных следственных действий при 
выезде на место происшествия 
были допущены грубейшие 
ошибки по фиксации веществен-
ных доказательств, установле-
нию мельчайших подробностей 
и нюансов обстоятельств смер-
ти человека. И неудивительно. 
Как оказалось, на месте не было 
прокурора района, следователя, 
судмедэксперта и других опыт-
ных работников следственной 
группы, которые смогли бы про-
фессиональнее зафиксировать 
следы преступления. А ведь это 
дело сложной категории рас-
следования, поскольку связано 
с гибелью человека. На место 
происшествия выехал помощник 
прокурора, и в материалах дела 
мы находим его пояснение: был 
молод, не имел профессиональ-

ных навыков расследовать убий-
ства…

Но, даже не имея опыта след-
ственной работы, он должен был 
еще на стадии возбуждения дела 
выполнить все требования зако-
на. Так, согласно ст.173 УПК до 
возбуждения уголовного дела 
могут быть получены объяснения, 
взяты образцы для сравнитель-
ного исследования, истребова-
ны дополнительные документы, 
произведены осмотр места про-
исшествия, трупа, местности, 
предметов, освидетельствова-
ние, экспертизы, задержание и 
личный обыск при задержании… 
Основанием для всего этого 
является наличие достаточных 
данных, что в ходе этих след-
ственных действий могут быть 
обнаружены следы преступле-
ния и иные материальные объ-
екты, выяснены другие обстоя-
тельства, имеющие значение для 
уголовного дела (ст.203 УПК). 
Однако помощник прокурора, 
видимо, априори был настроен 
на то, что смерть на охоте – это 
несчастный случай, в котором 
никто не виновен. В итоге в уста-
новлении истины было потеряно 
время, которое уже не вернуть…

Что же произошло в тот роко-
вой день?

Согласно показаниям 
Ивана Проценко, дело было 
так. Выстрел, падает утка, он 
подбегает, слышит одиночный 
выстрел, видит, что в воде лежит 
Курнушко… Подтащил его к бере-
гу, увидел, что у Игоря выстрелом 
разорвало лицо. 

Проценко проходил провер-
ку на полиграфе. Причастность к 
гибели Курнушко не установлена.

Однако можно ли до конца 
доверять показаниям Проценко, 
если он в тот роковой день перед 
началом охоты, как говорится, 
«принял на грудь». Позже, после 
трагедии, отказался предоста-
вить свое ружье для эксперти-
зы. Причем объяснил это просто 
по-детски: «Нет ружья, отдал 
знакомому в залог». (Уголовно 

наказуемое деяние, между про-
чим!) И хотя «знакомый» катего-
рически все опроверг, заявив, 
что никакого ружья ему никто не 
давал, следствие успокоилось. 
Нет ружья – и не надо! Не искали 
больше, не обнаружили!

Теперь об «охотничьем тро-
фее» – утке. Была ли она? Почему 
за уткой не поплыла собака, кото-
рая этому обучена? В материалах 
дела о собаке вообще ни слова, 
хотя она зафиксирована на фото-
графии, сделанной в тот день. 

В преступлениях против лич-
ности важное значение может 
иметь анализ взаимоотношений 
подсудимого с потерпевшим, 
поскольку именно в них зачастую 
кроется причина преступления. 
Именно они позволяют судить 
о степени опасности личности 
для окружающих: носит ли пре-
ступление ситуативный характер, 
вызвано конкретными межлич-
ностными отношениями, или оно 
совершено в отношении случай-
ной жертвы, на месте которой 
мог оказаться любой человек?

В деле есть информация, что 
погибший Игорь Курнушко рань-
ше работал у Ивана Проценко. 
В какой-то момент между ними 
были напряженные отношения 
из-за задолженности по зарпла-
те. Но… этот момент следовате-
лем просто не исследовался.

Много, очень много несты-
ковок в этом деле. За многие 
годы они так наслоились друг на 
друга, что установить истину все 
сложнее. И вина, конечно, лежит 
на прокуратуре, ее сотрудниках, 
которые изначально не приняли 
достаточных мер для полного и 
объективного расследования 
дела, связанного с гибелью чело-
века. Однако такие «професси-
оналы» есть в любом ведомстве 
любой страны. Эффективное 
государство, однако, умеет уви-
деть ошибку и исправить ее. А 
неэффективное будет всей своей 
мощью прикрывать проколы.

Увы, в деле Игоря Курнушко 
именно это и произошло. 

Выводы

Жизнь Игоря не вернуть. 
Но цель этой публикации – не 
только заострить внимание на 
том, как осторожны должны 
быть охотники, когда идут в 
лес с огнестрельным оружи-
ем. Ответственность за все 
более частые случаи трагедий 
на охоте ложится и на долж-
ностных лиц, которые не уде-
лили должного внимания при 
расследовании уголовных дел 
этой категории.

Что выявило изучение дан-
ного дела?

Указания республикан-
ской прокуратуры в полном 
объеме не были выполнены. 
В нарушение действующего 
у г о л о в н о - п р о ц е с с у а л ь н о -
го законодательства про-
изводство по делу неодно-
кратно приостанавливалось 
по надуманным основаниям. 
Все возможные следствен-
ные действия, направленные 
на всестороннее и полное 
исследование обстоятельств 
гибели, не выполнялись. 
Установлено, что следова-
тели при расследовании 
дела совершали методиче-
ские и тактические ошибки. 
Отсутствовал  надлежащий 
прокурорский надзор за 
ходом расследования дела. 
Органами прокуратуры, кото-
рые вели  расследование, 
не обеспечивалась полнота, 
объективность и всесторон-
ность исследования всех 
обстоятельств, повлекших 
смерть И.С.Курнушко.

Было бы хорошо, если бы, 
сделав выводы из материалов 
данного уголовного дела, в 
Следственном комитете соз-
дали специальную группу сле-
дователей, которые могли бы 
оперативно выезжать в любое 
место страны, где соверша-
ются убийства людей с при-
менением огнестрельного ору-
жия. На такие преступления 
обязательно должна выезжать 
специально подготовленная 
оперативно-следственная 
бригада, в том числе проку-
рор района, эксперты в обла-
сти криминалистики, в области 
трасологических и баллисти-
ческих исследований, судеб-
но-медицинские и другие 
эксперты, которые могли бы 
оперативно и профессиональ-
но зафиксировать все следы 
преступления на месте проис-
шествия.

Нужно менять прави-
ла, алгоритм расследования 
подобных трагедий. Дела по 
факту смерти человека сле-
дует возбуждать немедленно. 
Ибо жизнь – это не вещь. Вещь 
и после кражи не претерпева-
ет существенных изменений, 
может быть найдена и воз-
вращена собственнику. А вот 
жизнь не вернуть. И родите-
лей, детей, родственников 
погибшего, которые не могут 
найти покоя, словами о том, 
что кто-то (прокурор, следова-
тель, эксперт и т.п.) оказался 
неопытен, не успокоишь…

Олег ВОЛЧЕК,  
юрист, руководитель 

центра «Правовая  
помощь населению» 

(Украина).

Игорь Курнушко за два года до трагедии.

фотафакт

У Моталі адкрыўся 
музей хлеба

З ПеРШЫХ вуСнаЎ

Ваенны камунізм
Што там, на Данеччыне і Луганшчыне?

Як жывецца зараз людзям  
у родным горадзе было-
га прэзідэнта Украіны Віктара 
Януковіча – Енакіеве? “Народная 
Воля” звязалася з адным з 
месцічаў. Аляксандру БАГУНУ 
57 гадоў. Ён шахцёр-пенсіянер. 
Калісьці трапіў пад завал і цяпер 
акрамя самой пенсіі мае права 
на даплату. У свой час Аляксандр 
галасаваў за Януковіча і дагэ-
туль з’яўляецца прыхільнікам ідэі 
ДНР. Пры гэтым ён падкрэслівае: 
ДНР павінна стаць аўтаномным 
рэгіёнам, але быць у складзе 
Украіны, а не ў складзе Расіі.

– Баявыя дзеянні адбыва-
юцца каля самага Енакіева. Як 
жывуць у такіх умовах людзі? 
Ці ходзяць на працу?

– Са жніўня шахты 
“Енакіеўская” і “Палтаўская” 
не працуюць, бо яны цяпер 
знаходзяцца ў зоне баёў. Але 
апошнім часам запрацаваў наш 
металургічны завод (знакаміты 
ЕМЗ – Енакіеўскі металургічны 
завод. – Прым.аўт.). Жыццё 
быццам нейкае ёсць. Нават смец-
це вывозяць па аўторках.

– Як у такіх умовах выжы-
ваюць людзі? Ці працуюць кра-
мы, ці хапае прадуктаў і гро-
шай, каб іх набыць?

– Крамы працуюць, праўда, 
не ўсе. У нас на “Лясным”, дзе я 
жыву, крама працуе да пяці веча-
ра. Прадукты ёсць, але, канешне, 
не ў такім асартыменце, як раней. 
Праблемы з дастаўкай, таму кош-
ты скачуць штодня. Учора ездзіў 
у цэнтр купіць тое-сёе і сваіх 
праведаць (бо ў нас жа тут так 
“бахае”, што людзі перасяліліся 
далей у цэнтр горада). Бачыў 
там кучку вайскоўцаў. А так на 
вуліцах людзей няшмат, боль-
шасць з іх цывільныя. Калі б не 
стралялі, то ўвогуле ўсё было б 
добра. Грошы?.. Кожны асабіста 
вырашае гэтую праблему. Пенсіі 
аформілі па-за зонай АТА. У 
некаторых дзеці паўнагадовыя ў 
Харкаве ці яшчэ дзе. Вось яны 
карткай перакідваюць сюды 
бацькам грошы. Некаторыя выяз-
джаюць у зоны, падкантрольныя 
УСУ (Узброеныя сілы Украіны. 
– Прым.аўт.), і там здымаюць 
у банкаматах. Хто не можа, той 

за вызначаную плату дае пэўным 
людзям свае карткі з ПІН-кодам, і 
тыя ім здымаюць грошы і прыво-
зяць дадому.

– Грошы плаціць Украіна?
– Так.
– А камунальныя паслугі – 

ці ёсць вада, электрычнасць?
– Пакуль ёсць. У нас цяпер, як 

жартуюць скрозь слёзы, камунізм 
– мы ўсім карыстаемся, але ні за 
што не плацім, бо ніхто не ведае, 
куды і каму плаціць.

– Ці шмат застаецца 
сем’яў, у якіх ёсць малыя 
дзеці? Ці працуюць школы?

– Бачыў святло ў школе, 
значыць, працуе. Дзяцей бачыў 
у горадзе, але няшмат. Толькі я 
асабліва па горадзе не хаджу, 
ды і ніхто цяпер без асаблівай 
патрэбы не перасоўваецца.

– Жыць у зоне баявых 
дзеянняў няпроста… Чаму 
людзі не з’язджаюць, а 
падвяргаюцца рызыцы?

– Выязджаюць тыя, у каго 
ёсць грошы, прычым столькі, каб 
хапіла набыць дом ці кватэру. 
Яшчэ адна катэгорыя – тыя, хто 

ўсё жыццё пражыў як перакаці-
поле. Ім няма чаго губляць, і ім 
усё роўна, дзе жыць. Некаторыя 
часова з’ехалі да сваякоў. А вось 
тыя, у каго нікога няма і няма, 
за што з’язджаць, застаюцца. У 
каго тут свае дамы і гаспадарка 
таксама застаюцца, бо не хочуць, 
каб тое, што назапашвалі гадамі, 
было ў адзін міг раскрадзена. 
Шмат хто з моладзі застаўся, бо 
тут ёсць хоць які дах над галавой. 
Некаторыя не вераць, што на 
новым месцы знойдуць працу і 
жыллё… Вось і спадзяюцца на 
тое, што вайна скончыцца і ўсё 
нарэшце нармалізуецца.

– А ці хапае элементарных 
сховішчаў, дзе можна было б 
пераседзець абстрэлы?

– Не ведаю… Нас з самалётаў 
не бамбяць, а начаваць з 
парсюкамі ў падвале мне не 
цікава. Сплю ў сваёй хаце. 
Бывае, што вокны і нават сцены 
ад выбухаў дрыжаць. І так гучна, 
што вушы закладвае. Я неяк 
трымаюся, а з сабакам бяда – 
ад усёй гэтай сітуацыі перастаў 
есці. І гэта не толькі ў нас. У 

– вайну адчуваюць на ўзроўні 
інстынкту самазахавання. Цяжка 
растлумачыць, што такое жыццё 
на акупіраванай тэрыторыі. Гэта не 
дзень, не месяц – увесь час жыццё 
на валаску, у чаканні бамбёжак 
і смерці. Выехаць адсюль прак-
тычна немагчыма, бо ўкраінскай 
уладай створаны непераадольныя 
перашкоды для тых людзей, якія 
засталіся тут. Патрэбны спецы-
яльны пропуск, каб патрапіць на 
тэрыторыю, што пад кантролем 
Украіны. Але! Яго выдаюць толькі 
на ўкраінскіх блокпастах у пэўных 
месцах. І толькі пры наяўнасці 
вельмі вялікай колькасці розных 
даведак... Замкнёнае кола. Сын з 
сям’ёй знаходзіцца на ўкраінскай 
тэрыторыі ў Севераданецку, 
муж таксама на ўкраінскай 
тэрыторыі. Вайна раскідала ўсіх. 
У нас у Луганску ўжо знікаюць з 
прылаўкаў некаторыя прадукты – 
Украіна перакрыла дарогі, па якіх 
раней пастаўлялі прадукты харча-
вання. Ідзе блакада поўная... Усе 
мірныя жыхары хочуць аднаго – 
міру!”.

Любоў ЛУНЁВА.

суседа такая ж праблема. Ніколі 
не думаў, што жывёлы могуць так 
рэагаваць на вайну. Я тут адзін… 
Жонка ў цешчы, якая жыве ў 
цэнтры горада. Дзеці – двое ў 
Харкаве, адна дачка ў Маскве. Так 
што нікуды я адсюль з’язджаць не 
збіраюся. Я ўкраінец і ганаруся 
гэтым. Тут, як ні круці, наша 
зямля.

***
Натуральна, што ў кожным 

горадзе Данбаса, які знаходзіцца 
ў зоне баявых дзеянняў, у 
людзей праблемы могуць быць 
самыя розныя – адсутнасць 
медыцынскай дапамогі, лекаў, 
прадуктаў і г.д. Але ўсіх іх 
аб’ядноўвае надзея на заканчэнне 
вайны. За некалькі апошніх 
месяцаў шмат у каго з іх змяніліся 
погляды, шмат хто з іх бачыў 
смерць, як кажуць, у вочы, і страціў 
сваіх блізкіх. Зінаіда Цмыг, якая 
жыве ў Луганску, напісала мне 
ў скайпе: “Людзям, якія жывуць 
па-за вайной, растлумачыць, 
што такое вайна, у прынцыпе 
немагчыма. Вайну не разумеюць 

З’яўленне падобнага музея менавіта ў аграгарадку 
Моталь не выклікае здзіўлення: тут гістарычна існуюць 

кулінарныя традыцыі, якія спрыялі правядзенню такога 
папулярнага фестывалю, як «Мотальскія прысмакі».

увага!

гучная СПРава

Судзяць намесніка міністра 
лясной гаспадаркі

Судовы працэс над 
былым намеснікам міністра 
лясной гаспадаркі Фёдарам 
Лісіцам пачаўся ў Салігорску. 
Прагназуецца, што судовае 
пасяджэнне будзе доўжыцца каля 
трох тыдняў, бо толькі сведкаў 
будзе дапытана каля 90 чалавек.

Як вядома, крымінальную 
справу ў дачыненні да Фёдара 
Лісіцы распачалі ў красавіку 2014 
года. Тады ж Савет міністраў 
пазбавіў яго пасады перша-
га намесніка міністра лясной 
гаспадаркі. З фармулёўкай «за 
невыкананне абмежаванняў, звя-
заных з дзяржаўнай службай».

Праверка высветліла, што 
Лісіца, выкарыстоўваючы служ-
бовыя паўнамоцтвы, арганізаваў 
за кошт сродкаў інавацыйнага 
фонду Міністэрства лясной 
гаспадаркі неправамернае выка-
нанне рамонту ў прадастаўленай 
яму двухузроўневай службо-
вай кватэры ў аграгарадку 
Ждановічы.

Добраўпарадкаванне жылля 
агульнай плошчай 111 кв. метраў 
пацягнула незаконнае расхо-
даванне бюджэтных грашовых 
сродкаў – амаль 300 млн рублёў. 
Сам жа Лісіца з мая па верасень 
2012 года жыў у нумары люкс 
ведамаснай гасцініцы без аплаты 
прадастаўленых паслуг.

Акрамя таго, былі ўстаноўлены 
факты супрацьзаконных дзеян- 
няў падазронага, калі ён быў 

дырэктарам дзяржаўнай леса- 
гаспадарчай установы «Старо-
бінскі лясгас» Салігорскага раёна. 
У 2005 годзе Лісіца, злоўжываючы 
службовым становішчам, неза-
конна завалодаў зямлёй агуль-
най плошчай 0,95 га і пабудаваў 
катэдж. Участак знаходзіўся ў 
водаахоўнай зоне каля вёскі 
Ясковічы Салігорскага раёна і 
адносіўся да земляў дзяржаўнага 
ляснога фонду. Навакольнаму 
асяроддзю былі нанесены страты 
ў памеры звыш 1,1 млрд рублёў.

У 2008 годзе Фёдар Лісіца за 
кошт дзяржаўнай установы, якой 
кіраваў, пабудаваў для сябе служ-
бовае жыллё ў вёсцы Тычыны 
Салігорскага раёна агульнай 
плошчай 252 кв. метры. Пазней 
гэты дом быў незаконна прыва-
тызаваны і аформлены ў прыват-
ную ўласнасць на льготных умо-
вах.

ПеРад ПадЗеяй

Свабоднае 
слова ты, 

роднае 
слова! 

Ганаровым госцем XXII 
Мінскай міжнароднай кніжнай 
выставы-кірмашу, якая адкры-
ваецца заўтра, 11 лютага, стане 
Кітайская Народная Рэспубліка. 
45 кітайскіх выдаўцоў прад-
ставяць 5 тысяч кніг. Агульная 
плошча экспазіцыі кітайскай кнігі 
зойме 400 кв. метраў. C удзе-
лам кітайскіх гасцей пройдзе 
35 мерапрыемстваў, у тым ліку 
падпісанне мемарандума аб 
узаемных перакладах выданняў 
літаратурных твораў Кітая і 
Беларусі ў 2015–2020-х гадах.

У гэтым годзе на кірмашы 
чакаецца рэкордная колькасць 
удзельнікаў – з 28 краін свету, 
у тым ліку з Бразіліі, якая будзе 
прысутнічаць у Беларусі ўпер-
шыню. Дарэчы, выстава адкры-
ецца ў новым месцы – у выста-
вачным павільёне “БелЭкспа” 
на праспекце Пераможцаў. 
Працаваць яна будзе да 15 люта-
га. Уваход на выставу бясплатны.

Айчыннае выдавецтва «Мас-
тацкая літаратура» прадставіць 
чарговы том з серыі «Жыццё 
выдатных людзей Беларусі», 
прысвечаны Язэпу Драздовічу, 
мастаку-пілігрыму, пісьменніку-
фантасту. Выдавецкі дом 
«Звязда» пакажа ўнікальны 
зборнік – прадмову Францішка 
Скарыны да кнігі «Юдзіфь», у пера-
кладзе на 64 мовы свету. Убачым 
і першыя тамы факсімільнага 
выдання кніг Скарыны, заплана-
ванага да 500-годдзя беларуска-
га кнігадрукавання.

Кірыл БУБНОЎ.

абСуРд

Сыдзіце 
 з вачэй!

У чым сэнс правядзення 
масавых палітычных мерапры-
емстваў? У тым, каб прыцягнуць 
увагу грамадскасці. Таму логіка 
падказвае, што яны павінны 
праходзіць у месцах, дзе ёсць 
людзі. Інакш атрымліваецца нейкі 
абсурд. Але беларускія ўлады 
маюць сваю логіку.

Убачыла свет новае рашэн-
не Светлагорскага райвыканкама 
«Аб масавых мерапрыемствах». 
Справа ў тым, што, згодна з 
папярэднім рашэннем, месцам 
для правядзення масавых 
мерапрыемстваў у горадзе была 
вызначана «сцэнічная пляцоўка 
ў Парку культуры і адпачынку». 
Калі ж пачаліся судовыя слуханні 
скаргі грамадскага актывіста 
Юрыя Ляшэнкі, якому мясцовыя 
ўлады не дазволілі правесці пікет, 
то выявілася, што «сцэнічнай 
пляцоўкі»… не існуе ў прыродзе.

Новым рашэннем райвы-
канкам вызначыў месца для 
правядзення пікетаў і мітынгаў 
– гэта «правая трыбуна ста-
дыёна «Бумажник» дзіцяча-
юнацкай спартыўнай школы 
№2». Вось толькі чым кіраваўся 
райвыканкам, абраўшы гэтае 
месца? Дзеці, як вядома, павінны 
заставацца па-за палітыкай. А 
толькі яны змогуць убачыць тое, 
што адбываецца на “правай 
трыбуне”. Проста таму, што 
стадыён знаходзіцца за плотам.

І як у такіх умовах можна 
рэалізаваць мэту правядзення 
пікетаў і мітынгаў – прыцягнуць 
увагу грамадскасці?..

Грашовыя фальшыўкі
У 2014 годзе ў Беларусі было выяўлена больш за тысячу падро-

бленых банкнот і тры манеты. Як адзначаюць у Нацбанку, у параўнанні 
з 2013 годам колькасць фальшывых грашовых знакаў павялічылася на 
16,8%.

Часцей за ўсё фальшыўкі знаходзілі ў Мінску (500 штук за год), а 
ўсяго падробленыя грошыкі былі выключаны з абарачэння ў 46 насе-
леных пунктах. У тройцы лідараў акрамя сталіцы апынуліся Гомель і 
Віцебск. Сярод райцэнтраў «вызначыліся» Бабруйск  і Баранавічы (30).

Больш за ўсё падрабляюць долары і расійскія рублі – адпаведна 
48,6% і 39,4%. Сярод долараў самай папулярнай фальшыўкай заста-
ецца купюра ў 100 долараў.

тРагичеСкая Судьба

Несостоявшийся  
наследник

Вчера умер сын народного 
художника Беларуси Михаила 
Савицкого – Андрей. Он был 
единственным продолжателем 
рода известного мастера, на 
него, наследника, получившего 
академическое художественное 
образование, у отца были боль-
шие надежды. И начало было 
обещающим. Андрей начал зани-
маться живописью, участвовал 
в выставках. Он страстно любил 
читать, слыл эрудитом, даже 
философом. Печатался в газетах, 
выступал на ТВ – иронично, сво-
бодно. В общем, заметно. Но, как 
не хочется об этом говорить, стал 
жестоко пить. Все надежды рас-
сыпались в прах.

Его не приняли в Союз худож-
ников – хотя рекомендации ему 
давали самые известные наши 
мастера. На заседание пре-
зидиума Андрей ввалился пья-
ный, устроил скандал… Коллеги 
оскорбились, выставили за 
дверь. Больше на заседание он 
не явился – от водки не просы-
хал. Жизнь стремительно шла по 
наклонной. Многие годы я встре-
чала Андрея на улице в самом 
ничтожном положении распос-
леднего бомжа. Шаркающей 
походкой с вечным портфелем 
в руках он тянулся к магазину. 
Было больно, было стыдно. Мне 
казалось, что и ему тоже.

Опустел большой частный 
дом на улице Беломорской – 

красивый, страшно запущенный 
уже при жизни отца. А когда в 
2010 году не стало Михаила 
Андреевича Савицкого, а затем 
его супруги Риты, дом за высо-
кой оградой вообще стал напо-
минать дикий остров несбыв-
шихся надежд. Здесь в одиноче-
стве, только с собаками, которых 
он, правда, не часто выводил на 
прогулку, отчего, рассказывали 
очевидцы, в доме стоял жуткий 
запах распада и нечистот, коро-
тал последние годы Андрей. Пил 
и угасал. Деньги у него были, 
государство почти ежегодно 
покупало картины его выдающе-
го отца. 

Конечно, дом перейдет род-
ственникам – все по закону. А 
также перейдет и все имуще-
ство в доме, а конкретно – уни-
кальная библиотека по искус-
ству, которую собрал Михаил 
Андреевич Савицкий. Хотя, 
возможно, ее стоило бы пода-
рить Национальной библиотеке, 
потому что в ней есть бесцен-
ные экземпляры дореволюци-
онных журналов по искусству, 
которые Михаил Андреевич поку-
пал в Москве у букинистов еще 
в начале 1950-х годов. Впрочем, 
если эти раритеты сохранились 
в домашнем собрании. Кто знает, 
что могло с ними статься с таким 
хозяином, как Андрей…

Его тяжкий путь закончился. 
Пусть земля ему будет пухом.

Елена МОЛОЧКО.

http://www.charter97.org/ru/news/2015/2/4/138265/
http://www.charter97.org/ru/news/2015/2/4/138265/
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ВОСТРАЯ ПРАбЛЕмА ПЕРЕПИСКА

Михаил ГОРБАЧЕВ:
«Нашему человеку до сих пор 

привычнее воевать,  
чем жить в мире с другими…»

Бывший президент СССР Михаил Горбачев убежден,  
что на президентском посту человек может быть не более двух сроков.

– В 2015 году юбилей у нас 
всех. И у вас. 30 лет назад вы 
начали перестройку. Я – ребе-
нок перестройки, ее произведе-
ние. Это всегда со мной. Однако 
большинство людей до сих пор не 
понимают, в чем ее главная цен-
ность. Что, по-вашему, осталось 
от идей и ценностей перестройки 
сейчас? 

– То, что не повернешь. Это 
вошло уже в людей. Думаю, что это 
свобода слова, гласность... Тогда 
мы сами пришли в дрожь... от того, 
как люди отреагировали. И увидели, 
сколько у людей накопилось и сколь-
ко они хотели сказать. А ведь были 
времена, когда анекдот рассказал –  
и уже на следующий день тебя могут 
по меньшей мере одернуть, беседу 
профилактическую провести. А то 
и похуже. Гласность – это первое, 
самое главное... 

Свобода выезда за границу. 
Сколько людей у нас не могли никуда 
поехать! Заполняли все эти анкеты. 
Вспоминаешь – и смешно, и грустно. 
А ведь это все было с нами... 

А сколько вернулось к нам лите-
ратуры, нашей же, которая уже 
вышла к тому времени за рубежом. 
Скольких напечатали писателей, 
представителей общественной мыс-
ли! Возвращение литературы для 
меня самый важный критерий. 

А вместе со свободой слова и 
религиозная свобода. Когда вместе 
с политбюро представители патри-
архии, Пимен (патриарх Московский 
и всея Руси в 1971–1990 годах) за 
одним столом сидели. Я сказал, 
помню: давайте подготовим закон 
о свободе вероисповедания. Это 
колоссальное дело. Сколько храмов 
после этого было построено, сколь-
ко было возвращено!.. 

А внешняя политика?.. 
Остановили гонку вооружений. 
Уничтожили 2–3 вида ядерного 
оружия. Когда уже было видно, что 
можно сработаться, независимо от 
идеологии. А иначе можем оказаться 
жертвами ядерной гонки... 

– Это все так, Михаил 
Сергеевич. Но все-таки клю-
чевое слово здесь – свобода. А 
это понятие для постсоветского 
человека, к сожалению, до обид-
ного мало значит. Он до сих пор 
не понимает, зачем она ему. Он 
так и спрашивает: «Свобода – для 
чего, свобода – от чего?» Почему 
так, как вам кажется? Может, это 
какая-то особенная русская черта 
– непонимание ценности свобо-
ды? 

– Черт его знает. Я тоже думаю, 
что, может быть, так складывалось 
исторически... Все было: пережили 
крепостное право, потом сталинщи-
на. Без паспортов, без права пере-
езда... Несвободная страна, зады-
хались. Конечно, сказалась история, 
тот опыт, который из поколения в 
поколение передавался. А мы ведь 
все вышли из шинели Иосифа 
Виссарионовича... 

У меня было много грамотных 
родственников. И я сам задумывал-
ся часто об этом – в чем же дело? 
Много думал. И иногда у меня тоже 
была мысль, не скрою: наверное, 
все дело в народе... Но когда услы-
шал, как Елена Чаушеску (супруга 
генерального секретаря компар-
тии Румынии Николае Чаушеску.– 
«О») сказала кому-то: «Не повезло 
Николае, народ не тот достался...»,– 
я себе засек: нельзя так говорить. 
Дело не в народе. Все-таки меня-
ется же народ! Уже другие поколе-
ния ребят выросли, их так просто не 
загонишь... 

– Среди новых поколений 
есть опять те, кто любит Сталина, 
любят «крепкую руку». Чем это 
объяснить? 

– Мало времени прошло – всего 
20, 30 лет. Не вижу тут никаких врож-
денных свойств. 

– Вы когда-то впервые произ-

несли: «новое мышление». Не это 
ли главный урок этих 30 лет – что 
без нового мышления не работа-
ет экономика, ничего не работа-
ет? Невозможно построить другую 
жизнь... 

– Верно. Все охватывает это. И 
сейчас нам всем недостает нового 
мышления. 

– Хочу спросить о реформах. 
Получается так, что и в ваше вре-
мя, и при Ельцине, и при Путине 
экономические реформы, можно 
сказать, не удавались. Почему, как 
вы думаете? 

– Думаю, все немножко иначе. 
Не зря нас так занимали культурные, 
политические вопросы. Надо прежде, 
чтобы в самом человеке произошли 
изменения... 

– В этом году еще один юби-
лей – 70-летие Победы. 70 лет 
прошло, но до сих пор Великая 
Отечественная остается единст- 
венной объединяющей ценностью 
для России. Память мы храним, но 
может ли война – какая бы она ни 
была справедливая – быть ценно-
стью? 

– Ценность – не война, ценность – 
это память о жертвах, огромных, кото-
рые мы понесли. Это нельзя предать. 
Не только тех, кто погиб, но и тех, кто 
остался. Это же миллионы людей. Я 
думаю, память – вот что объединяет. 

– Да. Но в мирной жизни нель-
зя жить по законам войны... Такое 
ощущение, что нашему человеку 
до сих пор привычнее воевать, чем 
жить в мире с другими... Работать 
не любят... 

– Да нет, воевать тоже не любят. 
– Откуда агрессия?.. Откуда 

вот эти настроения – «покажем 
Западу», «покажем Америке»? Что 
это, как это объяснить? 

– Наш народ положил 25 миллио-
нов жителей на алтарь Победы. Самый 
жертвенный – народ наш. И он не 
может спокойно реагировать на такие 
вещи. Он реагирует беспокойно. Но 
это чепуха насчет агрессивности наро-
да – вы не приписывайте этого нашим 
людям, что они хотят войны. Тем более 
молодежи. Они мечутся в этой ситуа-
ции, что она дошла до такого... 

– Молодежи сейчас внушают: 
Америка хочет нас погубить. 

– Вы же видите, сколько людей 
болтают на эту тему. Безответст-
венно.

Нет, это не так. Я Америку изъ-
ездил, когда уже перестал быть пре-
зидентом. Всю исколесил. Накануне 
выборов, на которых избрали Обаму, 
за два-три года, был в Сент-Луисе, 
15-тысячная аудитория. Вопросы, как 
всегда. Один парень встает: «Я хочу 
вас спросить как человека, у которо-
го за плечами тяжелый опыт и дости-
жения... Что нам делать? У нас все 
хуже и хуже. Посоветуйте...» Я гово-
рю: «Что-то новое. Обычно Америка 
всем советует, как жить». – «Нет-нет, 
вы улыбаетесь, а я говорю серьез-

но». Рядом с ним еще один. Вдвоем 
начинают меня спрашивать. Я говорю: 
хорошо. Я думаю, что вам, как и нам, 
нужна новая перестройка. Слушайте, 
что было: все встали, овации. 

– Как выходить из кризиса меж-
ду Россией и Западом, что нужно 
сделать? 

– Я считаю, у меня есть право 
обратиться ко всем – и к тем, и к дру-
гим, и к третьим. Остановиться надо. 
Потому что идет эскалация, на глазах. 
И если ее не остановить, то мы можем 
втянуться сначала в холодную войну, 
а она всегда сопровождается и «горя-
чими». Не думаю, что это доведет до 
войны глобальной, но ведь, вообще 
говоря, любая война недопустима – в 
условиях, когда у нас есть ядерное 
оружие. 

Всегда трудно договариваться. Но 
мы ведь с Рейганом смогли. Это тот 
Рейган, напомню, который называл 
нас «империей зла». Да даже с чертом 
надо договариваться, если есть такая 
возможность! Мы с Рейганом записа-
ли: ядерная война недопустима, в ней 
не может быть победителей. И Рейган 
это знал, и я знал. 

Мы оказались сейчас в ситуации, 
что просто так выхода не видишь. А 
самое главное – мы все больше видим, 
как петля затягивается. У нас тяжело с 
деньгами, с пенсиями, с зарплатами, 
со строительством, устройством стра-
ны. Все не закончено... Мы видим, что 
без этого никак. Посмотрите, у нас 
триллионы, кажется, на военные рас-
ходы... Если мы не разрядим ситуа-
цию через перемирие, через выход... 
В какой-то мере надо вернуться к кон-
цу 1980-х годов, когда мы вышли из 
холодной войны. За короткий период 
тогда почти все были закрыты тлею-
щие конфликты, по всему миру. Надо 
изменить атмосферу. 

Самое опасное, что Россия допу-
стила,– разрушили доверие. Его нет. 
Никто не верит. Об одном договарива-
ются, а за спиной – другое... Не вос-
становим доверие – ничего не полу-
чится. Хотя, я думаю, выход из этой 
ситуации возможен. Думаю, что мы 
можем это сделать. 

– Вы пробыли на посту генсека 
всего шесть лет. Я хочу спросить 
в связи с этим: сколько времени 
можно занимать высший пост, что-
бы не сойти с ума, чтобы не поте-
рять чувства адекватности? 

– Два срока. Или по 4, или по 5 лет. 
Но два срока. 

– Что происходит там с челове-
ком? Почему нельзя дольше? 

– Потому что накапливается. 
Вокруг всякие подхалимы и так далее. 
Кто бы ты ни был, все равно накапли-
вается. Менять надо. Вот это, видимо, 
самое важное. 

– Когда вам было, скажем, 
20 лет, у вас был план жизни? Вы 
понимали, как устроена жизнь? И 
что будете делать? 

– Нет!.. (После паузы.) Глобально, 
после войны, было понимание, что 

нужен мир, мир, мир. Столько беды, 
столько искалеченного. Столько 
голода, холода, я же пережил все 
это, мне было 10 лет, когда война 
началась. Отец прошел Таганрог, 
Курскую дугу, форсирование Днепра, 
Европу освобождал. Даже когда уже 
прошло все, ему, когда рассказывал 
о войне, – а я ему очень верил,– 
было тяжело. Особенно как в руко-
пашную ходил. Это ужас! Нашему 
поколению на всю жизнь хватило 
этого. Но вот опять дети войны поя-
вились. Все надо сделать, чтобы это-
го не допустить. 

– Теперь уже остановить. 
– Первый шаг – остановить. Это 

касается и тех, и других. Не выяс-
нять, кто виновен больше, кто мень-
ше. Раз допустили – все должны и 
участвовать, и остановить. Первый 
шаг – остановить. 

– В вас и русская кровь, и 
украинская течет. Вы, как никто, 
можете этот конфликт понять... 

– Да. У меня мать – украинка, 
отец – русский. Одни корни – пол-
тавские, другие – воронежские. 
Раиса (Раиса Максимовна Горба-
чева) – украинка, девичья фамилия – 
Титаренко. Кстати, еще и сейчас там, 
на Черниговщине, тетки ее живут. 

– Русские и украинцы – раз-
ные? 

– Ну вот я был и тем, и другим... 
Я же разговаривал по-хохляцки. 

– Вас в бывших республи-
ках считали и до сих пор счита-
ют освободителем. И в странах 
Балтии, и в Украине люди очень 
уважают вас за то, что вы дали 
всем свободу... 

– С точки зрения свободы – да. 
Но люди не имеют в виду развал 
Союза. Я был категорический про-
тивник этого. Мы уже готовы были 
реформировать Союз, объединить 
государства на новой основе. А в 
1991-м, вместо того чтобы реформи-
ровать, развалили его. 

Конечно, американцы тоже под-
вели нас будь здоров! Россия оказа-
лась в таком положении, что букваль-
но о нее ноги вытирали. Похлопали 
по плечу – молодец, молодец, вот 
так и надо. Развалили, разворовали, 
растащили, и все. 

– Вы учили быть критичным по 
отношению к себе. Спрашивать 
с себя. Может, не столько аме-
риканцы – мы сами во всем, что 
случилось, виноваты? 

– Я ни от чего не могу себя 
освободить. Морально я отвечаю 
за все. Я недавно где-то советовал 
Владимиру Владимировичу Путину 
– не зазнаваться. На собственном 
примере. Моя уверенность, с кото-
рой я наносил удары по противни-
кам перестройки и так далее, пере-
росла, думаю, в самоуверенность. Я 
не освобождаю себя от ответствен-
ности. Это уже история. Но ведь 
когда Союз распадался, выходи-
ло так, что я один за него воевал. 
Интеллигенция молчит, пресса мол-
чит. Все молчат... Не думали ни о 
границах, ни о людях... 25 миллионов 
русских сразу оказались за преде-
лами России. Но разве думали об 
этом? 

...Совесть моя чиста. Я не воро-
вал, не растаскивал ничего. Для 
меня самое важное было – жела-
ние, стремление обновить, преоб-
разить страну, чтобы народ себя 
чувствовал по-человечески. Ресур-
сы огромные, надо обустроить 
страну и жить. Это главное было. 
Американцы решили: ага, удачный 
момент, мы столько десятилетий 
боролись, чтобы Советский Союз 
ослабить, а он сам распался. Но мы 
сами развалили Союз, не кто-то. 
Сколько слов высказано правильных 
– но уже после. А тогда не должны 
были уклоняться от решения. А как 
решили – известно. 

Беседовал  
Андрей АРХАНГЕЛЬСКИЙ. 

(«Огонёк»).

В последние месяцы позитивных новостей отчаянно мало. Что ни неделя, то новые 
проблемы и неприятности. И все чаще люди, пытаясь угадать, что будет, и заглянуть 
вперед, обращаются к историческим параллелям и аналогиям. Вспоминают при этом и 
начало перестройки, которой в этом году исполнится 30 лет.

Предлагаем вам интервью о прошлом и настоящем с «автором» перестройки – 
Михаилом Горбачевым.

Чанги
В декабре 2014 года канадско- 

израильский архитектор Моше Сафди, 
который проектировал знамени-
тый жилой комплекс «Хабитат 67» в 
Монреале, начал работать над новым 
проектом в сингапурском аэропорту 
Чанги. Новый комплекс «Сокровище», 
который планируется открыть в 2018 
году, больше похож на Страну Оз, чем 
на транспортный узел: в нем есть своя 
«Лесная долина», «Сады драгоценно-

стей» и водопад «Дождевая воронка» 
высотой 40 метров, а под стеклянным 
куполом на площади 134 тыс. кв. метров 
растут деревья, пальмы и папоротники.

 В действующие терминалы отсюда 
можно будет попасть по пешеходным 
мостам, вдоль которых под листвой 
расположатся магазины и рестораны. 
По словам Сафди, этот проект являет-
ся «прообразом городской застройки 
нового типа».

АВТОРИТЕТНОЕ мНЕНИЕ

Почему с бессмертием  пока 
стоит подождать и когда 

начинать бояться роботов
Сооснователь Microsoft Билл Гейтс 

накануне провел свою третью по счету 
сессию AMA  с пользователями сайта 
Reddit, ответив на десятки вопросов.

Больше всего очков пользовате-
лей набрал вопрос о том, как Гейтс 
относится к исследованиям, посвя-
щенным продлению жизни и бес-
смертию. «Мне кажется совершенно 
эгоцентричным, когда богатые люди 
финансируют проекты по продлению 
своей жизни, в то время как мы еще 
не победили малярию и туберкулез. 
Но пожить подольше было бы неплохо, 
признаю», – ответил он.

У мэтра поинтересовались его 
мнением по поводу угрозы, которую 
в недалекой перспективе может пред-
ставить искусственный интеллект. «Я 
в лагере обеспокоенных вопросом 
искусственного интеллекта. Сначала 
машины возьмут на себя боль-
шую часть нашей работы и не будут  

суперумными – это будет позитивный 
момент, если мы правильно им вос-
пользуемся. Спустя несколько деся-
тилетий искусственный интеллект 
поумнеет настолько, чтобы стать пово-
дом для беспокойства. Я согласен с 
Элоном Маском и другими обеспоко-
енными этим вопросом и не понимаю, 
почему эта тема еще не заботит неко-
торых людей».

ФОТООКНО

Корги Ее Величества
Как живется собакам во дворце Елизаветы II

О дружбе королевы Елизаветы II 
с собаками породы вельш-корги впо-
ру писать книгу. Первого пса этой 
породы семилетней Елизавете пода-
рил ее отец герцог Йоркский (буду-
щий король Великобритании Георг VI).  

ФАКТ

14-гадовы 
нарвежац 

змагаецца супраць 
Iсламскай 

дзяржавы ў Iраку
Нарвежскiя СМI паведамляюць, 

што пасля прыезду ў Iрак хлопец 
прайшоў ваенныя курсы i ўжо некалькi 
разоў удзельнiчаў у баявых аперацыях 
са зброяй у руках. 

Сын i бацька з’яўляюцца шыiтамi 
i змагаюцца ў шэрагах аднаго з 
найбуйнейшых шыiцкiх атрадаў суп-
раць сунiцкай Iсламскай дзяржавы.

Як растлумачыў бацька хлопца, 
яны спачатку прыехалi з Нарвегii ў 
Сiрыю, а пазней, па заклiку аднаго з 
шыiцкiх рэлiгiйных лiдараў, трапiлi 
ў Iрак. Нарвежцы перакананы, што 
яны ўдзельнiчаюць у святой вайне 
– джыхадзе. Перад выездам хлопец 
патлумачыў у школе, што едзе ў госцi 
да сваякоў на Блiзкiм Усходзе.

Гэтая iнфармацыя здзiвiла ўлады. 
Дзяржсакратар Мiнiстэрства юстыцыi 
Ёран Калмыр заявiў, што гэтай спра-
вай павiнны заняцца праваахоўныя 
органы. Бацьку хлопца могуць пры-
цягнуць да адказнасцi за свядомы 
вываз дзiцяцi ў зону баявых дзеянняў 
i схiленне хлопца да ўзброенай 
барацьбы.

ЗАКУЛИСЬЕ

Обама подождет

Новый король Саудовской Аравии 
Салман не стал тратить много време-
ни на демонстрацию своего влияния в 
мире и сделал это самым драматиче-
ским и изящным образом.

79-летний Салман, ставший коро-
лем 23 января, прервал церемонию 
встречи с президентом США Бараком 
Обамой, чтобы совершить молитву. 
Обычный для любого мусульмани-
на поступок надо, однако, рассма-
тривать в контексте двух моментов. 
Во-первых, Барак Обама и без того 
продемонстрировал всю важность 
для себя хороших отношений с коро-
лем Саудовской Аравии, букваль-
но завернув в Эр-Рияд на несколько 
часов по пути из Индии в США, что-
бы лично засвидетельствовать ново-
му королю свое почтение и выразить 
ему соболезнования в связи со смер-

тью его единокровного брата, коро-
ля Абдаллы. Во-вторых, ни один сау-
довский монарх не прерывал встреч 
с иностранными гостями со времен 
короля Фейсала, правившего королев-
ством с 1964-го по 1975 год, который, 
собственно, и превратил Саудовскую 
Аравию в то, чем она является сейчас. 
Фактически, утверждают в Саудовской 
Аравии, король нарушил сложившийся 
протокол.

Нарушение протокола завоевало 
сердца саудовцев, а ролик на YouTube, 
на котором видно, как король привет-
ствует президента и первую леди у 
трапа самолета, а потом быстро ухо-
дит, оставляя Обаме возможность 
одному пройтись по красному ковру, 
получил 160 тысяч комментариев. 
Представители США никак не проком-
ментировали поступок Салмана. 

СЛЫШАЛИ?

Путин выбыл из 
первой десятки 

людей, которыми 
восхищается мир

Международный институт изуче-
ния общественного мнения YouGov 
опубликовал рейтинг всемирного вос-
хищения, составленный на основании 
опроса 25 тысяч жителей 23 стран, 
пишет NEWSru Israel. Российский пре-
зидент Владимир Путин по сравне-
нию с прошлым годом опустился на 
восемь позиций и занял 11-ю строчку. 

Как и год назад, мужской между-
народный рейтинг возглавляет осно-
ватель корпорации Microsoft Билл 
Гейтс. Женский международный рей-
тинг возглавляет актриса Анджелина 
Джоли, год назад пропустившая впе-
ред британскую королеву Елизавету II. 

У мужчин второе место занима-
ет президент США Барак Обама. На 
третьей строчке – председатель КНР 
Си Цзиньпин. Четвертое место рей-
тинга неожиданно занял актер Джеки 
Чан. Далее следуют премьер-министр 
Индии Нарендра Моди, Папа 
Римский Франциск, Далай-лама, 
основатель корпорации Alibaba Джек 
Ма, физик Стивен Хокинг и футбо-
лист Дэвид Бекхэм.

На 12-й строчке – миллиардер 
Уоррен Баффет, на 13-й – актер 
Брэд Питт. Далее следуют экс-
президент США Билл Клинтон, фут-
болист Криштиану Роналду, британ-
ский принц Уильям, актер Джордж 
Клуни, президент Индонезии Джоко 
Видодо и американский проповедник 
Билли Грэм. Замыкает первую двад-
цатку экс-президент США Джордж 
Буш-младший.

В женском рейтинге второе место 
заняла лауреат Нобелевской премии 
мира Малала Юсуфзай. На третьем 
– Хиллари Клинтон, на четвертом – 
королева Елизавета II. Супруга пре-
зидента США Мишель Обама зани-
мает пятую строчку. Шестое место – у 
канадской певицы Селин Дион. Далее 
следуют телеведущая Опра Уинфри, 
актриса Джулия Робертс, лидер 
мьянманской оппозиции До Аун Сан 
Су Чжи и Ангела Меркель.

СТОП-КАДР

Канцлер Германіі Ангела 
Меркель падчас візіту ў 

Будапешт нагадала прэм’еру 
Венгрыі Віктару Орбану: 

мінулае пераконвае ў тым, 
што сіла Еўрапейскага Саюза 

ў адзінстве дзеянняў у 
дачыненні да Расіі. Такі 

напамін выкліканы тым, што 
венгерскі прэм’ер нярэдка 

крочыць не ў нагу з ЕС.

КОРОТКО С тех пор в королевской семье смени-
лось не одно поколение этих веселых 
животных. Так бы могло продолжаться 
и дальше, однако на днях выяснилось, 
что Елизавета II больше не планирует 
заводить собак. 

Елизавета II 
принимает  
в Букингемском 
дворце 
новозеландскую 
команду  
по регби,  
2002 год.

Президент отказался 
от интервью в прямом 

эфире
Президент Эстонии Тоомас 

Хендрик Ильвес отказался от интервью 
в прямом эфире телеканала Sky News. 
Как сообщает The Independent, недо-
вольство главы государства вызвало 
то, что журналист дважды перепутал 
его фамилию.

Телеведущий Дермот Мернаган 
планировал обсудить с эстонским 
лидером ситуацию в Украине, в част-
ности, возможную угрозу со сторо-
ны России. Однако еще до того, как 
задать Ильвесу вопрос, он дважды 
назвал его президентом Хендриком. 
И если в первый раз глава государ-
ства никак на это не отреагировал, 
то повторная оговорка вызвала у него 
возмущение.

Президент Эстонии после неудач-
ной попытки прервать ведущего пере-
стал его слушать, снял с себя микро-
фон и сказал стоящему рядом чело-
веку, что его имя следует произносить 
правильно. После нескольких секунд 
неловкой паузы глава эстонского госу-
дарства раздраженно закатил глаза, а 
Мернаган, извинившись перед теле-
зрителями, предложил прослушать 
прогноз погоды.

Британец Сэм Смит 
получил четыре 

премии «Грэмми»
В Лос-Анджелесе завершилась 

57-я церемония присуждения премий 
«Грэмми». В номинации «Лучшая запись 
года» победил 22-летний британец Сэм 
Смит с композицией Stay With Me.

Смит также удостоен премии 
«Грэмми» в номинации «Лучшая песня 
года», «Лучший новый исполнитель» и 
«Лучший вокальный альбом в стиле поп».

Он стал единственным музыкантом 
в Британии, которому удалось продать 
более 1 млн альбомов в 2014 году.

Грэх-пакута:  
«бес попутал»

Мітрапаліт Павел адхрысціўся ад сваёй жа прапановы, агучанай 
на Агульным сходзе епархій Мінскай мітраполіі аб прадастаўленні 
Беларускаму Экзархату больш высокага статусу самакіравальнай 
царквы.

У храм, што на Палессі дзесьці,
Прыслалі новага папа.
І чыйсьці злы язык абвесціў:
– Ён нездарма да нас папаў!
Ён не з Палесся, не мясцовы –
З далёкае Расіі аж.
Не ведае тутэйшай мовы
Дый па традыцыях не наш.
Калі пакласці ўсё на шалі,
Дык вынік бачыцца ліхі:
Чужынца гэтага прыслалі
Сюды царкоўныя “вярхі”,
Каб не парвалі людзі путы,
Каб быў прыход на ланцугу
І, быццам быдла, як прыкуты,
З “вярхамі” крочыў у нагу.
Са старшынёю сельсавета
(А ён жа наша ўлада ўсё ж)
Нат не параіўся пра гэта
Ніхто з царкоўнікаў-вяльмож.
Палешукі і паляшучкі,
Хіба ж вам гэтае ўспадоб?
Чужынец давядзе да ручкі!
Нам трэба свой, тутэйшы поп!
Былі не на патрэбу звады
Яму, чужынцу-святару.
– А между нами нет преграды,
И здесь прийдусь я ко двору, –
Запэўніў ён. 
– И понемногу
Освоюсь здесь – сомнений нет.
Я вам не враг. И, слава Богу,
Я знаю ваш менталитет.
Так и возьмем же за основу:
Всё, если вместе, по плечу.
Поверьте: даже вашу “мову”
Я постепенно изучу.
Але чужым не вераць дужа
Спакон вякоў палешукі:
“Ну, паглядзім-пабачым, дружа,
Ці ты на справе вось такі…”
Кадзіла, свечкі, літургіі –
Нямала ў святара турбот.
“А тут и люди неплохие,
И в общем неплохой приход, – 
Выснова спела паступова. –
Надежно с этими людьми.
Пожалуй, только эта “мова”…
Она мне надо, черт возьми?”
Другая выспела ідэя
У служкі Бога спакваля:
“А почему всегда в труде я,
Кручусь-верчусь 

 начальства для?”
Рашыў: пара,
Хоць і ў прыходзе,
Адчуцца за гаспадара.
Начальству паслужыў – і годзе…
Раздаўся кліч ад святара:
– Ведь для “верхушки”
  мы – вассалы,
Отчеты шлём из года в год.
А разве нам не лучше б стало,
Будь независимым приход?
Падтрымку атрымаў чакана
Ад вернікаў-палешукоў:
Абрыдлі кухталі “ад пана”,
Хоць мелі іх спакон вякоў.
Пра гэты на Палессі вэрхал
Пагудкі да “вярхоў” дайшлі.
Занепакоіліся “зверху”:
Ды гэта ж “бунт на караблі”!
Святар-раскольнік напускае
Дурман
У клёпкі прыхаджан.
Нашто “вярхам” царква такая?
І адшчапенца – “на дыван”!
Там “інквізіцыя” адразу
Яму наладзіла разнос:
Маўляў, пасеяў ты заразу,
Як паглядзяць на ўсё з Нябёс?
Ваду муціцьмеш ты, дык мігам
Урэжа Гаспадар, што звыш.
Цябе аб’явім мы расстрыгам
І з пуза зняць прымусім крыж.
Грызе душэўная пакута:
Кар’еры можа быць хана.
Святар усклікнуў:
– Бес попутал!
Мозги запудрил сатана!
Пачуў: маўляў, якога ляду
Ты слухаеш, што шэпча “бес”?
Маўляў, табе далі пасаду,
Каб наш захоўваў інтарэс.
На першы раз, гавораць, нібы
Яму прабачылі “вярхі”.
Святар пра бунт маўчыць, 
  як рыба,
Замольвае свае грахі.

* * *
А я дык выкажу трывогу:
Зласліўцы кажуць, што ў царкве
Няма сягоння месца Богу.
А “бес” затое, бач, жыве…

Сельская гаспадарка: 
прыбыткі ці ўбыткі?

У нашай краіне галоўнай 
структурнай формай 
вытворчасці сельгаспрадукцыі 
з’яўляецца калгас (цяпер 
яны называюцца СВК, ААТ і 
па-іншаму, аднак сутнасць 
застаецца той жа). У гэткім 
выглядзе, як у нас, яны не 
захаваліся ні ў адной краіне 
свету. Такім чынам, гэта не 
перспектыўны, а ўбытачны 
спосаб вытворчасці. Па назве 
гэта кааператыў. А калі так, 
то кіраўніка павінны выбіраць 
члены кааператыва. А яго пры-
возяць з раёна. Таму ён слу-
жыць і падпарадкоўваецца не 
працоўнаму калектыву, а раён-
наму кіраўніцтву.

Вялікім хібам калгасаў 
з’яўляецца і тое, што непас-
рэдныя выканаўцы, працаўнікі 
не лічаць сябе гаспадарамі, 
яны напрамую не зацікаўлены ў 
выніках працы. Ім не належыць 
зямля, сродкі вытворчасці і 
канчатковы прадукт. Яны звы-
чайныя нізкааплачваемыя 
наёмныя работнікі. Таму трак-
тарыст, вадзіцель аўтамабіля 
лічаць звычайнай справай 
зліць паліва з трактара, машы-
ны  для асабістых патрэб. 
Працаўнік фермы не бачыць 
вялікага граху ў тым, каб узяць 
сабе ўсё, што кепска ляжыць. 
Нават адзін заслужаны кіраўнік 
паспяховага ААТ сказаў, што 
апошнім часам ён сябе зусім 
не адчувае гаспадаром, толькі 
выконвае распараджэнні 
зверху. Там вырашаюць, што і 
колькі пасеяць і каму прадаць 
ці збыць.

Асаблівая размова пра 
спецыялістаў. Нашы ВНУ і 
каледжы рыхтуюць  у дастат-
ковай колькасці аграномаў, 
заатэхнікаў, ветэрынараў. 
Аднак у шэрагу калгасаў іх 
востра не хапае. З-за нізкай 
аплаты працы многія, часта 
лепшыя,  звальняюцца і ідуць 
у бізнес, міліцыю і г.д. Сельская 
гаспадарка губляе добрых, 
вопытных спецыялістаў. А 
кадры, як вядома, вырашаюць 
калі не ўсё, то многае. Да таго 
ж на іх падрыхтоўку затрачаны 
дзяржаўныя сродкі.

Падрываюць эканоміку гас-
падарак і вельмі дарагія крэды-
ты, якія ім прыходзіцца браць 
для выплаты заробкаў, пагашэн-
ня запазычанасці, пакупкі тэхнікі 
і г.д. Многія калгасы так закрэ-
дытаваны, што самастойна ўжо з 
гэтай ямы не змогуць выбрацца. 
Ім, супраць законаў эканомікі, 
перыядычна спісваюць пазыкі. 
Аднак гэта іх не выратоўвае, а 
толькі працягвае існаванне. 
Зойдзеш у кантору гэткай 
гаспадаркі – там у кожным пакоі 
сядзяць па 4–5 рахункаводаў і 
перакладваюць паперкі, лічаць 
страты. А ў Германіі ці Польшчы 
на дзесяць фермераў адзін бух-
галтар, але  высокі прафесіянал 
з вялікім заробкам.

Заўважу: у апошнія гады 
для работы ў стратных СВК 
раённае кіраўніцтва з вялікімі 
цяжкасцямі знаходзіць стар-
шынь. Яны змяняюцца часцей, 
чым раз на год. Некаторымі з іх 
займаюцца следчыя. Ці можна 
пры такой сітуацыі казаць пра 
эфектыўнае кіраўніцтва сель-

скай гаспадаркай?
Аб эфектыўнасці (ці 

неэфектыўнасці) калгас-
най вытворчасці гавораць 
такія факты. У Беларусі кошт 
энергарэсурсаў – вельмі важ-
ная частка сабекошту – значна 
ніжэйшы, чым у Польшчы, аднак 
мяса, садавіна, гародніна ў гэтай 
краіне  ў 1,5–2 разы танней-
шыя. Чаму? Таму што калгасная 
вытворчасць вельмі затратная 
і неэфектыўная. Праўда, ёсць 
і  рэнтабельныя сельгаспрад-
прыемствы, але гэта больш 
выключэнні. У той жа час коль-
касць стратных прадпрыемстваў 
змяншаецца. Мясцовыя ўлады 
робяць гэта вельмі проста: 
аб’ядноўваюць два калгасы-
небаракі ў адзін. Калі раней у 
раёне было 20–30 гаспадарак, 
то цяпер 70-10. Вельмі вялікіх і 
дрэнна кіруемых.

У Польшчы, як і ў другіх 
краінах Еўропы, не вядуць 
барацьбу за харчовую бяспеку, 
а спакойна працуюць на сваёй 
зямлі і атрымліваюць недарагую 

якасную прадукцыю. Недарагая 
яна таму, што кожны фермер 
працуе не на паказчыкі, а на 
вынік, выкарыстоўвае найноўшыя 
еўрапейскія тэхналогіі, у яго няма 
лішніх звёнаў і вялікіх накладных 
расходаў. Няма вялікіх трат пры 
захоўванні прадукцыі і звычай-
ных крадзяжоў. Фермер сам рас-
параджаецца, што сеяць і каму 
прадаваць атрыманы ўраджай. 
Вядома ж, сваю ролю адыгрывае 
і дапамога Еўрасаюза сельгас-
вытворцам.

Які ж напрамак выбраць 
Беларусі для дасягнення лепшых 
вынікаў у сельскай гаспадарцы? 
Вырашаць гэтую задачу неабход-
на тэрмінова, бо нафты, газу і 
другіх карысных выкапняў у нас, 
лічы, няма, а сельгасугоддзяў 
хапае. І разумных, дасведча-
ных спецыялістаў таксама мно-
га. Значыць, ёсць зямля, ёсць 
каму на ёй працаваць, трэ-
ба толькі стварыць умовы для 
высокапрадуктыўнай працы.

Першая неабходная ўмова 
– на зямлі павінен працаваць яе 

ўласнік. Ён будзе захоўваць 
і памнажаць ўрадлівасць 
палеткаў. Ён будзе ўкладваць 
усе свае веды і душу  для 
атрымання высокіх вынікаў. Ён 
будзе далікатна і беражліва 
адносіцца да тэхнікі і  ўсіх 
другіх рэсурсаў вытворчасці. 
Ён не стане падымаць плуг, 
каб сэканоміць паліва і затым 
пераліць яго ў свой аўтамабіль. 
Пацвярджэннем гэтых высноў 
можа быць паспяховая рабо-
та многіх фермерскіх гаспада-
рак ва ўсіх абласцях Беларусі. 
І гэта нягледзячы на тое, што 
кіраўніцтва краіны вельмі мала 
дапамагае фермерам. Калі яны 
і атрымліваюць нейкія датацыі, 
то ў значна меншых памерах, 
чым суседнія калгасы.

Хацеў напісаць:  атрымаць 
зямлю вельмі складана. А трэба 
гаварыць так: дзяржава не спя-
шаецца вяртаць людзям зям-
лю, якую яна некалі адабрала. 
Можна пачуць выказванні, што 
цяпер перавяліся людзі, якія 
жадаюць працаваць на зямлі. 
Але гэта не так. Я асабіста 
ведаю многа такіх патэнцыяль-
ных фермераў. Дзеючыя фер-
меры таксама хочуць расшы-
рыць свае зямельныя ўладанні. 
Аднак зрабіць гэта няпроста.

Такім чынам, для паспя-
ховага развіцця сельскай 
гаспадаркі кіраўніцтву краіны 
трэба вырашыць прынцыпо-
вае пытанне: перадаць зямлю 
ва ўласнасць тым, хто на ёй 
працуе. А таксама стварыць 
умовы для пачатку паспяхо-
вай фермерскай дзейнасці: 
танныя крэдыты, падатковыя 
льготы, дапамога ў реалізацыі 
прадукцыі і г.д. Трэба бачыць у 
фермерах не іншароднае цела, 
а галоўную дзеючую асобу ў 
сельскай гаспадарцы. А інакш 
мы будзем плесціся ў хвасце 
еўрапейскіх сельгасвытворцаў. 
Купляць нашу прадукцыю 
будуць толькі ў Расіі, а наколькі 
гэта рызыкоўна, мы добра 
бачылі ў мінулым годзе. 

Васіль МІХАЛЬЧЫК,
дацэнт, кандыдат 

сельскагаспадарчых 
навук.

бЫЛЬ

Запланаваны пажар
У хацінцы Ніны Акімовіч было 

горача, нібы ў духоўцы. Яна 
ўстала з ложка, адчыніла акно, 
але і знадворку было душна. 
Зноў лягла. Сон не ішоў. Старая 
маркоцілася толькі аб адным: 
як памрэ, дык дзе паставяць 
труну? Яе хатка аб адным пакоі 
настолькі маленькая, што тру-
на не змесціцца. Печ, ложак і 
маленькі столік займалі ўсё 
памяшканне. Каля століка ледзь 
прыткнула адну табурэтку.

– І як толькі знайшлі такую 
хібару? – бубніла сабе пад нос 
Ніна. – Нібы з якой казкі пра 
Бабу Ягу.

Яна мела вялікую крыўду на 
сваіх пасынкаў Арцёма і Віцьку. 
Як толькі памёр іхні бацька 
Казімір, з якім доўгі час жыла 
без шлюбу, Арцём сказаў:

– Табе, цётка, трэба 
выбірацца з нашай хаты, бо ты 
тут ніхто.

– Як гэта ніхто?! – абурылася 
яна. – З бацькам вашым дзе-
вяць гадоў пражыла, да смерці 
яго дагледзела. Вы ж раз у год 
прыязджалі. Ні агарод узараць, 
ні бульбу выкапаць вас, быва-
ла, не даклічашся. Толькі глыбо-
кай восенню, калі авечак рэзалі 
ды гусей секлі, вы з’яўляліся з 
вялікімі пустымі сумкамі…

Ніна яшчэ нешта гаварыла б, 
але яе перабіў Віцька:

– Ты не кажы таго, чаго не 
трэба. Хату мы будзем прада-
ваць, бо ў нашым аграгарадку 
яна пакуль што ў цане. Ужо і 
пакупнік знайшоўся. А ты не 
бядуй, без даху над галавой 
не застанешся. У Марыноўцах 
апыталі хацінку. Невялікая, 
праўда, але навошта табе 
вялікая, не танцаваць жа ў ёй. 
Печ ёсць, ложак паставім – і 

жыві сабе.
Ніна зніякавела. Яна і чуць не 

чула пра тыя Марыноўцы.
– Дзе гэта? – спытала з 

ноткамі адчаю ў голасе.
– Кіламетраў за 25 ад нашых 

Баркоў. Хіба не ведаеш?
Яна не ведала. І ехаць у такую 

далечыню, пакідаць сваю родную 
вёску, дзе нарадзілася і пражыла 
ўсё жыццё, не хацела. Але ў яе 
ніхто не пытаўся. Паставілі перад 
фактам. І ўсё…

Вёска Марыноўцы невялікая, 
хат на трынаццаць, і то пало-
ва пустых. У Ніны, напрыклад, 
ні справа, ні злева, ні насу-
праць суседзяў не было. Толькі 
закінутыя хаты пазіраюць на 
свет бруднымі вокнамі. Па два-
рах распаўзліся дзікія кусты. Ёй 
было так вусцішна, што захаце-
лася выць, як адзінокі воўк, які 
адбіўся ад зграі. Але дзявацца не 
было куды. Бацькоўскую хату, дзе 
некалі жыла пры браце, засялілі 
чужыя людзі. Брат памёр, а жонка 
прадала яе і пераехала да дачкі 
ў горад. Так што выйсця не было 
ніякага.

Праўду кажуць у народзе, 
што чалавек да ўсяго прывыкае. 
Прывыкла і Ніна. І да чужой цес-
най хацінкі, і да пустой вуліцы, і да 
вяскоўцаў – спрэс старых, нямо-
глых, з вечна хмурымі тварамі і 
непрыветнымі позіркамі. Яна іх 
бачыла толькі раз у тыдзень, калі 
хадзіла да аўталаўкі. Ніхто з іх не 
пытаўся, хто яна, адкуль, і Ніна 
не прыставала да іх з размовамі. 
Купіць хлеба ды якіх кансерваў і 
сунецца ў сваю хацінку.

Асабліва страшна было па 
начах. Усё здавалася, што нехта 
ходзіць вакол будынка, зазірае 
ў адзінае акенца. Тады яна 
ўставала з ложка, станавілася 

на калені і малілася на абраз, 
што прывезла з дома. І ў адну з 
такіх страшных бяссонных начэй 
стала думаць пра смерць і пра 
тое, што ў хацінцы не будзе дзе 
паставіць труну. Тады і прыйш-
ла думка спаліць сваё жыллё. 
Паехала ў райцэнтр і застра-
хавала будыніну і маёмасць на 
вялікую, па яе даходах, суму. 
(Якія там, прынамсі, даходы! 
Толькі пенсія калгаснага паляво-
да.) Ехала дадому задаволеная, 
што прыдумала выйсце са свай-
го гаротнага становішча, што 
ажыццявіць мару аб хаце.

…Пачало брацца на 
світанне, і Ніна ўстала, адам-
кнула дзверы і пачала выносіць 
свае небагатыя пажыткі і склад-
ваць ля плота, што аддзяляў 
надворак ад аселіцы. Не спя-
шалася, усё рабіла так, як 
абдумала бяссоннымі начамі. 
Сумку з дакументамі і страха-
вым квітком, з якім звязвала 
сваю мару аб хаце, паклала 
пад ніз вандзэлка з посцілкамі-
перабіранкамі. Старую пано-
шаную вопратку, абутак (іншы 
чалавек такі гаротны скарб 
выкінуў бы на сметнік) закруціла 
ў кускі цэлафану і занесла пад 
плот. Словам, усё, што магло ёй 
спатрэбіцца ў жыцці, сабрала з 
гаспадарскай акуратнасцю.

Пакуль усё павыносіла, упа-
радкавала, упарылася, дрыжэлі 
рукі і ногі. Яна ўжо баялася таго, 
што задумала, але адступаць не 
хацела.

– Атрымаю страхоўку і куплю 
сабе хату. Цяпер яны ў вёсках 
прадаюцца па цане гнілой рыбы, 
– шаптала няшчасная. – Так і 
век дажыву, і труну будзе дзе 
паставіць. А пакуль да стрыечна-
га брата папрашуся. Я ж скажу, 

АЛЬТЕРНАТИВНЫЙ ВЗГЛЯД

Америка во многом 
виновата

Добрый день, уважаемая 
редакция!

27 января прочитала статью 
собственного корреспонден-
та газеты «Народная Воля» в 
Украине Александра Цынкевича 
«Трагический год», а накануне 
был напечатан комментарий 
Сергея Иванова о выступле-
нии президента США Барака 
Обама в Конгрессе. Президент 
Америки не скрывал своего 
торжества по поводу того, что 
его страна и ее союзники «еди-
ны и что их позиция сильна, в 
то время как Россия изолиро-
вана и ее экономика трещит по 
швам».

Ликование Обамы понят-
но, но когда наши журналисты 
выставляют Россию и прежде 
всего Владимира Путина как 

агрессора, а Обаму как миро-
творца, то во мне все протестует. 
Я не могу молчать и хочу выра-
зить свое мнение о ситуации в 
Украине и о позиции России.

Вначале сошлюсь по это-
му поводу на взгляд глу-
бокоува жаемого Василия 
Севостьяновича Леонова (к 
сожалению, уже покойного), 
отрывки из последнего интер-
вью которого были напечатаны 
в «Народной Воле». На вопрос 
журналиста о том, что Россия 
пошла войной на Украину он 
ответил: «Я по-иному смо-
трю на ситуацию. Я вырос в 
Советском Союзе, хорошо пом-
ню, как в так называемый пери-
од «перестройки» и после раз-
валивался Варшавский дого-
вор. Как обещали Горбачеву, 

Ельцину: НАТО на восток не 
пойдет. Сегодняшняя Украина 
– война между Россией и США 
за стратегическое превосход-
ство на этом плацдарме. И на 
месте Путина я поступил бы 
так, как он поступил, дальше 
Россия пускать НАТО не может. 
Иначе не будет самой России. 
Война в Украине – последствия 
российской внешней полити-
ки. В Украину пришли россий-
ские наемники, но на стороне 
Украины воюют тоже не толь-
ко украинцы. Речь идет не об 
Украине, речь идет о том, какая 
будет Россия. Я не хочу, что-
бы в Украине шла война. Но я 
понимаю и Россию».

По-моему, нельзя не раз-
делять эту позицию. Поэтому 
и рейтинг Владимира Путина 

ИСКРЕННЕ

Вторник и пятница  
у нас праздничные дни

Здравствуйте, дорогая 
редакция всенародно любимой 
газеты «Народная Воля»!

Я уже несколько лет выпи-
сываю нашу действительно 
народную газету. И, безусловно, 
вдумчиво читаю каждый матери-
ал. Образование у меня не ахти 
какое – всего 10 классов, из них 3 
класса вечерней школы, но, сла-
ва Богу, мне и этого достаточно, 
чтобы понять суть той или иной 
статьи.

Попутно скажу, уважаемая 
редакция, что вместе со мной 
с огромным интересом читает 
«Народную Волю» и моя 82-лет-
няя жена Наталья Васильевна. У 
нее образование всего 7 клас-
сов, но ей этого хватает, чтобы 
досконально разобраться в дета-
лях нашей бурно-показушной 
жизни. Она – мой помощник в 
белорусском языке. Я хотя и живу 
с ней уже 46 лет в Полоцке, но, 
честно признаться, белорусский 
язык досконально не освоил. И 
не потому, что он «не такой, как 
русский», а потому, признаюсь, 
что лень-матушка во мне креп-

ко поселилась. Мол, знаю мало-
мальски свой родной, русский, 
– и достаточно. А ведь этого ох 
как мало! Вон даже многие ста-
рики полезли в компьютеры, на 
английский язык замахнулись! 
Вот тебе и пенсионеры! А мне 
приходится часто обращаться 
к Наталье Васильевне, когда, 
скажем, нужно точно перевести 
заголовок какой-то статьи.

Для нас с женой, дорогая 
редакция, вторник и пятница 
являются праздничными днями. 
Потому что в эти дни выходит 
наша любимая газета «Народная 
Воля». Она же правдиво пишет 
о событиях в Беларуси, в мире, 
в чем мы с женой никогда не 
сомневаемся. Особенно нас, как 
и всех добрых людей, интересуют 
события в восточной Украине да 
и вообще в этой стране в целом. 
Ведь от этих кровавых событий 
может разгореться третья миро-
вая война, тут к гадалке не ходи. 
Мир висит на волоске в прямом 
смысле слова. Это понятно каж-
дому человеку, какой бы нацио-
нальности он ни был. Во всем 

этом, на мой взгляд, виновата 
Россия. Ей что, своей террито-
рии мало? Или она берет пример 
с ненасытной Америки? Неужели 
мир уже забыл, как поперхнулся, 
а точнее подавился проклятый 
всем миром немецкий фашизм 
вместе с бесноватым Гитлером?!

Уважаемая редакция! Нам 
с женой нравятся очень многие 
материалы, опубликованные в 
«Народной Воле». Особенно, 
конечно, полюбились нам статьи-
передовицы основателя газеты 
и ее главного редактора Иосифа 
Середича, публицистические 
колонки первого заместителя 
главного редактора Светланы 
Калинкиной, других журнали-
стов, а также корреспонденции 
политических и экономических 
обозревателей Бориса Желибы, 
Александра Федуты... Ну и, 
конечно, мы с женой испытыва-
ем неподдельную гордость за 
тех читателей «Народной Воли», 
которые смело и открыто высту-
пают против нарушения демо-
кратических свобод. Мы до глу-
бины души возмущены отврати-

тельным поведением отдельных 
чиновников всех рангов в отно-
шении своих подчиненных, про-
стых работяг. И это все открыто 
и бесстыдно происходит в нашей 
«демократической, стабиль-
ной, процветающей Беларуси». 
Хочется верить, что когда-
нибудь наша многострадальная 
Беларусь будет такой на самом 
деле, но, к великому сожалению, 
уже без нас, нынешних ограблен-
ных страной стариков (имею в 
виду вклады в банках, бесстыдно 
и нагло отобранные у нас нашим 
«заботливым» правительством).

Еще нам с женой понра-
вились мемуары Владимира 
Васильевича Горбачева «Сквозь 
тернии». Особенно фрагмент, где 
он откровенно и  смело сказал 
немцу, вступившему на минскую 
землю, что победа СССР будет 
неминуема.

Михаил ПОТАПОВ,
76 лет, пенсионер, бывший 

машинист насосных 
установок Новополоцкого 

завода «Полимер».
г.Полоцк.

высок в России, несмотря на 
экономические трудности. И я 
удивляюсь только одному: поче-
му некоторые журналисты поч-
ти взахлеб кричат об оккупации 
Крыма, о российской агрессии, 
прекрасно зная, как достал-
ся Крым Украине? Считаю, что 
сама Америка всячески прово-
цировала конфликт Украины с 
Россией и продолжает накалять 
обстановку.

А разве Украине было бы 
плохо, если б она была в союзе с 
Россией? Дешевые нефть и газ, 
валюта за транзит энергоресур-
сов в Европу, сотрудничество во 
всех областях экономики и т.д. 
и т.п.

Т.М.ЕЗЕРСКАЯ.
Агрогородок «Коммунар» 

Буда-Кошелевского района.

Подействовало!
Уважаемая редакция!
После публикации моей 

заметки в «Народной Воле» 
чиновники служб Пинского 
горисполкома были вынужде-
ны вспомнить о безопасности 
граждан и установили необ-
ходимые дорожные знаки при 
выезде с территории торгового 
центра «Содружество» на ули-
цу К.Маркса. При этом проку-
ратура объявила официальное 
предупреждение члену комис-
сии горисполкома по обраще-
нию юридических лиц и инди-
видуальных предпринимателей 
С.М.Вакуличу.

Спасибо, «Народная Воля»!
Юрий БАХТЕРЕВ,  
житель г.Пинска.

УмНЫЕ мЫСЛИ
Кто способен извлекать 

корысть из общественных 
дел, способен  

и на обкрадывание могил.
Плутарх.

З НАГОДЫ

Не лезце  
ў чужыя 
справы

Уважліва сачу за падзеямі 
на ўсходзе Украіны. Вайна ёсць 
вайна, ліецца кроў, гінуць людзі, 
знішчаецца ўсё наўкола. Малю 
Бога, каб хутчэй усталяваўся мір 
на зямлі, дзе ў свой час знайшлі 
прыстанішча многія беларусы.

Вядома ж, і на Данбасе, і ў 
Луганшчыне даўно ўсё сціхла 
б, каб не імперская палітыка 
Крамля. Пуцін і яго атачэнне 
не хочуць, каб Украіна ўвайшла 
ў Еўрапейскі Саюз і не стала 
членам НАТО. Адным словам, 
для іх лепш было б, каб Украіна 
была буфернай зонай, з-за якой 
многія ваенныя расійскія аб’екты 
стануць недасягальнымі для 
заходніх армій.

Нейкая логіка ў гэтым 
ёсць. Але, скажыце, чаму не 
ўлічваюцца інтарэсы ўкраінцаў? 
Чаму яны самі не могуць 
вырашаць, у які саюз ім уступаць, 
з кім сябраваць? Калі б Расія не 
падтрымлівала тых жа данецкіх 
і ўкраінскіх сепаратыстаў, даўно 
б не толькі ў рэгіёне, а і ва ўсёй 
краіне было б спакойна.

У рэшце рэшт, чаму б той 
жа Расіі самой не імкнуцца ў 
Еўрапейскі Саюз? Дзе перадавыя 
тэхналогіі? На Захадзе. Дзе 
мацнейшая эканоміка? На За- 
хадзе. Не дурныя прыбалтыйцы, 
палякі і іншыя народы, якія 
прымкнулі да ЕС. Не імперскім 
свербам трэба кіравацца таму ж 
Пуціну, а здаровым сэнсам.

Людміла ШПАКАВА, 
гісторык.

не назаўсёды, а пакуль куплю 
жыллё. Грошай крыху дам, то 
і пусціць. І братавая за грошы 
пярэчыць не будзе.

Ужо сонца добра ўзнялося 
над зямлёй, калі Ніна выцягва-
ла з маленькай прыбудовачкі, 
якую называла сенцамі, газа-
вую пліту. Ледзь завалакла да 
плоту. Потым пайшла паліць 
у печы. Спачатку качаргой 
выдзеўбла адну цагліну з таго 
боку, дзе печ амаль сутыка-
лася са сцяной хаты, а потым 
склала і падпаліла дровы. Яны, 
сухія, спецыяльна адкладзеныя 
для гэтай справы, хутка ўзяліся 
полымем. Ніна падкінула яшчэ 
некалькіх паленняў, паназірала, 
як гарачыя нецярплівыя языкі 
пачалі лізаць сцяну будыніны, і 
пайшла на двор.

Яна не крычала, як крычаць 
у такіх выпадках: “Людзі, ратуй-
це! Пажар!” – а ціха глядзела, 
як агонь прабіўся да страхі, 
накінуў гарачае пакрывала на 
ўсю сухую, як порах, хаціну. 
Стаяла непадалёку і сама, 
напэўна, не магла б дакладна 
сказаць, чаго ў яе душы было 
больш: задаволенасці або шка-
давання аб зробленым. Стаяла 
і тупа глядзела на агонь. Раптам 
успомніла, што не адкаціла 
газавы балон, які быў за 
сенцамі. Памкнулася туды, але 
наваколле раптам здрыганула-
ся ад моцнага выбуху: балон 
узарваўся. Адзін яго асколак з 
вялікай сілай урэзаўся Ніне ў 
галаву, і яна, мёртвая, упала на 
гарачую ад пажару траву.

Гэты балон узарваў яе мару 
аб большай хаце, дзе магла б 
памясціцца труна…

Леанарда ЮРГІЛЕВІЧ.
Дзятлаўскі раён.

ВАС ИНТЕРЕСУЕТ...

Раритеты под честное слово Латушко
Слышала, что в Минске открывается выставка, посвященная Адаму Мицкевичу. 

Везут ее из Парижа. Но нигде нет подробной информации. Может, «Народная Воля» 
подскажет, где и когда будет открыта выставка.

Г.А.Семенова, Минск.

Без преувеличения гурман-
ская выставка открывается зав-
тра в музее «Дом Ваньковичей». 
Маленькая, да удаленькая! Всего 
23 предмета, но каких изыскан-
ных! Шесть памятных медалей, 
посвященных Адаму Мицкевичу, 
16 оригинальных гравюр к про-
изведениям писателя, а также 
книга «Славяне», в которую вош-
ли лекции, прочитанные поэтом 
в 1842–1844 годах в Коллеж де 
Франс. 

Медали и гравюры принад-
лежат музею Адама Мицкевича 
в Париже, а также Польскому 
историческому и литературному 
сообществу в Париже. А вот кни-
га – личная собственность нашего 
посла во Франции Павла Латушко. 
Собственно, он и стал организа-
тором этой выставки, это его лич-
ная инициатива и связи: поляки 
отдали раритеты на выставку в 
Минск под «честное белорусское 
слово» нашего посла. 

Выставка в Доме Ваньковичей 
будет работать целый год. Но 
только завтра, в день открытия 
выставки, состоится еще и тор-
жественная презентация пор-
трета Марии Шимановской. 
Талантливая польская пианист-
ка и композитор была тещей 
Мицкевича, он был женат на ее 
дочери Целине. Правда, нам 
представят не оригинал портре-
та кисти Валентия Ваньковича, 
а копию. Наверняка она сдела-

на мастерски. Над ней трудился 
известный белорусский художник 
Виктор Альшевский. Оригинал 
портрета находится в Польской 
библиотеке в Париже, в стенах 
которой, собственно, Виктор 
Альшевский и работал над полот-
ном по приглашению белорус-
ского посольства. 

Елена МОЛОЧКО.
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«Белорус.  
А это уже сила!»
О том, как молодой израильтянин с белорусскими корнями смог после своей смерти изменить 

законодательство Израиля и открыть дорогу для многих других.

Алан Фрейдзон родился 
в Минске в апреле 1989 года. 
Когда ему было 7 месяцев, 
семья переехала в Израиль. 
Но связь с Беларусью не была 
утеряна – здесь остались 
бабушка, дедушки, дядья, дво-
юродные братья мальчика. До 
14 лет практически каждое 
лето он проводил в Минске. 
А в тот год из-за проволо-
чек с оформлением паспорта 
остался в родном Бейт-Шеане, 
городе на севере Израиля, где 
обосновалась семья. Мальчик 
из благополучной семьи, впер-
вые ничем не занятый летом, 
потянулся за ребятами постар-
ше, приняв их распущенность 
и пренебрежение правилами и 
законами за проявление силы 
и уверенности, и вляпался – 
попал на учет в правоохра-
нительные органы. К сожа-
лению, это закрывало перед 
ним многие дороги в будущем 
– например, исключало работу 
в системе общественной без-
опасности. Для этого нужно 
иметь разрешение полиции на 
ношение оружия. А файлы тех, 
кто попал под судебное пре-
следование в подростковом 
возрасте, даже после закры-
тия дел в судебном порядке 
оставались в полиции навсегда 
и автоматически делали невоз-
можным получение такого раз-
решения.

Последние три класса шко-
лы Алан учился в специализи-
рованной школе «Маноф» (в 
переводе – «подъемный кран»). 
Это уникальное израильское 
учебное заведение очень мало 
походит на наши исправи-
тельные учреждения. Золотое 
правило школы «Маноф»: «Нет 
плохого ребенка – бывает, что 
ребенку плохо». Там перефра-
зировали русскую пословицу: 
любовь и труд – все перетрут. 
В «Маноф» молодой чело-
век исправляется, обучаясь 
не только ставить собствен-
ные цели и достигать их, но и 
помогать тем, кто попал в беду, 
потерял ориентиры.

Алан мечтал служить в 
элитных войсках – это те, 
которые первыми откликают-
ся на боевые вызовы и могут 
лучше других принять удар и 
ответить на него. В Израиле 
попасть в них не так просто. 
Например, конкурс среди 
призывников, чтобы служить 
в элитной высокомобильной 
парашютно-десантной брига-
де «Цанханим», – 5 человек на 
место. Алан проходил служ-
бу в элитном полку 101 этой 
бригады. В израильской армии 
нет звания героя – страна счи-
тает героями абсолютно всех 
военнослужащих (а это так или 
иначе практически все населе-
ние страны). Но лучших среди 
них называют супергероями. 
В числе таких был и младший 
командир Алан Фрейдзон. В 
армейском альбоме на стан-
дартный вопрос «Откуда чер-
паете суперсилу?» Алан отве-
тил: «Белорус. А это уже сила!» 
Он доказал на деле, что ору-
жие в его руках может служить 
исключительно защите своей 
страны.

После армии Алан 
Фрейдзон пошел работать 
инструктором-воспитателем 
в «Ахарай» (в переводе – «За 
мной!») – израильскую моло-
дежную организацию с отде-
лениями по всей стране, кото-

рая подготавливает подростков 
к службе в армии. Среди про-
чего Алан и его подопечные 
находили в клубах и дискотеках 
ребят, которые пошли или готовы 
были пойти по неверной доро-
ге, вытягивали их, привлекали в 
«Ахарай»… Отделение организа-
ции в Бейт-Шеане стало извест-
но на всю страну, про ребят и 
их командира снимали передачи, 
писали в газетах.

Это определило выбор жиз-
ненного пути: Алан планировал 
поступить на факультет кримина-
листики, где есть специальность 
«работа с трудными подрост-
ками». Пройдя путь от трудного 
подростка до лидера, который 
ведет за собой, он был уверен, 
что может стать хорошим настав-
ником для ребят со сложными 
судьбами.

Чтобы получить государ-
ственную стипендию на учебу 
в вузе, молодые израильтяне 
после службы в армии должны 
отработать 8 месяцев на рабо-
чих специальностях – список 
таких мест работы утвержден 
Министерством безопасности 
Израиля. Алан выбрал работу в 
службе безопасности аэропорта 
– оно и понятно: не зря же его 
в армии три года учили быстро 
реагировать на любые неожидан-
ности. Но этот путь был для него 
закрыт – из-за тех подростковых 
файлов, хранящихся в полиции.

Несправедливость и абсурд-

ность ситуации были очевидны. 
«Как же так? Есть много таких 
же, как я, кто три года отслужил 
в боевых частях, нам не боялись 
давать в руки самое современ-
ное оружие, я – десантник-снай-
пер. А в гражданской жизни мне 
боятся доверить пистолет?! – 
говорил потом Алан в переда-
че государственного телеканала 
ТВИ. – В полиции мне сказали: 
ничем помочь не можем, нужно 
вносить поправки в закон».

И Алан Фрейдзон решил ни 
много ни мало изменить зако-
нодательство. Он обратился на 
радио в передачу «С нами гово-
рят»: рассказал о своей ситуа-
ции. Мама Алана Наташа Хаит 
вспоминает: после обращения на 
радио, поведав всей стране свою 
историю, сын сказал: «Мама, 
даже если ничего не получится 

неподалеку фабрики по про-
изводству фейерверков. Все, 
включая водителя грузовика, 
бросились прочь. Алан же при 
помощи огнетушителя борол-
ся с огнем, не давая ему рас-
пространиться дальше каби-
ны, пока не приехал пожарный 
взвод и пожар не был ликви-
дирован. Дома парень расска-
зывал эту историю со смехом: 
«Теперь вы должны мне пода-
рить костюм Супермена, чтобы 
я мог быстрее прилететь туда, 
где нужна помощь». Наташа 
Хаит вспоминает: «Я спросила: 
а почему ты не спасал свою 
жизнь? Он ответил: «Мама, 
меня в армии так научили: есть 
чрезвычайная ситуация – нуж-
но немедленно действовать. Я 
и действовал».

…18 февраля 2013 года 
Алан на своей машине повез 
бабушку к врачу. Недалеко от 
Бейт-Шеана в них врезался 
грузовик. Ошибка водителя 
большегруза… Алан Фрейдзон 
и 74-летняя Лилия Брегман 
погибли мгновенно.

В апреле 2014 года 
Кнессет принял «Закон о ком-
петенции (обязанностях) в 
общественной безопасности», 
внесенный на рассмотрение 
депутатом от партии «Наш дом 
Израиль» Орли Леви-Абуксис. 
Представление законопроекта 
«Алана Фрейдзона» она начала 
словами из Танаха: «Туда, где 
стоят раскаявшиеся, не могут 
попасть даже праведники». 
И рассказала историю жизни 
Алана. Смысл закона в следу-
ющем: если молодой человек, 
попавший в подростковом 
возрасте на учет в полицию 
по поводу «легких» правона-
рушений (мелкое хулиганство, 
незначительный материаль-
ный урон…), прошел служ-
бу в армии в боевых частях, 
где он научился обращаться с 
самым современным оружи-
ем, добился успехов в армей-
ской службе, доказал свою 
моральную стойкость, то при 
демобилизации эти файлы в 
полиции автоматически стира-
ются. А значит, молодой чело-
век может работать в системе 
общественной безопасности. 
Закон был принят Кнессетом 
через год с небольшим после 
смерти Алана.

Вот так сложилась корот-
кая жизнь Алана Фрейдзона, 
родившегося в Минске и 
отдавшего свое сердце 
двум родинам – Израилю и 
Беларуси: совершив в юности 
ошибку, превратил свое пора-
жение в победу; исправляясь 
сам, помогал стать лучше дру-
гим; имел много друзей при 
жизни – и круг друзей продол-
жает увеличиваться после его 
смерти; не успев осуществить 
свою мечту, открыл дорогу для 
других.

Второй год в Бейт-Шеане 
проходят Дни спорта в память 
об Алане Фрейдзоне. В них 
участвуют и те, кто знал его 
лично, и новые члены органи-
зации «Ахарай». В этом году 
было около 200 участников 
из семи городов. Ребята из 
Бейт-Шеана регулярно прово-
дят марш-броски в память об 
Алане – как будто их воспита-
тель и друг бежит впереди: «За 
мной!»

Александра ЛОБЗОВА.
(Фото из архива семьи 

Хаит.)

«Меня в армии так научили: 
есть ЧП – надо действовать».

Алан с мамой и сестрой.

ДЫПКУР’ЕР

У Мінску 
адкрыўся літоўскі 

візавы цэнтр
Менавіта сюды трэба буд-

зе звяртацца грамадзянам 
Беларусі, якія хочуць атрымаць 
шэнгенскую візу. Кіраўніцтва 
цэнтра сцвярджае,  што буд-
зе зроблена ўсё, каб ніводзін з 
наведвальнікаў не чакаў прыёму 
больш за 15 хвілін.

Адрас цэнтра – вуліца  
Чыгуначная, 33 (БЦ SV Plaza). 
У прасторным памяшканні 29 
акенцаў для прыёму дакументаў 
і 9 – для зняцця біяметрычных 
дадзеных. Тут ёсць магчы-
масць аформіць страхоўку, 
зрабіць ксеракопіі дакументаў. 
Папярэдняя рэгістрацыя для 
наведвання візавага цэнтра не 
патрэбна. Праўда, за паслугі 
візавага цэнтра заяўнік плаціць 
сэрвісны збор 18 еўра, але апла-
та збору ажыццяўляецца толькі ў 
беларускіх рублях па актуальным 
курсе. Ну і, канешне, 60 еўра трэ-
ба заплаціць за  візу.

На адкрыцці візавага цэнтра 
дырэктар консульскага дэпар-
тамента МЗС Літвы Андрус 
Пулокас адзначыў, што акра-
мя Мінска такія цэнтры пачалі 
працаваць яшчэ ў трох гарадах 
Беларусі – у Гродне, Гомелі і 
Брэсце. А наогул цяпер Літва мае 
40 візавых цэнтраў у 9 краінах. 
Надзвычайны і Паўнамоцны 
Пасол Літоўскай Рэспублікі ў 
Беларусі Эвалдас Ігнатавічус 
адзначыў, што ў мінулым год-
зе беларускі турызм у Літву 
вырас на 23%. У 2014 годзе 
консульская служба  літоўскага 
дыппрадстаўніцтва выдала амаль 
на 5% больш віз беларусам, чым 
у 2013 годзе.

Дарэчы, нягледзячы на 
з’яўленне ў сталіцы візавага цэн-
тра, беларусы па пытаннях выда-
чы шэнгенскіх віз могуць і далей 
звяртацца ў Пасольства Літоўскай 
Рэспублікі. Толькі трэба помніць, 
што падача дакументаў на выда-
чу шэнгенскіх віз у пасольстве 
ажыццяўляецца толькі паводле 
папярэдняй рэгістрацыі.

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.
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Цягнік Мінск–
Варшава  
застаецца

Беларуская чыгунка  
не збіраецца адмяняць 
цягнікі і ва Украіну, хаця 
пасажырапаток у гэтым 

накірунку ў мінулым годзе 
ўпаў амаль удвая.

Транспартнікі Беларусі і 
Польшчы вырашылі не зачы-
няць чыгуначны маршрут 
Мінск–Варшава як мінімум да 
мая, паведаміў першы намеснік 
начальніка пасажырскай служ-
бы Беларускай чыгункі Андрэй 
Кашко. Як вядома, аб закрыцці 
прамога цягніка паміж дзвю-
ма сталіцамі ў сярэдзіне студ-
зеня заявіў польскі бок, спасы-
лаючыся на тое, што падтры-
маць гэты накірунак эканамічна 
неэфектыўна.

– 3 лютага прайшлі перамо-
вы з нашымі польскімі калегамі. 
Мы дамовіліся, што да мая буд-
зем працаваць над павышэннем 
эфектыўнасці цягнікоў у гэтым 
напрамку, пасля чаго прымем 
канчатковае рашэнне, – расказаў 
Андрэй Кашко. – Хутчэй за ўсё, 
мы будзем прадпрымаць мар-
кетынгавыя хады, каб зрабіць 
больш даступнымі квіткі на цягнікі 
ў гэтым накірунку.

Сёння, дарэчы, кошты квіткоў 
на цягнік Мінск–Варшава высокія 
– амаль 1,3 мільёна рублёў у 
адзін бок.

Андрэй Кашко таксама 
паведаміў, што Беларуская 
чыгунка не збіраецца адмяняць 
цягнікі і ва Украіну, хаця пасажы-
рапаток у гэтым кірунку ў мінулым 
годзе ўпаў амаль у два разы.

– Ініцыятыва па зніжэнні 
аб’ёмаў перавозкі і закрыцця 
некаторых маршрутаў зыходзіла 
ад украінскага боку з улікам таго 
становішча, у якім знаходзіцца 
краіна, – патлумачыў Андрэй 
Кашко. – Разам з украінскімі 
чыгуначнікамі мы аналізуем 
сітуацыю з пасажырамі і спрабу-
ем знізіць свае выдаткі.

АФІЦЫЙНА

Кошт навучання  
ў ВНУ не вырасце

Пра гэта заявіў міністр 
адукацыі Міхаіл Жураўкоў пад-
час анлайн-канферэнцыі БЕЛТА.

– Пакуль мы не разглядалі 
гэтае пытанне, гэта значыць 
у бліжэйшы час змяняць кошт 
навучання не плануецца, – 
сказаў Міхаіл Жураўкоў. – Але 
наша сістэма адукацыі і ВНУ 
знаходзяцца ў тых жа ўмовах, 
што і ўся краіна, таму ў перспек-
тыве не варта выключаць нейкіх 
змяненняў у аплаце навучання 
для абітурыентаў, якія паступа-

чання ў Беларускім дзяржаўным 
універсітэце інфарматыкі і 
электронікі. Год навучання буду-
чых стаматолагаў у Беларускім 

дзяржаўным медуніверсітэце 
складае зараз 22 мільёны 980 
тысяч. Здавалася б, куды ўжо 
болей?!

Паступаць адразу  
ў дзве ВНУ нельга

Падчас анлайн-канферэнцыі ў міністра адукацыі таксама 
пацікавіліся, калі ў абітурыентаў з’явіцца магчымасць падаваць 
дакументы адразу ў некалькі ВНУ. Як вядома, раней такая 
практыка ў Беларусі існавала, але потым ад яе адмовіліся.

– Калі коратка, – патлумачыў Міхаіл Жураўкоў, – то на 
дадзеным этапе гэтае пытанне не будзе зменена. Гэта значыць, 
у гэтым і наступным навучальных гадах абітурыент павінен 
падаваць дакументы ў канкрэтную ВНУ і здаваць канкрэтныя 
ўступныя экзамены ў тую навучальную ўстанову, якую ён абраў. 
У перспектыве, можа быць, мы да гэтага прыйдзем і з’явіцца 
магчымасць падаваць дакументы ў некалькі ВНУ адразу, але 
пакуль не.

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.
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ІНІЦЫЯТЫВА

З 21 года  
дазваляецца…
Беларускія дэпутаты будуць 

ініцыяваць увядзенне забароны 
на продаж алкаголю асобам 
маладзейшым за 21 год, паведаміў 
на пасяджэнні Мінаблвыканкама 
дэпутат Палаты прадстаўнікоў 
Мікалай Іванчанка.

На яго думку, прыбытак 
ад вытворчасці алкаголю 
несувымерны з той шкодай, які 
ён наносіць краіне. «Дзейснай 
праграмы па супрацьдзеянні 
ўжыванню алкаголю сёння не 
бачна, – абураўся дэпутат. – 
Прапаную разам з нарколагамі і 
іншымі спецыялістамі Мінскай 
вобласці ўнесці ва ўрад сур’ёзныя 
прапановы, каб прыняць праграму, 
якой былі б замацаваны забарона 
на продаж алкаголю асобам мала-
дзейшым за 21 год, скарачэнне 
кропак продажу алкаголю і шэраг 
іншых прапаноў». Яшчэ адно 
пытанне, на якое трэба звяр-
нуць увагу, гэта рэклама піва на 
тэлебачанні, мяркуе дэпутат.

«Дэпутаты будуць узнімаць 
гэтыя пытанні, але хацелася б, 
каб да гэтага падключыліся ўсе 
зацікаў-леныя», – дадаў Мікалай 
Іванчанка.

ЧУЛІ?

Каля 60 мужчын- 
прастытутак

У мінулым годзе ў 
Беларусі да адміністрацыйнай 
адказнасці за заняцце 
прастытуцыяй прыцягнулі 
1377 чалавек. Гэта на 40 
працэнтаў больш, чым у 2013 
годзе.

МУС звязвае рост з узмац-
неннем кантролю падчас ЧС 
па хакеі. Усяго на аператыўным 

улiку органаў унутраных спраў 
краіны сёння стаяць амаль 2 
тысячы чалавек. Трапляюць пад 
пільную ўвагу сілавікоў не толькі 
жанчыны, але і мужчыны: каля 
60 грамадзян у дадз ены момант 
знаходзяцца пад наглядам. 
Цікава, што сексуальныя паслугі 
яны прапануюць не толькі 
жанчынам.

у меня, я делаю это для тех, кто 
идет за мной». 

А пока он устроился рабо-
тать на специальность из списка 
Министерства безопасности – 
рабочим на заправочную стан-
цию.

В доме Наташи и Саши 
Хаитов, родителей Алана, висит 
его фотография с благодарно-
стью от владельца бензозаправ-
ки. Сделана она сразу после того, 
как молодой человек предотвра-
тил трагедию, угрожавшую не 
только станции, но и расположен-
ному рядом кибуцу. На заправ-
ке загорелась кабина грузовика, 
перевозившего взрывоопасные 
материалы с расположенной 

юць на першы курс.
Дарэчы, ужо цяпер у нека-

торых ВНУ краіны кошт наву-
чання перавышае 20 мільёнаў 
рублёў. Напрыклад, студэнты-
платнікі першага курса юры-
дычнага факультэта, факуль-
тэта міжнародных адносін БДУ 
ў гэтым навучальным годзе 
павінны заплаціць за навучан-
не 21 мільён 520 тысяч рублёў.  
Наблізіўся да 20 мільёнаў, а 
на некаторых факультэтах і 
перавысіў гэтыя лічбы кошт наву-

В поле зрения
Может ли зрение ухудшаться от ношения линз? Дальнозоркость после 40 лет: норма или патология? 

В редакции «Народной Воли» прошла «Прямая линия» с врачом-офтальмологом высшей категории,  
заведующей офтальмологическим отделением медицинского центра «ЛОДЭ» Ольгой Петровной СПИГЛАЗОВОЙ.

Вопросов от читателей поступило так много, что вместо запланированных полутора часа «Прямая линия» длилась более двух.

Наводим  
резкость

– Добрый день! Ольга 
Петровна, скажите, пожа-
луйста, может ли зрение 
ухудшаться от ношения 
линз? Дело в том, что у меня 
близорукость, и я уже около 
пяти лет ношу контактные 
линзы. 

– Если линзы подобраны 
правильно и соблюдаются 
правила ношения и хранения 
линз (линзы и раствор меня-
ются вовремя и т.д.), никаких 
осложнений от ношения линз 
не будет. Но если этими пра-
вилами пренебрегать, могут 
появиться различные ослож-
нения, и зрение может ухуд-
шиться.

– Какие линзы лучше? 
Есть ли разница между 
трехмесячными и одноме-
сячными линзами? Не раз 
слышала, что для глаз луч-
ше носить одномесячные 
линзы, а то и однодневные.

– Чем короче срок эксплу-
атации линзы, тем лучше для 
глаз, потому что линза меньше 
накапливает загрязнений, луч-
ше «дышит», лучше пропуска-
ет кислород. В идеале самые 
хорошие линзы – одноднев-
ные. Они удобны в эксплуата-
ции, при ношении не требуют 
никакого ухода, долго оста-
ются влажными, обеспечивая 
хорошее зрение весь день. 
Но большинство людей носят 
линзы плановой замены – 
одномесячные или трехмесяч-
ные. Это нормально, но лучше 
по возможности пользоваться 
одномесячными линзами.

– Дома я ношу очки, вне 
дома – линзы. Мои глаза 
отдыхают только тогда, ког-
да я сплю. Плохо ли это для 
глаз, зрения? Нужно ли гла-
зам больше отдыха? В лин-
зах и очках я не чувствую 
никакого дискомфорта, а 
вот без них, наоборот, при-
ходится все время напря-
гать глаза.

– Чередовать линзы и очки 
можно и, я бы сказала, полез-
но: иногда стоит линзы снять и 
перейти на очки, чтобы глаза 
отдыхали от инородного тела. 
А вообще поступайте так, как 
вам удобнее, прислушивай-
тесь к своим глазам, как ком-
фортнее им. Главное, что вы 
корректируете зрение. Потому 
что нередко люди отказывают-
ся носить очки, линзы, многие 
взрослые настроены катего-
рически: мол, если ребенок 
наденет очки, то еще больше 
испортит зрение. Это непра-
вильное мнение. Наоборот, 
правильно подобранная кор-
рекция создает глазам ком-
форт, а когда человек при-
щуривается, напрягает глаза, 
близорукость может прогрес-
сировать еще быстрее. 

– А что лучше носить: 
очки или линзы?

– То, что удобнее. На лин-
зы желательно переходить при 
необходимости постоянной 
коррекции зрения. У них есть 
несколько бесспорных пре-
имуществ. Они не запотевают 
и не бьются, правильно подо-
бранные контактные линзы 
создают лучшее по качеству 
изображение, чем очки. Это 
очень важно. Поэтому даже 
детей в возрасте 10, 11 лет, а 
то и младше, у которых быстро 
прогрессирует близорукость 
или имеются другие выра-
женные аномалии рефракции, 
плохо поддающиеся очковой 
коррекции, рекомендуется 
переводить на контактные 
линзы. 

– Скажите, пожалуйста, 
как часто при плохом зре-
нии следует показываться 
врачу-офтальмологу? 

– Все зависит от диагноза. 
Частота обращений назнача-
ется врачом по необходимо-
сти. Если у вас близорукость 
– раз в год или даже раз в 
полгода нужна консультация 
офтальмолога. 

Далеко–близко

– Ольга Петровна, ска-
жите, пожалуйста, будет ли 
ухудшаться зрение, если я 
читаю в очках? Врач, когда 
выписывала очки, пред-
упредила: если смотреть 
в этих очках вдаль, зрение 
будет падать.

– Очки для чтения – наи-
более простой и популярный 
способ коррекции возрастной 
дальнозоркости. Смотреть 
вдаль вы в них и не сможете: 
изображение будет нечеткое. 
Правильно подобранные очки 
только помогают глазам. Если 
не носить очки, глаза будут 
постоянно перенапрягаться. А 

это может приводить к спазмам 
зрительных мышц, сосудистым 
спазмам, головным болям. 

– Мне 42 года, я уже читаю 
в очках…

– Развитие дальнозоркости 
после 40 лет – это не болезнь, 
а естественный процесс. С воз-
растом способность хрусталика 
изменять свою кривизну посте-
пенно снижается. Этот процесс 
продолжается до 55–60 лет.

– Доктор, скажите, пожа-
луйста, можно ли вылечить 
близорукость у взрослых без 
операции?

– Близорукость вылечить 
нельзя: оптическое строение 
глаза уже сформировалось. 
Близорукость – это сниженное 
зрение вдаль, когда человеку 
удаленные предметы кажут-
ся расплывчатыми, нерезкими. 
Острота зрения становится ниже 
1,0. Но близорукость можно кор-
ректировать очками или линза-
ми. При стабильной форме бли-
зорукости молодым  пациентам 
может быть предложена лазер-
ная коррекция зрения.

Бывает так называемая 
ложная близорукость – человек 
начинает хуже видеть из-за того, 
что в течение дня глаза сильно 
напряжены. Проявления ложной 
близорукости можно  уменьшить 
путем правильного зрительного 
режима, зрительной гимнасти-
ки при соблюдении здорового 
образа жизни.

Вооружить  
глаза

– Ольга Петровна, хочу 
услышать ваш совет вот по 
какому поводу. Я знаю, какое 
у меня зрение. В повседнев-
ной жизни очки мне не нуж-
ны, пользуюсь ими только в 
машине за рулем. На рынке 
можно купить очки, назвав 
продавцу свое зрение, и это 
будет гораздо дешевле, чем в 
специализированном магази-
не. Стоит ли доверять таким 
продавцам и покупать очки на 
рынке?

– Очки нужно заказывать по 
рецепту, выписанному врачом, 
где будут указаны все параме-
тры вашего зрения, а не толь-
ко сила линзы. Тогда очки будут 
правильными и не навредят 
вашему зрению. 

– Какие очки лучше – сте-
клянные или пластиковые?

– И у стекла, и у пластика 
есть свои преимущества и недо-
статки. Стекло бьется, пластик 
царапается. Стекло тяжелее 
пластика, значит, очки с пла-
стиковыми линзами комфор-
тнее. Кроме того, стекло более 
травмоопасно, чем пластик. Но 
пластиковые линзы требуют осо-
бенно бережного обращения, 
протирать их можно только спе-
циально предназначенными для 
этого салфетками из микрофи-
бры. Решить, очки с какими лин-
зами лучше приобрести, каждый 
может самостоятельно – стро-
гих рекомендаций здесь нет. 
Но, например, водителям я бы 
советовала носить очки с пла-
стиковыми линзами. Ситуации 
на дорогах возникают разные, 
и в случае ДТП стеклом можно 
очень серьезно травмировать 
глаза. 

– Добрый день! Из 
Борисова звоню. Вопрос о 
качестве очков. Зрение пада-
ет не по дням, а по часам. В 
течение дня меняю очки – 
одни использую для дали, 
другие – для близи. Но это 
очень неудобно. Что можно 
сделать?

– Зрение у вас сложное, нуж-
ны две пары очков – одни для 
дальнего расстояния, другие для 
близкого. Конечно, постоянная 
смена очков очень неудобна. Но 
можно заказать единый вари-
ант очков. Это либо бифокаль-
ные очки, которые состоят из 
двух частей: с помощью верхней 
корректируется зрение вдаль, 
а нижняя часть предназначена 
для зрения вблизи.  Либо муль-
тифокальные очки, так называ-
емые прогрессивные, которые 
имеют три зоны: нижняя – для 
работы на близком расстоянии, 
центральная – для среднего рас-
стояния и верхняя – для зрения 
вдаль. Выписать рецепт на такие 
очки должен врач-офтальмолог.

– Из Крупок беспокоят. 
Скажите, пожалуйста, у меня 
катаракта обоих глаз: один 
видит еще неплохо, другой 
надо оперировать. Я заказала 
очки-хамелеоны. Какая долж-
на быть затененность стекол 
на том глазе, который хуже 
видит?

– Прямых требований для 
такой затененности нет. Как пра-
вило, затененность линз очков-
хамелеонов зависит от диоп-
трий. Очки-хамелеоны хороши 
тем, что линзы темнеют или 

светлеют в зависимости от коли-
чества ультрафиолетовых лучей. 
Более подробную характеристи-
ку линз вы  можете получить в 
оптике, где будете заказывать 
очки.

– Помимо катаракты у 
меня возрастная дистрофия 
сетчатки. Затененные очки 
тоже нужны при таком диа-
гнозе?

– При дистрофических изме-
нениях сетчатки глаза рекомен-
дуется носить очки с солнцеза-
щитными  линзами. 

Снять  
пелену

– Ольга Петровна, добрый 
день! У меня развивается 
катаракта, врач прописал 
капли. Скажите, пожалуйста, 
каплями можно остановить 
развитие катаракты?

– Капли могут уменьшить 
скорость развития катарак-
ты, но остановить или выле-
чить катаракту каплями нельзя.  
Применение капель направле-
но именно на замедление про-
грессирования заболевания. 
Если катаракта сильно разви-
лась, хрусталик помутнел зна-
чительно, капли рассосать это 
помутнение не могут. В таком 
случае показана замена мутного 
хрусталика прозрачным, проще 
говоря – операция.

– Каковы первые признаки 
катаракты?

– Снижение зрения. 
Катаракта – это помутнение 
хрусталика. Считается, что ката-
ракта – болезнь пожилых людей. 
Но это не всегда так. Катаракта 
может быть врожденной, при-
чиной заболевания могут быть 
производственные факторы, 
травмы, сопутствующие заболе-
вания.

– Ольга Петровна, скажи-
те, пожалуйста: у меня одна 
часть глаза видит лучше, дру-
гая хуже – это катаракта?

– Катаракта может быть 
неравномерной: одна часть 
хрусталика может помутнеть, 
другая быть более прозрачной. 
Поэтому человек видит неоди-
наково. Но симптомы, которые 
вы описываете, могут прояв-
ляться не только при катаракте. 
Например, поле зрения может 
быть сужено. Поэтому нужно 
показаться врачу. 

– Добрый день! Из Лоева 
беспокоят. У меня на обо-
их глазах удалена катарак-
та. Последняя операция 
была полгода назад. Надо ли 
капать капли до сих пор?

– Решение должен прини-
мать ваш лечащий врач, по теле-
фону я не могу давать подобные 
рекомендации. 

– А если глаза слезятся, 
чешутся, можно их тереть?

– Тереть нельзя. Слезиться 
глаза могут оттого, что с возрас-
том развивается синдром сухого 
глаза. Глаза подсыхают в поме-
щении (особенно сейчас, когда 
включено отопление), а когда 
вы выходите на свежий воздух 
– слезятся. То есть глаза тре-
буют дополнительной выработки 
слезы для защиты от сухости. 
Поэтому можно закапывать без-
вредные увлажняющие капли.

“Хрусталь”  
в глазах

– Ольга Петровна, 
добрый день! Хотелось 
бы услышать ваше 
мнение. Врач рекомендует 
операцию по удалению 
катаракты. Но говорит, что 
не просматривается глазное 
дно. Значит ли это, что 
хрусталик мне заменят, а 
видеть я лучше не буду?

– Если не просматривается 
глазное дно, то не ясно, есть ли 
дистрофические изменения в 
сетчатке. И если у вас сетчатка 
не идеальна, это может повлиять 
на послеоперационный резуль-
тат. Но даже если достаточно 
высокого зрения после операции 
не будет, в любом случае видеть 
вы будете лучше. Мое мнение: 
если катаракта снижает зрение, 
ее надо оперировать.

– Как удаляют катаракту?
– С помощью ультразвука 

помутневший хрусталик уда-
ляют, а на его место ставится 
искусственный. 

– Операция может быть 
неудачной?

– Катаракта – самая массо-
вая патология, поэтому и опе-
рация по удалению катаракты 
– распространенная операция. 
В Беларуси они выполняются 
давно во многих клиниках и по 
современным технологиям.  

Не потерять 
зрение

– Добрый день! Из 
Вилейского  района беспоко-
ят. Мне 65 лет, стало сильно 
падать зрение, иногда перед 
глазами появляются хлопья, 
летающие мушки.   В район-
ной поликлинике сказали, что 
это помутнение в стекловид-
ном теле. Есть ли какое-то 
лечение от этого?

– В первую очередь надо 
обязательно сделать осмотр 
крайней периферии сетчатки – 
осмотр фундус-линзой. После 
того как глазное дно будет тща-
тельно обследовано, можно 
будет определяться с тактикой 
лечения.  

– Звоню из Жлобина. 
Ольга Петровна, скажите, 
пожалуйста, как предотвра-
тить отслоение сетчатки?

– Отслоение сетчатки – это 
серьезное заболевание, при-
водящее к резкому снижению 
зрения и требующее скорейше-
го лечения. Отслоение сетчатки 
нельзя вылечить лекарственны-
ми средствами. Единственный 
способ вернуть зрение пациен-
ту и сохранить пораженный глаз 
– это хирургическое лечение. 
Следует понимать, что чем доль-
ше идет отслоение, тем большее 
количество нервных клеток поги-
бает, а значит, восстановить зри-
тельную функцию сложнее.

– Сестре 80 лет. Ей 
поставили диагноз «ВМД». 
Это что такое?

– Это возрастная макуло-
дистрофия сетчатки – забо-
левание,  при котором 
дистро-фические изменения 
в центральной части сетчатки 
глаза происходят в резуль-

тате возрастных измене-
ний. В большинстве случаев 
развивается “сухая” форма 
ВМД, это заболевание не 
приводит к полной слепоте: 
выпадает центральное зрение, 
но периферическое зрение 
сохраняется.

– А операция сестре пред-
стоит?

– Вряд ли. Как правило, при 
таком диагнозе назначаются 
курсы  медикаментозного лече-
ния. Но нужен детальный осмотр 
сетчатки глаза, и тогда можно 
говорить о лечении. 

Коварная глаукома

– Три года назад мне 
поставили диагноз «подозре-
ние на глаукому». Глаукома – 
это приговор?

– Нет, конечно. Глаукома 
– очень сложное и коварное 
заболевание, потому что зача-
стую развивается и протекает 
бессимптомно. Причиной появ-
ления глаукомы является повы-
шение давления внутри глаза. 
Очень важно выявить глаукому 
в ранней стадии, потому что при 
отсутствии лечения развивается 
атрофия зрительного нерва, что 
может привести к полной сле-
поте. Зрение, утраченное вслед-
ствие глаукомы, восстановить 
невозможно, никакая операция 
не поможет.

Но при серьезном отноше-
нии к заболеванию, выполнении 
всех рекомендаций и постоян-
ном посещении врача-офталь-
молога развитие глаукомы при-
остановить можно.

– Первый вопрос, который 
мне задала врач: болел ли 
кто-либо в роду глаукомой? Я 
так понимаю, что это наслед-
ственное заболевание. Но как 
не пропустить глаукому, если 
она сама не подает призна-
ков?

– Наследственный фактор, 
конечно, имеет значение. Но 
всем лицам старше 40 лет необ-
ходимо обязательно контроли-
ровать уровень внутриглазного 
давления. Обязательное изме-
рение – 1 раз в 3 года, но еще 
лучше, если это будет ежегодно. 
А людям с отягощенной по глау-
коме наследственностью нужно 
начинать контроль  после 35 лет. 
Сегодня в любой поликлинике 
можно измерить глазное дав-
ление. И если у врача появятся 
определенные подозрения на 
болезнь, он обязательно назна-
чит комплексную диагностику 
глаукомы, которая поможет сво-
евременно установить диагноз.

«Неприкосновенная» 
инфекция

– Ольга Петровна, подска-
жите, пожалуйста, что делать, 
чтобы ячмень не возникал? 
Дело в том, что у дочери 
(ей 14 лет), часто появляет-
ся гнойничок на веке. Можно 
ли его выдавливать? Какими 
народными средствами луч-
ше лечить?

– Выдавливать гнойничковые 
образования, которые возника-
ют на веках и вообще на лице, 
нельзя. Это чревато абсцессом 

и прочими серьезными ослож-
нениями. 

Почему возникает ячмень? 
Основная причина его появле-
ния – это ослабление защит-
ных сил организма, вызванное 
воспалительными или хро-
ническими заболеваниями. 
Может быть, учитывая возраст 
вашей дочери, ячмень часто 
вскакивает из-за гормональ-
ных изменений в организме.  
Если ячмень возникает повтор-
но, следует обратиться к вра-
чу-офтальмологу, чтобы он 
посмотрел, какие есть в орга-
низме воспалительные изме-
нения, приводящие к таким 
рецидивирующим ячменям. 
И тогда назначается лечение 
антибактериальными препара-
тами.

– Народными средства-
ми помочь нельзя?

– Если ячмень наружный, 
согревающие компрессы 
могут помочь. Но лечение дол-
жен назначить врач.

Добавка  
из натуральной 

слезы
– Здравствуйте! Мне 

45 лет. В последнее время 
очень часто краснеют глаза, 
иногда чешутся. Утром 
совсем жуть: красные, 
припу хшие. Спасаюсь 
гидрокортизоновой мазью. 
Может, посоветуете более 
щадящее лечение “красных 
глаз”.

– Причин покраснения глаз 
много. Например, напряжение 
зрения, связанное с длитель-
ной работой за компьютером, 
чтением при недостаточном 
освещении. Усталость, перена-
пряжение, недостаточный сон 
тоже входят в список частых 
причин покраснения глаз. 

Кроме того, красные глаза 
могут быть признаком какого-
то воспалительного процесса, 
хронического конъюнктиви-
та. Часто покраснение глаз 
вызывает их сухость и аллер-
гия. Точный диагноз и такти-
ку лечения может определить 
врач. И если краснота глаз 
стала хронической, самолече-
нием в этом случае занимать-
ся нельзя.

– Звоню из Дзержинского 
района. Летом в лесу мне в 
глаз попала ветка. Боль дол-
го не проходила, я обрати-
лась в больницу, мне назна-
чили лечение и сказали, что 
это эрозия роговицы и боль 
может возвращаться, поэ-
тому я должна постоянно 
носить с собой лекарство. 
Это действительно так?

– При такой травме, как 
эрозия роговицы, в дальней-
шем могут возникать реци-
дивы. Но, как правило, про-
исходит это на фоне каких-то 
неблагоприятных ситуаций. 
Например, вы много работа-
ете за компьютером, глаза 
подсыхают, развивается так 
называемый синдром сухо-
го глаза. Во время сна, ког-
да веки сомкнуты, их контакт 
с роговицей более плотный, 
но при этом эпителий мало 
увлажняется, и утром вместе 
с открываемыми веками на 
том участке, где была травма, 
снимается тонкий слой эпите-
лия.  Вновь возникает острая 
эрозия роговицы. Поэтому вам 
рекомендованы капли на осно-
ве натуральной слезы, которые 
необходимо применять перед 
сном и принимать длительно. 
Ничего страшного в этом нет. 

50 на 10

– Я много работаю за 
компьютером, и зрение 
начало падать. Вижу еще, 
правда, хорошо, но ино-
гда к концу дня приходится 
глаза напрягать. Скажите, 
пожалуйста, как правильно 
организовать свою работу 
за компьютером?

– Самое очевидное реше-
ние – это давать возможность 
глазам отдохнуть. Желательно 
в течение каждого рабочего 
часа делать 10-минутный  пере-
рыв. Но не просто отводить 
глаза от монитора: необходи-
мо встать со стула, расправить 
плечи, подвигаться, сделать 
зрительную гимнастику. 

Помочь при признаках 
усталости глаз от работы за 
компьютером могут глаз-
ные капли, которые устраня-
ют сухость в глазах. Не сто-
ит забывать и о витаминах. 
Соблюдение всех этих пра-
вил предотвратит появление 
неблагоприятных симптомов и 
позволит вам сохранить зре-
ние.

Мария ЭЙСМОНТ.

Закадзіруюць са зніжкамі
Акцыя па льготным лячэнні 

людзей, якія пакутуюць на 
залежнасць ад алкаголю, мета-
дам кадзіравання або падшыўкі 
пройдзе 26–27 лютага ў Мінску.

У Гарадскім клінічным 
наркалагічным дыспансеры 
грамадзянам, якія пакутуюць на 
залежнасць ад алкаголю, дадуць 
50%-ную зніжку на лячэнне. Запіс 
жадаючых праводзіцца ў рабочыя 
дні з 9.00 да 16.00 па тэлефоне 
292-31-03. Праўда, медыкі 

нагадваюць: тым, хто сапраўды 
хоча пазбавіцца ад згубнай 
звычкі, трэба ўстрымацца ад 
ужывання алкаголю не менш за 
10 дзён да моманту кадзіравання 
або падшыўкі.

Дарэчы, падобнае мерапры-
емства мінскі наркадыспансер 
праводзіць не ўпершыню. У 2014 
годзе ў сталіцы прайшло каля 
дзесяці акцый. Кожны раз іх 
удзельнікамі станавіліся ад 20 да 
40 чалавек.

РэГІСТРАТУРА

Кругласутачна...
Міністэрства аховы здароўя 

прапануе аптэкам працаваць па 
начах.

«У сувязі з сезонным узды-
мам захворвання насельніцтва 
на вірусныя інфекцыі, сезон-
ныя рэспіраторныя захворванні 
і ўзрослай колькасцю навед-
вальнікаў міністэрства звяртае 
ўвагу на неабходнасць арганізацыі 
працы аптэк па максімальна пра-

цяглым рэжыме працоўнага дня, 
разгледзець магчымасць працы 
аптэк у начны час», – гаворыцца 
ў лісце ведамства, накіраваным 
кіраўнікам аптэк.

Акрамя таго, Міністэрства 
аховы здароўя прапануе 
праводзіць санітарна-гігіенічную 
апрацоўку памяшканняў аптэк, 
у тым ліку – санітарныя дні, у 
непрацоўны час.

ТЫм ЧАСАм

Эпідэмія не прагназуецца
На мінулым тыдні ў Мінску 

было зарэгістравана толькі 
8 лабараторна пацверджа-
ных выпадкаў грыпу (два з іх 
прыйшліся на дзяцей).

У параўнанні з папярэднімі 
тыднямі гэта нязначнае павелі-
чэнне актыўнасці захворвання. 
Аднак успышкі грыпу ў гэтым год-
зе спецыялісты не прагназуюць.

Што тычыцца ВРВІ, то 

эпідэміёлагі кажуць аб сярэд-
няй ступені актыўнасці такіх 
захворванняў. Як расказала 
карэспандэнту агенцтва «Мінск-
Навіны» галоўны эпідэміёлаг 
камітэта па ахове здароўя 
Мінгарвыканкама Аліна Кісялёва, 
за мінулы тыдзень у сталіцы было 
зарэгістравана 34.887 выпадкаў 
ВРВІ. З іх 64,7% прыпадаюць на 
непаўналетніх.

РэЦэПТ

Беларускіх лекаў  
стане на чвэрць больш

Згодна з планамі Мініс-
тэрства аховы здароўя, у 
2015 годзе падведамасныя 
фармацэўтычныя прадпрыем-
ствы павінны значна павялічыць 
распрацоўку і рэгістрацыю новых 
лекавых сродкаў, каб замясціць 
імі імпартныя.

Калі раней беларускія 
фармкампаніі рэгістравалі каля 
50 новых лекавых сродкаў, плана-
мерна замяняючы імі імпартныя, 
то ў 2015 годзе плануецца 
зарэгістраваць рэкордную коль-
касць – 79 прэпаратаў.

А ўсяго, паводле слоў 
намесніка міністра аховы здароўя 
– дырэктара Дэпартамента 
фармацэўтычнай прамысловасці 
Валерыя Шаўчука, беларускія 

фармацэўтычныя прадпрыем-
ствы павінны павялічыць выпуск 
прадукцыі ў 2015 годзе на 24,1%.

“І гэта песімістычны праг-
ноз, – заявіў Валерый Шаўчук. – 
Рэзервы, якімі мы на сёння вало-
даем, дазваляюць зрабіць высно-
ву, што магчымы прырост не на 
24%, а на 30–35%».

Беларускія лекі апошнім ча- 
сам становяцца ўсё больш па- 
пулярнымі ў насельніцтва. Безу-
моўна, з-за свайго кошту. Зараз 
ужо нават не кожная другая 
таблетка, рэалізаваная ў аптэцы, 
беларускай вытворчасці. У 2014 
годзе доля айчынных прэпаратаў 
у натуральным выражэнні на рын-
ку лекавых сродкаў Беларусі скла-
ла 58,1% , у 2013 годзе – 57,16%.

ПОЛЕЗНО ЗНАТЬ

Пять самых вредных 
для сердца продуктов

Как известно, сердечно-сосу-
дистые заболевания занима-
ют первое место среди причин 
смертности в Беларуси. Ученые 
считают: главная причина «сер-
дечных» болезней не только 
стрессы, но и изменение стиля 
питания.

А именно – преоблада-
ние в рационе большого коли-
чества продуктов со «скрыты-
ми» жирами. Причем питаться 
дорого – не значит полезно! 
Исследователи кафедры кар-
диологии Мюнхенского универ-

ситета назвали пятерку продук-
тов, действительно опасных для 
сердца и сосудов:

1.Все изделия с модифици-
рованными жирами и те, в состав 
которых входят маргарины, сдоб-
ное печенье, торты с кремом.

2.Копченые и сырокопченые 
колбасы.

3.Икра – красная и черная.
4.Шампанское и шипучие 

вина.
5.Пиво – больше 0,5 литра в 

день для мужчин и 0,33 для жен-
щин.

А вот, что для сердца полезно

дэмакратыя па-Áеларуску

Юрась БЕЛЕНьКі:

«Б’юць па самым 
балючым –  
па дзецях»

Ленінскі раённы суд сталіцы праінфармаваў 
органы апекі і папячыцельства Ленінскага 
раёна пра неабходнасць кантролю за 
становішчам дзяцей у сям’і намесніка старшыні 
КХП–БНФ Юрася Беленькага.

– Гісторыя пачалася з таго, 
што ў лістападзе мінулага года я 
быў адказны за арганізацыю даз-
воленых мерапрыемстваў, прыс-
вечаных “Дзядам”, і мітынгу памяці 
ахвяр сталінскіх рэпрэсій у мінскім 
урочышчы Лошыца, – распавя-
дае Юрась Беленькі. – Заўваг 
з боку міліцыі і прадстаўнікоў 
Мінгарвыканкама не было, але 
праз нейкі час мяне прыцягнулі 
да адміністрацыйнай адказнасці. 
Маўляў, не забяспечыў бяспеку, 
не аплаціў своечасова паслугі 
міліцыі. Хоць не было і ніякага 
рашэння гарадскіх улад, што 
патрэбна было гэта рабіць. 
Тым не менш суддзя Марына 
Запаснік вынесла пастанову, 
згодна з якой было выра-
шана аштрафаваць мяне на 4,5 
мільёна рублёў. Я, натуральна, 
не пагадзіўся з гэтым, бо пра-
мыя ж нормы закона не парушаў. 
10 лютага Мінскі гарадскі суд 
разгледзіць маю касацыйную 
скаргу. Але, нават не дачакаўшыся 
гэтага разгляду, маю сям’ю ўжо 
залічылі ў праблемныя.

«Суд Ленінскага раё-
на г.Мінска на падставе п.7.2 
дэкрэта прэзідэнта Рэспублікі 
Беларусь №18 ад 24.11.2006 „Аб 
дадатковых захадах дзяржаўнай 
абароны дзяцей у праблем-
ных сем’ях“ накіроўвае копію 
пастановы суда ў адносінах да 
Беленькага Ю.А. для забеспя-
чэння кантролю за становішчам 
дзяцей у сям’і і своечасовага 
прыняцця захадаў па абароне іх 

інтарэсаў», – гаворыцца ў даку-
менце Ленінскага раённага суда.

Дарэчы, згодна з дэкрэтам, 
суды і на самай справе павінны 
інфармаваць органы апекі і папя-
чыцельства, калі грамадзянін, у 
якога ёсць малыя дзеці, асуджа-
ны нават за адміністрацыйнае 
парушэнне. Але з адной умовай…

“У дэкрэце ёсць пералік шасці 
артыкулаў Адміністрацыйнага 
кодэкса, якія падпадаюць пад 
гэтае правіла, – дадае наш 
суразмоўца. – І мая справа ў гэты 
спіс не ўваходзіць. Бо ў пераліку 
тых шасці артыкулаў няма арты-
кула 23.34 пра парушэнне парад-
ку правядзення і арганізацыі 
масавых мерапрыемстваў, 
паводле якога я быў прыцягнуты 
да адказнасці”.

Юрась Беленькі кажа, што 
яны будуць звяртацца ў праку-
ратуру на незаконныя дзеянні з 
боку раённага суда.

“Гэта настолькі абураль-
на, што не перадаць словамі! У 
нас цудоўная сям’я, у дачушкі 
ёсць бацька і маці. Яна вучыц-
ца ў гімназіі, наведвае мастац-
кую школу, студыю танцаў… І 
гэта ў нас праблемная сям’я?! 
Хто памятае гісторыю сталінскіх 
рэпрэсій, той ведае, што білі па 
самым балючым – па дзецях. 
Вось, відаць, і на мяне вырашылі 
як на апазіцыйнага палітыка 
ціснуць праз дачку. Гэта вельмі 
небяспечны прэцэдэнт, які 
выходзіць за межы адной сям’і”.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ДАПАмОжАм!

Усталюем помнік Рыгору 
Барадуліну талакой

Шаноўнае спадарства!
24 лютага гэтага года 

споўнілася б 80 гадоў слынна-
му беларускаму паэту Рыгору 
Барадуліну.

У сакавіку будзе гадавіна 
з дня яго смерці. Таму ўвесну 
плануецца паставіць помнік на 
магіле паэта ў родных Ушачах на 
Віцебшчыне. Скульптар Мікалай 
Байрачны распрацаваў праект 
помніка, які ўхвалілі сваякі.

Рыгор Барадулін быў 
Народным паэтам Беларусі, 
перакладчыкам, даследчы-
кам роднай мовы, аўтарам 
дзясяткаў кніг, сябрам Рады 
Саюза беларускіх пісьменнікаў, 
ганаровым сябрам Згуртавання 
беларусаў свету “Бацькаўшчына”, 
ганаровым віцэ-прэзідэнтам 
Беларускага ПЭН-цэнтра, гана-
ровым доктарам БДУ, ганаровым 
грамадзянінам Вушацкага раёна. 
Творчасць Рыгора Барадуліна 
– гэта адлюстраванне нашай 
беларускай рэчаіснасці ва ўсіх яе 
шматлікіх праявах, гэта залатая 
спадчына беларускай культуры. 

ГА “Саюз беларускіх 
пісьменнікаў” і МГА “Згуртаванне 
беларусаў свету “Бацькаўшчына” 
лічаць, што годна ўвекавечыць 
памяць – справа гонару ўсіх 

беларусаў, і звяртаюцца да кож-
нага, хто любіць паэзію Рыгора 
Барадуліна, хто шануе памяць 
пра славутага беларускага песня-
ра, з заклікам выказаць яму сваю 
любоў і пашану, зрабіўшы свой 
унёсак на выраб і ўсталяванне 
помніка Народнаму паэту 
Беларусі Рыгору Барадуліну.

Далучыцца да гэтай ганаро-
вай справы можна, пералічыўшы 
грошы на дабрачынны рахунак, 
адкрыты на імя ўнучкі Рыгора 
Барадуліна:

ААТ “Беларусбанк” філіял 
514 код 614 УНП 100420079,

код віду ўкладу 9004 
(дамова дабрачыннага 

рахунка №000039),
атрымальнік Кліміна 

Дамініка Канстанцінаўна,
прызначэнне плацяжу – 

добраўпарадкаванне 
пахавання.

Ажыццявіць плацеж можна ў 
любым аддзяленні банка, а так-
сама з дапамогай інфакіёскаў і 
інтэрнэт-банкінга (выбраць: 
“Плацяжы” – “Адвольныя плаця-
жы” – “Плацеж па рэквізітах”).

ГА “Саюз беларускіх 
пісьменнікаў”,

МГА “Згуртаванне беларусаў 
свету “Бацькаўшчына”.

ЦЕНЫ

Радуйтесь!
С 10 февраля 2015 года сто-

имость билетов на поезда из 
Беларуси в Россию и из России в 
Беларусь существенно снизится. 
С учетом уже имеющихся тариф-
ных планов и скидок, которые 
были разработаны в прошлом 
году с российскими железнодо-
рожниками, снижение составит 
до 50% практически по всем 
категориям вагонов, сообщил 
5 февраля первый заместитель 
начальника пассажирской служ-
бы БЖД Андрей Кашко.

По его словам, в зависимости 
от категории вагона билеты из 
Минска до Москвы подешевеют, 
в частности, на 200 тыс. – 1 млн 
рублей. «Дополнительные скид-
ки зависят от дня приобретения 
билета, места размещения пас-
сажиров в вагоне, количествен-
ного состава группы, дальности 
поездки», – рассказал предста-
витель БЖД.
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Заснавальнiк 
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя 
індэксы:

ШАШКiВІДАВОЧНАЕ-НЕВЕРАГОДНАЕ
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ДА ВЕДАмА!

Бразільскія шашкі
У іх гульня ідзе на тых жа 

64-клетачных дошках, як і ў рускіх 
шашках, але па правілах стоклетак, якія 
адрозніваюцца трыма асаблівасцямі: 
неабходна збіваць найбольшую 
колькасць фігур; калі шашка трапіла 
на апошнюю гарызанталь і можа 
прадоўжыць ударны ход як простая, 
яна па-ранейшаму застаецца ёю, а 
калі ж такая магчымасць адсутнічае 
з-за свабоднага пераддамачнага поля 
пасля ўдару, шашка ператвараецца ў 
дамку, але яе правы набывае праз ход.

У апошні час папулярнасць 
бразільскіх шашак расце. Прыводзім 
па іх новыя пазіцыі з творчасці 
беларускіх майстроў:

Віктар Шульга: №1. Белыя: a1, 
b4, d4, e5, f2, h2 (6). Чорныя: a5, b2, 
c3, d2, g5 (5). Развязка: 1. e5-f6 c3:g7 
(знішчэнне найбольшай колькасці 
фігур – 1-я асаблівасць) 2. a1:e1 a5:c3 
3. c1-d2 c3:g3 (с3 засталася простай – 
2-я асаблівасць) 4. h2:f8x.

Віталь Варушыла: №2. Белыя: b4, 
b6, c3, c5, d2, e3, f2, h2 (8). Чорныя: 
a5, a7, c7, d8, e7, f4, g5, g7 (8). 1.c3-d4 
a5:g3 (1-я і 2-я асаблівасці) 2. d4-e5 
f4:c5 (зноў узяцце большасці шашак) 
3. h2:b8 (толькі цяпер h2 стала дамкай) 
a7:c5 4. b8-a7 d8-c7 5. a7:d4 c7-b6 6. 
d4:a7 b4-c3 7. e3-d4x.

Мікалай Грушэўскі: №3. Белыя: a5, 
d4, e5, f4, g1, дамка h2 (6). Чорныя: 
a7, c7, d2, d6, f6, g3, h4, дамка g7 (8). 
B6 (g5 – 1-я асаблівасць) e1, g3, c5x.

№4. Белыя: a1, d2, e5, f4, h2 (5). 
Чорныя: a3, c5, f6, g3, g7 (5). B2! (a:g5 
– 1-я і 2-я асаблівасці) f8 – дамка з 
наступнага ходу – 3-я асаблівасць 
(f:d4) b4 (e3) e1x.

№5. Белыя: b6, d2, d4, e5, f4, h2 
(6). Чорныя: a7, b4, f6, g3, g7 (5). C3! 
(a:g5 – 1-я асаблівасць) h:f8 – 1-я і 
3-я асаблівасці (f:b2 – абавязковае 

Знахаркі  
і чараўніцы

Чаму шаптуха лечыць чалавека ад “ветру”?
Як адрозніць сапраўдную знахарку ад падманшчыцы?

Што павінна зрабіць шаптуха перад смерцю?
Якая будучыня ў шаптунства?

Пра гэта “Народнай Волі” расказаў пісьменнік Віталь Воранаў,  
аўтар кнігі “Шэптам”, прысвечанай  

народнай медыцыне і шаптунству беларускага Палесся і польскага Падляшша.

– Віталь, а вы самі верыце ў 
дапамогу шаптух?

– Шаптухі дапамагалі мне з 
самага маленства, якое прайш-
ло ў мястэчку Глыбокае. Калі я 
плакаў ці пераставаў есці, бабуля 
хадзіла па дапамогу да мясцовай 
шаптухі. Калі ў 10 гадоў захварэў 
на валасень, знахарка з суседняй 
вёскі выратавала мне ад ампутацыі 
палец. Цікава, што маіх бацькоў да 
яе накіравалі хірургі з новай гарад-
ской бальніцы.

– Прафесійныя дактары 
параілі звярнуцца да аматараў? 
Як гэта зразумець?

– На ўсіх прэзентацыях кнігі да 
мяне падыходзілі чытачы, якія ў раз-
мове адзін на адзін прызнаваліся, 
што ў іхняй сям’і шаптухай была 
ці то маці, ці то бабуля, ці то цёт-
ка. Большасць беларусаў цудоўна 
арыентуецца ў самых складаных 
пытаннях гэтай сферы. Усё ж такі 
сучаснай медыцыне крыху больш 
за 100 гадоў, хрысціянству – толькі 
дзве тысячы, а продкі беларусаў, як 
лічаць генетыкі, з’явіліся прыкладна 
восем тысячагоддзяў таму. Увесь 
гэты час ім трэба было неяк рата-
вацца ад рознае немачы.

Падчас гутаркі з адной пале-
скай шаптухай я зразумеў, што 
апрача шматвекавых назіранняў 
за прыродай чалавека ці нейкай 
таемнай сілай кожная баба-знахар-
ка валодае адным сакрэтам. Гэта 
ўменне слухаць і жаданне дапа-
магчы таму, хто шчыра звяртаец-
ца са сваёй праблемай. Часцяком 
шаптуха – гэта вясковы псіхолаг, 
які на аснове ўласнага жыццёва-
га вопыту і прыроджанага дару 
ўмее дапамагчы ў самых розных, 
у тым ліку і псіхалагічных, прабле-
мах. Цікава, што беларускія шаптухі 
часта распазнаюць цэлы комплекс 
дыягназаў, а не толькі адзін кан-
крэтны, як у навуковай медыцыне. 
Напрыклад, чалавеку абдула шыю, 
вуха ці спіну, і шаптуха лечыць яго 
ад “ветру”.

Праўда, шаптунства, як і 
магія, дзеліцца на белае і чорнае. 
Шаптух, якія пераважна шкодзілі, 
а не дапамагалі людзям, называлі 
чараўніцамі. І сапраўды, вялікая 
колькасць замоў мела на мэце пры-
нясенне шкоды гаспадару, скаціне, 
гаспадарцы ў цэлым. 

– Ці супярэчыць шаптунства 
хрысціянству?

– Пытанне вельмі складанае. 
Па сваёй сутнасці кожная царк-
ва – таталітарная і імкнецца да 
выключнага права на праўду. Усе 
без выключэння канфесіі ставіліся 
да шаптунства адмоўна. Бо яго 
карані, безумоўна, знаходзяц-
ца ў язычніцтве, якое куды ста-
рэйшае за хрысціянства. З часам 
шаптухі адаптаваліся і ўвялі ў свой 
“рэпертуар” некаторыя асноўныя 
хрысціянскія малітвы. У хатах асоб-
ных шаптух шмат ікон. Некаторыя 
адкрыта кажуць, што ім дапама-
гае Бог, а яны ў гэтым працэсе 
толькі з’яўляюцца пасрэднікамі. 
На Беласточчыне вядомы выпа-
дак бацюшкі-шаптуна, якому 
царкоўныя іерархі рэкамендавалі 
спыніць заняткі шаптунствам. Але, 
наколькі мне вядома, ён працягвае 
прымаць хворых таемна.

– А ў свеце шаптунства 
распаўсюджана?

– На захадзе Еўропы трады-
цыйнае шаптунства цалкам знікла. 
Да гэтага моцна спрычынілася 
каталіцкая царква. У Польшчы 

адзіным рэгіёнам, дзе яшчэ засталіся 
шаптухі, застаецца Падляшша, дзе 
шчыльна пражывае беларуская 
праваслаўная меншасць. Але най-
большая колькасць бабак – так зна-
харак называюць у народзе – захава-
лася менавіта ў Беларусі. Найчасцей 
яны сустракаюцца на беларускім 
Палессі. У адной з вёсак на ўсходзе 
гэтага рэгіёна, дзе мне пашанцавала 
нейкі час гасцяваць, выявілася, што 
“шаптаць” умеюць амаль усе мясцо-
выя жанчыны. Раней такая з’ява была 
тыповай. Але разам з выміраннем 
беларускай вёскі знікае і мастацтва 
традыцыйнага шаптунства. 

– Ці лёгка мясцовыя знахаркі 
ішлі на кантакт?

– Беларускі свет традыцыйна пад-
зелены на мужчынскі і жаночы. Калі 
прыязджаеш у нейкую палескую вёску 
ў пошуку фальклору, то бачыш, што 
жанчыны найбольш натуральна павод-
зяць сябе ў асяродку жанчын, а муж-
чыны паралельна трымаюцца недзе 
збоку. Магчыма, таму шаптухі найлепш 
ідуць на кантакт з іншымі жанчынамі. 
Думаю, трэба ўлічваць і фактар бяспекі. 
Пусціць у хату незнаёмага мужчы-
ну, асабліва ў далёкай вёсцы, небя-
спечна. Я ўлічыў гэтыя псіхалагічныя 
моманты і ва ўсе паездкі адпраўляўся з 
сяброўкамі, якія ліквідавалі гэты бар’ер 
і былі пасрэднікамі ва ўсіх падобных 
знаёмствах.

Падчас вандровак змог даведац-
ца шмат таямніц, якія ўвайшлі ў кнігу. 
Напрыклад, перад смерцю шаптусе 
трэба абавязкова перадаць свае веды 
камусьці іншаму. Лічыцца, што калі яна 
гэтага не зробіць, то яе смерць можа 
быць вельмі цяжкай. У такім выпад-
ку прабіваюць столь, каб палегчыць 
сыход душы. Але месцазнаходжання 
шаптух, якія вырашылі падзяліцца са 
мной сваімі сакрэтамі, я прынцыпова 
не раскрываў. Таямніцы цікавыя толькі 
да таго моманту, пакуль яны застаюц-
ца таямніцамі. 

– А як адрозніць сапраўдную 
шаптуху ад падманшчыцы?

– Сапраўдныя шаптухі не чака-
юць ад хворых ніякіх грошай, бо 
не ўспрымаюць свой дар як пра-
цу і магчымасць прыбытку. Гэта 
адна з асноўных прыкмет, якая 
адрознівае традыцыйную знахарку 
ад гарадскіх варажбітак і прыезджых 
прайдзісветак. Традыцыйнай шаптусе 
прынята пакінуць гасцінец, прадукты 
ці зусім невялікае, сімвалічнае гра-

шовае ахвяраванне. Лічыцца, што 
такім чынам хворы адасабляецца 
ад сваіх праблем. Але адначасова 
не пакідае іх самой шаптусе.

– Мы гаворым пра белару-
скую з’яву. Але чаму ваша кніга 
выйшла на дзвюх мовах?

– Я атрымаў творчую сты-
пендыю ад кіраўніцтва гора-
да Беластока. Таму спачатку 
настройваў сябе, каб пісаць гэтую 
кніжку па-польску (так было б 
прасцей з пункту гледжання яе 
падрыхтоўкі да выдання). Але 
крыху пазней зразумеў, што тэма 
настолькі беларуская, што напісаць 
яе на іншай мове не змог бы. У 
выніку кніжка выйшла ў арыгінале 
і ў перакладзе Манікі Уранэк. 
Замовы ў польскім перакладзе мы 
вырашылі падаваць у беларускім 
арыгінале і ў транслітарацыі на 
лацінку, зразумелую для польска-
га чытача. Для асоб, неабазнаных 
у беларускіх рэаліях і мове, мы 
дадаткова падрыхтавалі ў канцы 
кнігі пераклад замоў на польскую 
мову і невялічкі слоўнік паняццяў, 
звязаных з тэмай шаптунства.

– Вялікую цікавасць выклікае 
беларуская тэматыка ў палякаў?

– Палякі розумам на захадзе, а 
сэрцам на ўсходзе. Беларусь для іх 
неад’емны сентымент. У адрознен-
не ад польска-ўкраінскіх стасункаў, 
у нашай гісторыі не было такіх 
траўм, якіх немагчыма было пераа-
долець. Таму Беларусь і ўсё белару-
скае ўспрымаюцца сярод польскай 
публікі амаль выключна станоўча. 

– Як вы лічыце, якая будучы-
ня ў шаптунства?

– Праца шаптух будзе запатра-
бавана ўсё больш і больш. З аднаго 
боку, гэта звязана са змяншэннем 
лічбы сапраўдных, традыцыйных 
шаптух. З другога боку, з унутранай 
патрэбай людзей, якія ўсё больш 
губляюцца ў сучасным свеце. Пасля 
першай хвалі рэлігійнасці, калі 
з’явілася свабода веравызнання, 
а вернікам вярнулі касцёлы і хра-
мы, маладыя людзі паволі адыход-
зяць ад царквы. Аднак прырода не 
выносіць пустэчы. На гэтае месца 
ў грамадскім жыцці прыйдзе альбо 
іншае веравызнанне, альбо людзі 
вернуцца да сваіх самых глыбокіх 
каранёў.

Гутарыў Максім ПЛОТНІКАЎ.
Фота Магдалены Петрук.

Заява Сакратарыята  
ГА «Таварыства беларускай  

мовы імя Ф.Скарыны»
з нагоды Міжнароднага дня роднай мовы

ПО ПОВОДУ

Давайте  
вспомним и задумаемся…
Конькобежный спорт – один 

из старейших видов спорта. Так, 
Международный союз конькобеж-
цев был основан еще в 1892 году и в 
настоящее время объединяет более 
80 национальных федераций.

В программу зимних Олим-
пийских игр скоростной бег на коньках 
у мужчин был включен в 1924 году, а 
с 1960 года в борьбу включились и 
женщины.

В Беларуси скоростной бег на 
коньках долгое время оставался одним 
из приоритетных и культивировался в 
ряде спортивных обществ, в том числе 
и в «Динамо». В нем под руководством 
тренеров супругов Большаковых был 
подготовлен белорусский спортсмен 
Эдуард Матусевич, который неодно-
кратно становился чемпионом Европы 
и призером чемпионата мира. Но, к 
сожалению, ныне конькобежный спорт 
не культивируется…

А ведь успехи в начале девяно-
стых Игоря Железовского, остающего-
ся самым титулованным белорусским 
конькобежцем, а затем и Анжелики 
Котюги поддерживали высокий инте-
рес к этому виду спорта, который дол-
жен быть в нашей стране и сегодня.

Первый тревожный звонок про-
звучал еще в начале прошлого века. 
Основные конкуренты ушли далеко 
вперед, а мы по ряду причин продол-
жали топтаться на месте.

Конечно, отрицательно сказыва-
лось отсутствие у нас современной 
базы и тренеров высокого междуна-
родного уровня. Бытует мнение, что 
хороший спортсмен может стать и 
хорошим тренером, а ведь это далеко 
не так.

Видимо, по этим и другим причи-

Такі хакей нам не патрэбны?
Бацькі дзяцей, якія займаюцца хакеем у спецыялізаванай школе Наваполацка, забілі трывогу: маўляў, школу могуць закрыць! Ці так гэта?

Пакуль аматары мінскага 
“Дынама” пляскаюць у далоні 
поспехам прафесійнай каманды, 
бацькі навучэнцаў Наваполацкай 
СДЮШАР падалі сігнал SOS.

“З-за сур’ёзных фінансавых 
праблем знакамітая Наваполацкая 
дзіцячая школа хакея знаходзіцца 
на мяжы закрыцця, – паведаміла 
ў сацыяльных сетках “Група 
Наваполацка”. – Раней стала вядо-
ма аб цяжкім фінансавым стане 
дарослай каманды Наваполацка 
“Хімік-СКА”, якую пакінулі практыч-
на ўсе асноўныя ігракі. Фінансавыя 
праблемы дайшлі і да дзіцячай шко-
лы. Яна здымаецца з чэмпіянату 
Беларусі, а гэта каля 250 дзяцей 
розных узростаў. Грошай няма не 
тое што на выязныя матчы, але і на 
дамашнія (бо работу суддзяў так-
сама трэба аплачваць). Фінанса-
ванне горадам зменшылася. Гэта 
пры тым, што купля формы, клю-
шак, канькоў і іншага заўсёды 
ажыццяўлялася бацькамі, якія зараз 
чакаюць рэакцыі гарадскіх улад на 
сітуацыю, што склалася. Нагадаем, 

СІТУАЦЫЯ

выхаванцамі Наваполацкай СДЮШАР 
з’яўляюцца такія вядомыя хакеісты, 
як браты Касціцыны, Уладзімір Дзяні-
саў, Дзмітрый Корабаў, Аляксандр 
Кітараў і іншыя”.

Крытычная рэакцыя балель-
шчыкаў на форумах была прадка-
зальная:

"Галоўнае, каб не забылі яшчэ 
пяць-дзесяць лядовых палацаў пабу-
даваць, а дзеці і на вуліцы не прапа-
дуць".

“Баба з возу – кабыле лягчэй! 
Больш грошай застанецца беларускім 
хакейным дармаедам”.

“А пасля нашы кіраўнікі скард-
зяцца на вынік, хоць 20 гадоў 
кажуць, што трэба ўзнімаць дзіцячы 
спорт. А воз на месцы. Пустая 
балбатня ў кабінетах працягваец-
ца. Замест нікому не патрэбных 
аматарскіх турніраў лепш бы грошы 
ўкладвалі ў сапраўдную справу на 
перспектыву”.

Пракаментаваць сіт уацыю 
“Народная Воля” папрасіла выконва-
ючага абавязкі дырэктара СДЮШАР 
г.Наваполацка Аляксея ГАЛАВАЧА.

– Тая інфармацыя, што была 
змешчана ў інтэрнэце, мякка буд-
зе сказана, не зусім праўдзівая, 
– распавядае Аляксей Уладзімі-
равіч. – На сённяшні дзень шко-
ла не збіраецца закрывацца, яна 
функцыянуе, дзеці трэніруюцца, а 
трэнеры своечасова атрымліваюць 
заробкі. Праўда, з’явіліся невялікія 
пытанні з нагоды перамяшчэн-
ня грошай на спартыўныя мера-
прыемствы з трэцяга квартала 
на першы – вось і ўся праблема. 
Самі ведаеце, што ва ўсёй краіне 
няпростая фінансавая сітуацыя. 
Тым не менш пытанне вырашыла-
ся. У мінулыя выхадныя ўсе паездкі 
і гульні прайшлі ў запланаваным 
парадку. Магчыма, калі бацькі 
даведаліся пра нашы невялікія 
праблемы, то не разабраліся 
і адразу ж паднялі гвалт. Так бы 
мовіць, прынялі прэвентыўныя 
меры. У нас складанасці з 
фінансаваннем узнікаюць кожны 
год, але, паўтаруся, школа жыве і 
будзе жыць далей.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Дарагія сябры!
21 лютага міжнародная суполь-

насць штогод адзначае Дзень 
роднай мовы. Мы звяртаемся да 
ўсіх грамадзян Беларусі, а таксама 
прыхільнікаў беларушчыны за мяжой 
з просьбай  выказаць у гэты дзень 
сваю падтрымку жывому беларус-
каму слову. Давайце ў гэты дзень 
публічна праявім сваё шанаванне да 
старажытнай, тысячагадовай бела-
рускай мовы, дзяржаўнай мовы 
Вялікага Княства Літоўскага, мовы 
трох Статутаў ВКЛ, мовы Максіма 
Багдановіча, Янкі Купалы, Якуба 

Коласа, Уладзіміра Караткевіча і Васіля 
Быкава.

Мы заклікаем Вас прыняць удзел у 
VІІІ  Усебеларускай дыктоўцы, якую мы 
прапануем пісаць па творах Францішка 
Багушэвіча, Рыгора Барадуліна і 
Генадзя Бураўкіна. 

Узоры дыктовак чытайце ў газеце 
“Наша слова”, а таксама на нашым 
партале: tbm-mova.by 

Любіце родную мову –  яна  
дасканалая і прыгожая!

Прынята на пасяджэнні 
Сакратарыята ТБМ

5  лютага  2015 года.

нам, наши конькобежцы не пробились 
на Олимпиаду в Сочи.

Сегодня нужно признать, что кры-
тый стандартный каток на «Минск-
Арене» есть. В ближайшее время на 
нем будет проводиться чемпионат 
Европы, но главное, чтобы он стал 
настоящим домом для любителей 
коньков всех возрастов. Чтобы были 
открыты на этой базе специализи-
рованные детские спортивные шко-
лы, чтобы детские тренеры получали 
достойную зарплату.

В любом случае, несмотря на 
еще имеющиеся трудности, у нас в 
Беларуси нужно и можно решить все 
проблемы отечественного конькобеж-
ного спорта, если не поворачиваться 
к ним спиной.

Безусловно, всех волнует, что 
нас ждет на очередной зимней 
Олимпиаде? Думаю, нам вряд ли 
удастся увидеть наших конькобежцев 
на пьедестале. Над этим стоит серьез-
но задуматься. И время не ждет.

Юрий ЯСИНСКИЙ,
ветеран спорта, заслуженный 

тренер Беларуси.

збіванне большасці фігур – у трэці раз 
у адной камбінацыі!) f:c1x.

№6. Белыя: b2, c1, c3, e5, f4, 
h2 (6). Чорныя: a3, c5, f6, g3, g7, 
h4 (6). Дэманстраванне ўсіх трох 
асаблівасцяў. Пераканайцеся ў гэтым 
самастойна. Свае рашэнні вы зможаце 
праверыць у наступным выпуску 
рубрыкі.

Па бразільскіх шашках пра-
водзяцца і планетарныя першынствы. 
Прыемна адзначыць, што ў адным з 
іх святкаваў перамогу міжнародны 
гросмайстар з Мінска Андрэй Валюк, 
двойчы чэмпіён свету па рускай версіі 
старадаўняй гульні.

Праверце рашэнні
“Міжнародны конкурс” 

(П.Шклудаў): №1 – D(d4) h6 (g7) f8 (c3) 
f6 (d2) c3, a3+. E(cb4) h6 (a3) f6 (e7) b6, 
g7+. F(d6) h6 (e5) f4, a7 (b4/e7L) d4+. 
G (e3) d6, f8+. H(d2) d6, c1+. J(h6) d6, 
d2+. K(f6) g5+. L(g7) d4 (h6) c3 (g5) d2 
(h4) e1+.

Мікалай ГЛАДКІ.

НОВЫЯ ІмЁНЫ

Аляксандра РАМАНОЎСКАЯ: 

“Бацькі нават  
не ведалі, што такое 

фрыстайл”
18-гадовая беларуская фрыстайлістка Аляксандра 

РАМАНОЎСКАЯ, якая днямі сенсацыйна перамагла на 
этапе Кубка свету ў Лэйк-Плэсідзе, распавяла 

“Народнай Волі” пра свае дасягненні і захапленні.

…У жыцці Саша зусім іншая, чым 
па тэлевізары. Яна нагадвае мне 
школьніцу з заплечнікам, якая толькі 
што прыйшла з заняткаў. Сціплая, 
інтэлігентная, жыццярадасная.

– Мяне яшчэ маленькай, у восем 
гадоў, бацькі прывялі ў сталічную 
спартыўную школу на праспекце 
Пераможцаў, – распавядае чэмпіёнка. 
– Так бы мовіць, каб знайсці выхад 
маёй энергіі.

– Бацькі – не спартсмены?
– Непрафесійна займаліся спор-

там у маладосці. Тата – спартыўнай 
гімнастыкай, мама ў горы хадзіла. 
Вось удвух і прынялі рашэнне аддаць 
мяне ў спорт.

– Чаму ў фрыстайл?
– Шчыра кажучы, канкрэтны 

від спорту нават не разглядаўся. У 
спартыўнай школе шмат розных сек-
цый (акрабатыка, батут), таму прывялі, 
аддалі, а далей ужо абставіны склаліся 
так, што мяне прывялі да трэнера па 
фрыстайле. Я была не супраць.

– А тата і мама? Усё ж такі фры-
стайл – даволі небяспечны від 
спорту…

– Яны спачатку наогул не ведалі, 
што гэта такое. Займаюся спортам – і 
займаюся. Затым, калі ўжо даведаліся, 
то дазволілі.

– Спорт вучобе ў школе не 
перашкаджаў?

– У гімназіі было цяжкавата, але 
затым, калі перайшла ў Вучылішча 
алімпійскага рэзерву, праблем з гэтым 
не было.

– Колькі ў дзень часу ідзе на 
спорт?

– Дзве трэніроўкі па дзве гадзіны. 
Гэта калі рыхтуемся паўнацэнна. І 
ведаеце, я ўжо не ўяўляю жыццё без 
фрыстайла.

– Няўжо ніколі не было жадання 
кінуць гэтую справу і лепш адпа-
чыць на канапе ці схадзіць куды-
небудзь з сяброўкамі?

– Думаю, у кожнага спартсмена 
бываюць пэўныя крызісныя моманты, 
калі ў галаву лезуць розныя нядобрыя 
думкі. У тым ліку – і “завязаць” са спор-
там. У такія моманты галоўнае – пера-
магчы сябе.

– Перамога на этапе Кубка све-
ту пакуль што самы вялікі поспех?

– Безумоўна, на такім подыуме я 
яшчэ ніколі не стаяла.

– Як ушаноўвалі пераможцу?
– Ведаеце, у мяне пасля 

спаборніцтваў была такая стомле-
насць, што нічога не хацелася. 

– Верылі ў свой зорны час на 
гэтым этапе?

– Шчыра скажу – нават і не 
разлічвала. Я проста старалася 
добра зрабіць тое, што ўмею. А далей 
– па абставінах. Скачок, дарэчы, 
у мяне быў нескладаны, з ім цяжка 
было разлічваць на прызавое мес-
ца. Але скокнула ўдала, а саперніцы 
памыліліся. Да складаных скачкоў 
падыходжу паступова, у мяне яшчэ ўсё 

наперадзе.
– Чым займаецца пасля 

перамогі надзея беларускага фры-
стайла?

– Падцягваю “хвасты” ў 
Педуніверсітэце, дзе вучуся на факуль-
тэце фізічнага выхавання. З сябрамі 
сустракаюся, адпачываю, чытаю кнігі… 
Такі від адпачынку, як дыскатэка, не 
па мне.

– Моладзь зараз любіць бавіць 
вольны час у сацыяльных сетках…

– Калі ў Мінску, то імкнуся пагута-
рыць са знаёмымі не праз інтэрнэт. А 
вось на зборах сувязь падтрымліваю 
ўжо праз сацыяльныя сеткі. Тут я не 
выключэнне.

– Якую апошнюю кнігу 
прачыталі?

– “Ілюзіі” Рычарда Баха. Дарэчы, 
купіла яе яшчэ і на англійскай мове 
– паспрабую прачытаць на мове 
арыгінала.

– Вы ў дасканаласці валодаеце 
англійскай мовай?

– Нельга сказаць, каб даскана-
ла, але да сёмага класа я вучылася 
ў школе з узмоцненым вывучэннем 
англійскай мовы.

– Жыццё спартсмена – на чама-
данах. Гэта для вас не праблема?

– Наадварот – у гэтым свая 
прыгажосць! Я вельмі люблю 
падарожнічаць, таму наведванне 
іншых краін падчас спаборніцтваў 
– гэта яшчэ і цудоўная магчымасць 
паглядзець свет. Я, напрыклад, 
першы раз была ў ЗША, уражанняў 
хапіла. Як быццам у іншым свеце 
апынулася. Там жа ўсё інакш – ад 
архітэктуры і да менталітэта людзей. 
Таму, калі ёсць вольны час пасля 
спаборніцтваў, стараюся паглядзець 
як мага больш цікавага. І абавязкова 
набываю магніцікі на халадзіліьнік. Як 
жа без гэтага?

– Саша, некаторыя вас назы-
ваюць узыходзячай зоркай бела-
рускага фрыстайла. Як да гэтага 
ставіцеся?

– Стараюся пра гэта нават не 
думаць і не звяртаць увагі на розныя 
каментарыі. Мне абсалютна зразу-
мела, што работы наперадзе – воз і 
маленькі вазок. І калі сёння займацца 
самалюбаваннем, то нічога добрага з 
гэтага не атрымаецца. Прыкладаў таму 
шмат, не хацелася б паўтараць чужыя 
памылкі.

– Але прыхільнікаў, напэўна, 
дабавілася?

– Ды неяк не заўважыла. Сябры 
засталіся сябрамі, а ў тых жа сацыяль-
ных сетках з незнаёмымі я ў зносіны 
не ўступаю.

– Як родныя сустрэлі дома 
чэмпіёнку?

– Думаю, яны з радасцю сустрэлі б 
мяне і тады, калі б нічога не выйграла. 
Але ж перамога на тое і перамога, каб 
радавацца і атрымліваць падарункі! 
Таму торцікам паласавалася…

Алесь СІВЫ.
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